
Št. 30 / Leto 71 / Celje, 28. julij 2016 / Cena 2,50 EUR / Odgovorna urednica NT mag. Marjetka Raušl Lesjak

NAMIG ZA IZLET

ZA ZDRAVJE

REPORTAŽA

POTOPIS

INTERVJU

AKTUALNO

KRONIKA

str. 26-27

Foto: GrupA

S tem kuponom 
1x pijača Kul 1,5 L

Samo bralci Novega tednika lahko izkoristite ta kupon 
do 05.08.2016 v katerikoli trgovini Jager.

www.trgovinejager.com

ZASTONJ! 2 109900 081015

0,79

Celjska 
atletinja 
Maruša 
Černjul

Vozniki tovornih vozil 
resen problem

Vsestransko uporabna 
industrijska konoplja
Ko slišimo za konopljo, običajno najprej pomislimo na tisto rastlino, ki zaradi 
vsebnosti določenih snovi vpliva na človekovo telo. Industrijska konoplja pa se 
vedno bolj uporablja v gradbeništvu in tekstilni industriji, a tudi v kozmetični 
in prehranski panogi. V Naši temi smo preverili, kakšen je lahko doprinos te 
vrste konoplje pri odpiranju novih delovnih mest in pri trajnostnem zelenem 
razvoju.

str. 14-15

Ne pozabite na plačilo 
dohodnine
GOSPODARSTVO

Terjatve Polzele spet 
državne
MOZIRJE

Namesto v občinske 
blagajne v zasebne žepe

NA PRAZNIČNEM OBISKU V

Občini Ljubno

Skrbi doječih mamic so 
včasih popolnoma odveč

Poroka kot nekoč

Ruska kapelica pod 
Vršičem

Rally Monte Carlo 
(po štajersko)

str. 12-13

str. 2

str. 4

str. 6

str. 28-29

str. 44

str. 35

str. 45

str. 36-37Foto: GrupA



2 Št. 30, 28. julij 2016AKTUALNO

Misel tedna
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Samo eno je pomembno – da kamorkoli gremo in 
kakorkoli gremo, slišimo glasbo življenja.

(Theodor Fontane, nemški pisatelj)

»Da bi bilo 
čim prej 
konec«

Tolažba in upanje
Po prijetnem klepetu prejšnji petek 

zvečer v eni lepših kavarn v Laškem se 
doma nisem mogla upreti tistemu no-
tranjemu glasu, ki me je pred spanjem 
vabil še na kratek »skok« na enega od 
socialnih omrežij. Tam pa šok. Napada-
lec je v bližini nakupovalnega središča 
v bavarski prestolnici ubil več ljudi. Pre-
brala sem prvo objavo, drugo in tretjo, 
naposled premagala spanec in začela 
spremljati dogajanje na televizijskem 
zaslonu. Poleg svoje človeške radove-
dnosti sem tešila še službeno. Način 
podajanja in sprejemanja informacij.

V tistem večeru se še ni vedelo, ali gre za teroristično dejanje 
ali za napad posameznika. Ugibalo se je o več napadalcih. 
Takrat pa so nemške televizije objavile posnetek šefa službe 
za odnose z javnostmi pri münchenski policiji Marcusa da 

Glorie Martinsa s sporočilom 
medijem: »Ne špekulirajte, 
ne ugibajte. Pustite nam, da 
opravimo svoje delo.« Ob tem 
je policija meščane pozvala, 
naj na spletnih omrežjih ni-
kar ne objavljajo posnetkov 
policistov pri preiskovanju 

tega dogodka, ker s tem napadalcem sporočajo, kako napre-
duje preiskava. Le nekaj minut zatem je sledil še poziv, naj ne 
objavljajo fotografij žrtev. Zaradi pietete do pokojnih.

Ob teh pozivih je da Gloria Martens ves čas ostajal na voljo 
novinarjem še pozno v noč. Obveščal je o novih podatkih in 
pri tem izžareval neverjetno umirjenost. Tiho in mirno je 
poslušal ponavljajoča se novinarska vprašanja, odgovarjal 
potrpežljivo in odločno, obenem pa vsebinsko. Da Gloria 
Martens je zaznamoval ta črni trenutek v zgodovini Münch-
na s profesionalnim načinom komuniciranja in z izjemno 
človeško toplino.

In točno to je tisto, kar smo v teh dneh, ko je koncentracija 
terorističnih in drugih nasilnih napadov vedno večja, potre-
bovali vsi po vrsti. Najprej prebivalci mest, kjer so se krvava 
dejanja zgodila, potem vsi živeči v tisti državi in nenazadnje 
vsi mi, ki ta mesta obiščemo zgolj tu in tam. Ali pa jih sploh 
ne obiščemo, a se zavedamo, da se dogajajo na našem pragu 
in pred našimi očmi.

Da so časi danes povsem drugačni, kot so bili včasih, ni 
več samo »mantra« naših babic in dedkov. Je kruta resnica. 
Se bomo odslej po nakupovalnih središčih ozirali za možnimi 
potmi pobega? Bomo izstopili iz avtobusa ali vlaka, če bo vanj 
vstopil nekdo, ki bo imel oblečeno neobičajno debelo jakno, 
ker v njej morda skriva mačeto, nož ali sekiro? Si več ne bomo 
upali niti k verskim obredom? Napadalec je danes lahko očitno 
že prav vsak, nekateri skriti za tančico kakšnega od ekstre-
mizmov, drugi prežeti z osebnimi zamerami ali duševnimi 
ranami. Možne žrtve smo tudi lahko prav vsi.

Tudi če nismo med tistimi, ki so jih ubili na mestu zločina, 
se lahko zgodi, da bomo posledice čutili na drug način. Če osta-
jam zgolj pri »materialni« plati: Nemčija je največja slovenska 
zunanjetrgovinska partnerica. Tja smo lani izvozili za skoraj 
5 milijard evrov blaga. Toliko kot v vse države Evropske unije 
skupaj. Veliko delovnih mest in preko njih slovenskih družin 
je vezanih na nemška podjetja. Zato si ob zadnjih nasilnih 
dejanjih na stari celini ne moremo zatiskati oči.

Vsi smo žrtve 
nasilnih dogodkov 
po Evropi.

Z novim računom in brez denarja
Po ukinitvi računov nekdanje Banke Celje nekateri prejemniki socialnih trans-
ferjev ostali brez denarja – Podobne težave spet jeseni?

Po operaciji v ZDA Jakob igra nogomet – Do popolnega 
uspeha ga loči še ena operacija – Slovenska zavaro-
valnica je ne želi plačati – Domača stroka metode ne 
priznava in odloča počasi

Zgodbo šestinpolletnega Jakoba iz 
okolice Rogaške Slatine, ki se ob pod-
pori brata dvojčka Ažbeta in neomajnih 
staršev pogumno spopada tako z okvaro 
noge kot s slovensko zdravstveno birokra-
cijo, pozna vsa Slovenija. Prvo operacijo 
pri priznanem ameriškem strokovnjaku 
so mu omogočili ljudje dobrega srca in 
odprtih rok. Letos bo potrebna nova ope-
racija. Najbolje tam, kjer težave poznajo 
in vedo, kako jih rešiti. A slovensko zdra-
vstvo temu ni naklonjeno. Vse kaže, da 
bodo ponovno dobri ljudje tisti, ki bodo 
poskrbeli za fantovo zdravje.

Jakob bo septembra pogumno in pred-
vsem samostojno zakorakal v prvi razred. 
Za to, da lahko koraka z gibljivim kolkom in 
da igra nogomet, ki ga naravnost obožuje, 
gre zahvala predvsem dr. Paleyju in osebju 
floridskega inštituta. In seveda staršema, 
ki kljub prepričevanju slovenske stroke, da 
Jakob ne bo nikoli normalno hodil, nista 
obupala. Tudi danes, ko se družina srečuje 
s ponovno dramo in negotovostjo, ne obu-
pujeta.

Spomladi so Zupanovi že sprožili nov 
postopek in vložili zahtevek za zdravljenje 
v tujini. Jakob namreč še letos potrebuje 
novo operacijo, s katero bi odstranili vsadke 
in omogočili nadaljnji razvoj kolka ter rast 
kosti. 10. novembra ima rezerviran datum 
za operacijo, nekaj predplačila so Zupano-
vi tudi že vplačali. A do končne cene je še 

daleč. Sploh ker se Zavod za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije (ZZZS) spet usmerja 
k zdravljenju v Evropi.

Konzilij ljubljanskega univerzitetnega 
kliničnega centra (UKC) je kot primerna 
predlagal dva inštituta – v sosednji Avstri-
ji in bližnji Nemčiji. Zupanovi so vso do-
kumentacijo posredovali na oba naslova. 
Avstrijci so poseg že zavrnili, medtem ko 
Nemci pravijo, da morajo otroka najprej 
hospitalizirati in opraviti vse preglede, šele 
nato se bodo lahko pogovorili o nadaljnjih 
možnostih zdravljenja. V torek so staršem 
sporočili, da lahko pride Jakob na pregled 
29. septembra. »To je prepozno, glede na 
to, da moramo že pred tem datumom ure-
diti vse potrebno za vize, če želimo ujeti 
določen datum operacije v Ameriki,« pravi 
mama Anita, odločena, da bo sinu omogo-
čila najboljše zdravljenje.

Odloča se počasi, a Jakob 
nima časa
V ponedeljek, 25. julija, je potekel zakon-

sko določen rok, ko bi moral ZZZS družini 
sporočiti odločitev o tem, ali bo operacijo 
plačal ali ne. Družina sredi tedna odgovora 
še ni prejela. Damjan Kos, vodja odnosov z 
javnostmi pri ZZZS, je v pisnem odgovoru 
pojasnil časovno sosledje dogodkov. Konzi-
lij ljubljanskega UKC je kot ustreznega izva-
jalca v tujini predlagali Orthopädisches Spi-
tal Speising na Dunaju ali Aschau v Nemčiji. 

Jakob in Ažbe skrbi uspešno skrivata. Pogo-
sto najdeta pravo besedo za tolažbo staršev. 
A sta morala zaradi Jakobovih težav in ne-
prožne slovenske zdravstvene zakonodaje 
odrasti hitreje. So pa zato toliko močnejše 
vezi med njima.

Čeprav so pri Abanki ob 
napovedi, da bodo ukinjali 
transakcijske račune nekda-
nje Banje Celje, zatrjevali, da 
stranke menjave ne bodo ču-
tile, vse vendarle ni šlo pov-
sem gladko. Zataknilo se je 
pri prejemnikih nekaterih 
socialnih transferjev. Teža-
vo informacijske narave so 
odkrili in jo delno že odpra-
vili. Nihče zaradi tega ne bo 
ostal brez denarja. Tisti, ki 
nakazil še niso prejeli, bodo 
v prihodnjem mesecu na ra-
čun dobili dvojno nakazilo.

S prvim julijem so v Abanki 
izvedli prvo tako imenovano 
avtomatsko migracijo raču-
nov nekdanje Banke Celje. 
»To pomeni, da smo strankam 
avtomatsko prenesli račun na 
Abanko, posledično so stari 
računi pri Banki Celje prene-
hali obstajati,« so pojasnili pri 
Abanki. Stranke so bile o pre-
nosu računov pravočasno ob-

Pri Abanki napovedujejo še dva »paketa« menjav računov, in sicer 
1. septembra in 1. oktobra. Pri banki sicer pravijo, da takšnih težav 
takrat ne pričakujejo. Bolj negotovi so na centrih za socialno delo, kjer 
tehnološke rešitve za nastalo težavo še nimajo. Septembra se tako 
lahko ponovi julijski scenarij, s to razliko, da bodo na to pripravljeni.

veščene. A težava je nastala, 
ker so na centrih za socialno 
delo obračune za otroške do-
datke, starševska nadomestila 

in ostale transferje, ki jih po-
samezniki prejemajo iz javnih 
sredstev naredili konec junija 
in je zajel stare podatke o tran-

sakcijskih računih. »Nakazila 
niso bila izvršena, ker so bili 
plačilni nalogi pripravljeni še 
na stare in z julijem zaprte 
račune. Denar je bil tako av-
tomatsko vrnjen ministrstvu 
za delo, družino, socialne 
zadeve in enake možnosti,« 
pojasnjujejo pri banki, kjer so 
v sodelovanju z ministrstvom 
zaplet začeli nemudoma reše-
vati. Tistim, ki so pri pristoj-
nem centru za socialno delo 
prevzeli potrdilo, da nakazilo 
ni bilo izvršeno, je banka de-
nar takoj založila. Ob tem pri 
Abanki pozivajo vse komiten-
te, ki morebiti še niso prejeli 
denarja, naj se oglasijo v naj-
bližji poslovalnici, kjer bodo 
uredili vse potrebno, da bodo 
ta sredstva prejeli v najkraj-
šem možnem času.

Čeprav nihče ne bo ostal 
brez denarja, do katerega je 
zakonsko upravičen, direk-
torici celjskega in žalskega 
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V ponedeljek se bo iztekel rok za 
plačilo dohodnine za vse tiste davč-
ne zavezance, ki so informativni 
izračun prejeli v drugi pošiljki. Do 
1. avgusta morajo dohodninsko na-
poved vložiti tudi vsi tisti, ki so lani 
prejeli obdavčljive dohodke, ki se 
vštevajo v letno davčno osnovo, in 
do 15. junija niso prejeli informa-
tivnega izračuna dohodnine.

Če zavezanec informativnega iz-
računa ni prejel do 15. junija, mora 
napoved vložiti sam, na fi nančnem 
uradu v katerem je v času vložitve 
napovedi vpisan v davčni register, 
najkasneje do ponedeljka, 1. av-
gusta. Prav tako morajo do tega 
datuma plačati premalo plačano 
dohodnino tisti, ki so informativni 
izračun dobili v drugem svežnju, 
ki ga je Finančna uprava RS (Furs) 
pošiljala konec maja oziroma v za-
četku junija. Omenjeni datum je 
natisnjen tudi na plačilnem nalo-
gu, ki je sestavni del informativnega 
izračuna dohodnine. Zavezancem, 
ki so zoper informativni izračun 
dohodnine vložili ugovor, rok se je 

iztekel 30. junija, zneska ni treba 
poravnati, saj ugovor zadrži 
izvršitev.

Na Fursu ob tem opo-
zarjajo na pravico, da se 
odmerjeni davek lahko 
poravna v več obro-
kih. »Najenostavnej-
ši in najhitrejši na-
čin je plačilo na 
tri obroke. V 
primeru vloži-
tve obrazca ni 
treba predložiti 
nobenih dokazil o 
dohodkih, prihrankih 
in premoženju zavezanca 
in njegovih družinskih članov,« 
pojasnjujejo. Roka za vložitev obraz-
ca ni, a na Fursu priporočajo, da ga za-
vezanci vložijo čim hitreje. »Najbolje 
je takoj, ko zavezanec prejme plačilni 
nalog, ki ga ne more plačati v enkra-
tnem znesku.« Sicer pa so osnovne 
informacije v zvezi z obročnim plači-
lom objavljene v spletni brošuri Davki 
na 1, 2, 3. Podrobnejše informacije so 
objavljene tudi na spletni povezavi fi -

nančne 
uprave.

V drugem sve-
žnju je bilo poslanih 

579.996 informativnih 
izračunov, 125.514 (21,6 

odstotka) za doplačilo in 345.055 
(59,5 odstotka) z vračilom niso po-
šiljali. Ostali, 109.427 (18,9 odstot-
ka), so dobili odločbo brez vračila ali 
doplačila dohodnine. V tem sklopu 
je skupaj za malo manj kot 43 milijo-
nov evrov doplačil in 178,8 milijona 
evrov vračil. Povprečni znesek do-

plači-
la zna-

ša 342 evrov, 
povprečni znesek 

vračila pa 518 evrov. Skupno je 
z izdanimi informativnimi izraču-
ni dohodnine za leto 2015 za 83,1 
milijona evrov doplačil in za 239,9 
milijona evrov vračil.

Že jutri pa bo Furs še zadnjim za-
vezancem, ki so upravičeni do vračila 
dohodnine, denar nakazal na transak-
cijski račun.
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AKTUALNO

OB ROBU

Vse, samo napake 
ne priznati

Vedno, ko poslušam in berem 
različne zgodbe otrok in njihovih 
staršev, ki jim je usoda na pot ži-
vljenja postavila takšne in drugačne 
zdravstvene prepreke, se mi orosijo 
oči. Takrat se tiho ali na glas neko-
mu nekje zahvalim za tisto, kar je 
v tej družbi tako zelo podcenjeno, a 
hkrati tako dragoceno – za zdravje.

In sočasno, ko prebiram zaplete 
in razplete, včasih srečne, včasih 
temačne, me popadeta neizmerna 
žalost na eni in pravi bes na drugi 
strani. Vse, ampak res vse je pogojeno z debelino denarne 
podloge in spiskov pomembnežev v osebnih beležkah ozi-
roma danes v pametnih telefonih. Za poštenega delovnega 
slovenskega državljana in njegove potomce se poskrbi rav-
no toliko, da se, in seveda po poti, ki je cenejša. Morda niti 
ne cenejša, pomembno je, da so jo kot cenejšo prepoznali 
tisti pri koritu.

Karte se vsake toliko na novo premešajo. In ko se že 
zdi, da bodo vsi – tisti ta visoki, izobraženi in pomembni, 
a tudi tisti, ki pri hoji skozi življenje uporabljajo zdravo 
kmečko logiko, v prsih pa jim bije pošteno srce – zadevo 
videli in razumeli vsaj podobno, če že ne enako, spet pre-
vladajo interesi močnejšega.

Ko se je v primeru malega Jakoba, ki premore več pogu-
ma in srčnosti kot celotna vodilna zdravstvena garnitura, 
že pokazalo, da so imeli starši prav, ko so »izsilili« in sami 
plačali operacijo v Ameriki, ko tudi sosedje priznajo, da 
takšnih operacij, s takšnimi uspehi, ne izvajajo, je treba 
za vsako ceno najti protiargument. Ko je bila slovenska 
cenjena ortopedska stroka že skoraj stisnjena ob zid, ko 
se je že iztekel zakonski rok za oddajo mnenja, so si ga 
malo podaljšali. Kakopak. Saj brez njihovega mnenja se 
pač nič ne da. Že vnaprej je jasno – čeprav odgovorov v 
tem trenutku še ne poznam – da so naredili vse, da prvega 
mnenja ne bo treba popravljati.

Povsem razumljivo, ker če bi stroka danes podprla zdra-
vljenje pri priznanem dr. Paleyju, bi s tem priznala zmoto 
izpred leta, ko je metodam zdravljenja, ki se jih poslužuje 
ortoped svetovnega formata, pripisala oznako poskusno. 
Čeprav je Jakob živ dokaz, da je operacija uspela, da so že 
ob rojstvu bile možnosti za uspeh, a jih v Sloveniji bodisi 
zaradi neznanja bodisi zaradi »šlamparije« ni nihče videl, 
ni nihče upal reči: »Da, operacija je uspela.«

Seveda ne. Ker čeprav se je motiti povsem človeško, so 
v Sloveniji sveti posamezniki, ki napak ne delajo. No bo-
dimo pošteni, delamo jih vsi. Samo eni so pripravljeni 
narediti res vse, samo da jim teh napak ni treba priznati.

LEA KOMERIČKI

Ne pozabite na plačilo dohodnine
Furs bo preveč vplačane dohodnine vračal jutri

Prvostopenjski organ je odobril zdravljenje 
v Avstriji. Ker se starši s tem niso strinjali, 
so 30. maja vložili pritožbo. Ta je bila upra-
vičena in vložena pravočasno, zato jo je 
direkcija ZZZS začela reševati 6. junija. Po 
preučitvi zadeve je 14. junija na strokovno 
direktorico UKC Maribor naslovila poziv 
za izdajo mnenja konizilija.

»Ker direkcija pri odločanju o pritožbi 
kot organ druge stopnje preveri tudi pra-
vilnost postopka in ugotovljenega dejan-
skega stanja v postopku na prvi stopnji, 
je direkcija hkrati zaprosila tudi za mnenje 
o tem, ali je izvajalec v Avstriji primeren. 
Ker je ZZZS pri odločanju o pritožbi vezan 
na zakonske roke, smo zavod pozvali, da 
nam odgovor posreduje čim prej oziroma 
najkasneje v dveh tednih,« je pojasnil Kos. 
Ker v pričakovanem času odgovora mari-
borskega konzilija ortopedov niso preje-
li, so jim 13. julija vnovič pisali. Šest dni 

kasneje je ZZZS mariborskemu konziliju 
poslal še dopolnitev, da so zdravljenje v 
Avstriji zavrnili. »Glede na predloženo do-
polnitev smo konzilij dodatno zaprosili še 
za mnenje o tem, ali je izvajalec iz Aschaua 
v Nemčiji primeren,« je še pojasnil pred-
stavnik zavarovalnice.

Našli čas za pregled in 
oddajo mnenja
Približno mesec in pol so v Mariboru 

potrebovali, da so spisali mnenje in dopis, 
ki je – če lahko sklepamo iz dosedanjih 
konzilijskih mnenj ljubljanskih ortope-
dov – zelo neoseben in nekonkreten. Kot 
so nam sporočili, so mnenje pripravili in 
posredovali ZZZS v torek, 26. julija. Prav 
ta dan je družina Zupan iz Nemčije dobila 
obvestilo, da lahko Jakoba nemški specia-
listi pregledajo konec septembra, ker se je 
zaradi odpovedi sprostil termin. Sprva so 
pregled namreč predvideli konec januarja.

Kakšna je vsebina zdravniškega mnenja 
in ali podpirajo zdravljenje onstran Atlanti-
ka, za zdaj še ni znano, saj tega zaradi va-
rovanja osebnih podatkov v mariborskem 
univerzitetnem kliničnem centru ne mo-
rejo razkriti. Družina pa do zaključka re-
dakcije z odločitvijo, ki ji jo bo posredovala 
zavarovalnica, tudi še ni bila seznanjena.

V ZZZS se glede odločitve ves čas skli-
cujejo na mnenje najvišjih organov stroke. 
A dejstvo je, da bi lahko, če bi želeli, o tem 
odločili tudi sami. Zakaj tega ne storijo, 
pri zavarovalnici, ki se napaja z denarjem, 
kamor mesečno prispevata tudi Jakobova 
starša, ne pojasnijo.

Keksi in limonada
Jakobu ves čas ob strani stoji brat dvoj-

ček. Skupaj kujeta načrte, kako zbrati do-
volj denarja za pot v Ameriko. »Mamica 
bi lahko spekla piškotke, midva pa bi jih 

prodajala,« pravi Jakob. Ažbe ga dopolni: 
»Skupaj z limonado.« Veliko piškotov in 
limonade bo treba, a dobro je vedeti, da 
smo Slovenci, ko je treba, zalo sladkosnedi 
in žejni.

Čeprav s težkim srcem o možnostih, ki 
se kažejo kot vedno bolj možne – o zbi-
ranju denarja – razmišlja tudi Anita. Po 
pomoč se bodo obrnili na vse dobre ljudi, 
poštene in razumevajoče podjetnike. Da 
bi dali morda kakšno večje posojilo za 
nekajletno obdobje. Starša o tako visokih 
kreditih na bankah, četudi gre za zdravlje-
nje, lahko namreč le sanjata. A kljub vsem 
težavam in preprekam je Anita odločena, 
da bo za Jakoba in njegovo zdravje naredi-
la prav vse. Da je vse, kar počne zanj, prav, 
je potrdil Jakob. Ko je Sloveniji pred kame-
ro brez mamine opore in vednosti zaupal 
svojo največjo željo: »Da bi bilo čim prej 
konec in bi imel samo še eno operacijo.«

LEA KOMERIČKI, foto: osebni arhiv

Skupaj za Jakobove sanje
Uporabniki mobilnih storitev Telekoma, Izimobila, Debitela, Tušmobila 

in Simobila lahko pošljejo SMS-sporočilo s ključno besedo JAKOB ali 
JAKOB5 na številko 1919, s čimer bodo prispevali en evro ali pet evrov 
za Jakobovo operacĳ o.

Denar lahko nakažete na TRR društva Slatna stopimo skup SI56 6100 
0000 7878 978, Delavska hranilnica ali na Jakobov TRR SI56 03163 
1000515541, SKB banka, Jakob Zupan, Cerovec pod Bočem 20b, 3250 
Rogaška Slatina.

centra za socialno delo Olga 
Bezenšek Lalić in Helena 
Bezjak Burjak poudarjata, 
da lahko enomesečni izpad 
dohodka pri tistih, ki so od 
tega denarja povsem odvisni, 
pomeni resen problem. A kot 
so zagotovili pri banki, so se 
z ministrstvom dogovorili o 
dinamiki nakazil, da bodo 
prejemniki socialnih pomoči 
denar normalno prejeli.

Prevzeli krivdo in 
se opravičili
V Abanki so za nastalo te-

žavo prevzeli odgovornost, 
strankam pa se za nevšečno-
sti opravičujejo. Ob tem po-
udarjajo, da se bodo računi 
spremenili vsem komitentom 
nekdanje Banke Celje, a obisk 
banke zaradi spremembe raču-
na ni potreben. O spremembi 
so bili oziroma bodo vsi obve-
ščeni dva meseca in pol pred 
napovedano menjavo. O tem 
morajo uporabniki novo šte-
vilko transakcijskega računa 
sporočiti vsem tistim, ki izva-
jajo nakazila na njihove račune 
(na primer delodajalcem, cen-
tru za socialno delo, zavodu za 
zaposlovanje in drugim izpla-
čevalcem prejemkov …).

LK, foto: GrupA
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Terjatve Polzele spet državne

Panasonicu kontrolni 
delež v Gorenju?
Japonska multinacionalka izvaja skrben pregled skupine

Nihče noče Zupančeve jahte

SDH, upravljavec državne-
ga premoženja, je odkupil 
sveženj terjatev do propada-
joče Polzele. Med prodajalci 
je tudi Bank of America Mer-
rill Lynch. To je družba, ki 
je terjatve najprej kupila od 
državne slabe banke. SDH je 
terjatve odkupil le približno 
dva tedna pred napovedano 
skupščino Polzele, kjer naj 
bi država z dokapitalizacij-
skim vložkom postala edina 
lastnica polzelskega tekstil-
nega podjetja.

Država je torej preko držav-
ne Družbe za upravljane terja-
tev bank (DUTB) terjatve pro-
dala – po kakšni ceni ni znano 
– in pred dnevi je Slovenski 
državni holding (SDH) te iste 
terjatve v višini 4,2 milijona 
evrov kupil nazaj. Kot pravijo 
pri slovenskem upravljavcu z 
državnim premoženjem, so 
zanje dobili popust, kolikšen, 
ne želijo razkriti. SDH je terja-
tve odkupoval od Merrill Lyn-
cha, Nove Ljubljanske banke 
in Gorenjske banke.

V zadnjem času se je o 
možnih rešitvah polzelske 
tovarne nogavic veliko ugi-
balo, malo je bilo oziroma je 
uradnih informacij. Predse-
dnik uprave družbe Marko 
Klemečič izjav na temo pre-
strukturiranja ne daje. Več naj 
bi bilo jasno in povedano po 

skupščini v začetku avgusta. 
Formula rešitve družbe pred 
sicer neizbežnim stečajem, ki 
jo je mogoče razbrati iz sklica 
skupščine delničarjev, je sle-
deča: obstoječe lastnike se v 
celoti razlastnini, država pa 
zagotovi od 1,2 do 1,5 milijona 

evrov kapitalskega denarja. Ta 
bo uporabljen za odpravnine 
in zagotavljanje likvidnosti 
podjetja. SDH, ki je z dis-
kontom odkupil 4,2 milijona 
evrov terjatev, bo večji del (3,5 
milijona evrov) konvertiral v 
kapital družbe, približno 700 

Od ponedeljka bodo zaposleni v Polzeli na kolektivnem dopustu.

tisoč evrov pa obdržal v obliki 
zavarovane terjatve.

Ministrstvo brez 
pojasnil
Na gospodarskem ministr-

stvu o tem, zakaj bo druž-
ba deležna višje pomoči od 

uradno napovedane, molčijo 
in odgovornost za pojasnila 
prelagajo na SDH. Tam po-
jasnjujejo, da bo finančno in 
poslovno prestrukturiranje 
izvedeno celostno, tako da 
bo družba lahko naredila 
preobrat v poslovanju in do-

segla načrtovane cilje v smeri 
povečanja proizvodnje pod la-
stno blagovno znamko z višjo 
dodano vrednostjo, preobliko-
vanja ponudbe in okrepitve 
ter prenove trženjskih aktiv-
nosti, optimizacije poslovnih 
procesov in stroškov s ciljem 
učinkovitejšega in donosnej-
šega poslovanja.

Ob tem pri SDH zatrjujejo 
še, da prestrukturiranje pote-
ka izključno po načelu zaseb-
nega vlagatelja, kar pomeni, 
da je načrt poslovanja realen, 
dovolj ambiciozen in da kot 
takšen zagotavlja vlagatelju 
v dveh do treh letih, ko se 
predvideva izstop države iz 
družbe, ustrezno notranjo 
stopnjo donosnosti glede na 
vložen kapital. Pri ekonomski 
upravičenosti naložbe se z vi-
dika države, kot pravijo, lahko 
upoštevajo tudi stroški, ki bi 
jih ta imela v primeru stečaja.

Kot smo že pisali, bosta po 
izvedeni dokapitalizaciji, ki 
naj bi jo delničarji podprli na 
skupščini 2. avgusta, edina 
delničarja družbe država in 
državni SDH. »Spremenjena 
lastniška struktura družbe 
Polzela bo SDH v prihodnje 
omogočala bolj aktivno upra-
vljanje z navedeno naložbo,« 
so še zapisali v sporočilu.

LEA KOMERIČKI
Foto: arhiv NT (SHERPA)

Gorenje in Panasonic sta pred tremi leti strateško partnerstvo sklenila z velikimi pričakovanji.

Stečajni upravitelj celjske družbe PSZ, ki je bila v la-
sti Darka Zupanca, je na dražbi minuli teden ponovno 
zaman prodajal 17-metrsko jahto. To je bila že četrta 
neuspela prodaja, cena za jahto, ki je zasidrana v Zadru, 
in manjši motorni čoln pa se je že prepolovila. Nekoliko 
več uspeha je imel upravitelj s prodajo nepremičnin v 
središču mesta. Nove lastnike so tako dobili dva lokala 
v Prešernovi ulici in manjši trgovski lokal v objektu 
Rimljanka.

Pretiranega zanimanja ni niti za ne-
premičnine v središču mesta – Nekaj 
lokalov z novimi lastniki

Panasonic bo še vse do konca septembra izvajal skrben 
pregled Skupine Gorenje, potem bo bolj znano, ali se želi-
jo Japonci še bolj zasidrati v lastniški strukturi velenjske 
družbe.

manjši lastniški delež odštel 
10 milijonov evrov, trenutno 
pa ima v Gorenju 10,74-od-
stotni delež, ki ga je naza-
dnje povečal lani, ko je kupil 
še približno odstotek delnic 
Gorenja.

Partnerski dogovor Go-
renja in Panasonica sicer 
določa, da lahko japonska 
multinacionalka svoj lastni-
ški delež do leta 2018 poveča 
le ob soglasju uprave in nad-
zornega sveta.

ROBERT GORJANC
Foto: arhiv NT

Gorenje in Panasonic sta 
13. julija, podpisala zbir prav-
nih dokumentov, ki oprede-
ljujejo različne pogoje, pod 
katerimi je Gorenje omogo-
čilo Panasonicu izvedbo skrb-
nega pregleda Skupine Gore-
nje do konca septembra. »Te 
aktivnosti lahko vodijo – ali 
tudi ne – do odločitve Panaso-
nica za povečanje lastniške-
ga deleža v Gorenju, vendar 
nobena odločitev o tem še ni 
bila sprejeta.«

Ob skrbnem 
pregledu dogovor 
o prihodnosti
Kot so še sporočili iz Gore-

nja, sta se partnerja v okviru 
pogojev za izvedbo skrbne-
ga pregleda dogovorila tudi 
o strateških usmeritvah gle-
de prihodnje vloge Gorenja v 
okviru Skupine Panasonic, če 
bi japonska multinacionalka 
pridobila kontrolni delež v 
velenjskem proizvajalcu bele 
tehnike. Gorenje in Panasonic 
sta strateško partnerstvo skle-
nila pred približno tremi leti, 
s takšnimi sodelovanjem pa 
želita izkoristiti konkurenčne 
prednosti in zmogljivosti ter 
prispevati k višji dobičkono-
snosti obeh partnerjev in po-
večati koristi za potrošnike.

»Vzpostavitev strateškega 
partnerstva s tako ugledno kor-
poracijo, kot je Panasonic, je 
zgodovinski mejnik za Gorenje 

in pomemben korak pri uresni-
čevanju strateških usmeritev. 
Sinergije na področjih razvoja, 
proizvodnje in prodaje prina-
šajo koristi obema družbama,« 
je v začetku julija 2013 skle-
nitev sodelovanja z Japonci 
pospremil predsednik uprave 
Gorenja Franjo Bobinca.

Večanje deleža 
le ob soglasju 
uprave in 
nadzornega sveta
Panasonic je ob podpisu 

strateškega partnerstva za 

Država kmalu edina lastnica polzelske tovarne nogavic
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Na podlagi 50., 60., 61.a in 96. člena Zakona o prostorskem 
načrtovanju – ZPNačrt (Uradni list RS, št. 33/07, 70/08 – ZVO-
-1B, 108/09, 80/10 – ZUPUDPP (106/10 popr.) in 43/11-ZKZ-C) 
in 27. člena Statuta Mestne občine Celje (Uradni list RS, št. 
41/95, 77/96, 37/97, 50/98, 28/99, 117/00, 108/01, 70/06 in 
43/08) župan Mestne občine Celje s tem

JAVNIM NAZNANILOM
obvešča javnost o javni razgrnitvi dopolnjenega osnutka 
sprememb in dopolnitev Odloka o zazidalnem načrtu 
Dolgo polje III (Uradni list SRS, št. 26/82, 43/85 in Uradni 
list RS, št. 54/2002, 49/04, 12/05, 14/06, 25/08, 108/08, 

56/13).

I.
Mestna občina Celje naznanja javno razgrnitev dopolnjene-
ga osnutka sprememb in dopolnitev Odloka o zazidalnem 
načrtu Dolgo polje III. Predmet sprememb in dopolnitev je 
pridobitev pogojev za predvideno prenovo dveh obstoječih 
objektov samskih domov v večstanovanjska objekta ter za 
dograditev komunalne, prometne in druge infrastrukture 
na parc. št.: 602/19 in 602/21 v k. o. Ostrožno.

II.
Gradivo bo javno razgrnjeno od 29. 7. 2016 do vključno 
16. 8. 2016
- v prostorih Mestne občine Celje, Oddelka za okolje in pro-

stor ter komunalo, v Sektorju za prostorsko načrtovanje 
in evropske zadeve, soba za stranke, III. nadstropje, Trg 
celjskih knezov 9, Celje,

- na sedežu Mestne četrti Dečkovo naselje, Ulica bratov 
Vošnjakov 1.

III.
Javna obravnava bo 2. 8. 2016 v sejni sobi pod dvorana-
mi Narodnega doma Mestne občine Celje, Trg celjskih 
knezov 9, Celje, začetek ob 14. uri.

IV.
(1) V okviru javne razgrnitve ima javnost pravico dajati pri-

pombe in predloge glede dopolnjenega osnutka pro-
storskega akta. Pripombe in predloge lahko do vključno 
16. 8. 2016 podate pisno na mestih javne razgrnitve kot 
zapis v knjigo pripomb in predlogov, pošljete na naslov 
Mestna občina Celje, Oddelek za okolje in prostor ter 
komunalo, Trg celjskih knezov 9, Celje, ali na elektron-
ski naslov prostor@celje.si, pri čemer v rubriki »Zadeva« 
navedete ključne besede »ZN Dolgo polje«.

(2) Mestna občina Celje bo preučila pripombe in predloge 
javnosti in do njih zavzela stališče, ki ga bo objavila na 
svojih spletnih straneh http://moc.celje.si/moc_planira-
nje_stalisca in posredovala v sprejem.

(3) Šteje se, da je pri dajanju pripomb in predlogov z na-
vedbo imena in priimka ali drugih osebnih podatkov 
dan pristanek za objavo teh podatkov v stališču, ki bo 
objavljeno na spletni strani in posredovano v prejem. 
Osebe, ki ne želijo, da se v stališču objavijo njihova imena 
in priimki ali drugi osebni podatki, morajo to posebej 
navesti.

Številka: 3503-2/2016
Datum: 21. 7. 2016 Bojan Šrot, župan

Garant na prodaj po delih
Nepremičnine nekdanjega pohištvenega giganta razdelili na šest delov – Prodaja v prvi tovrstni dražbi je malo verjetna

Nihče noče Zupančeve jahte

Po štirih letih, odkar je bil po sklepu sodišča o ustavitvi 
prisilne poravnave zoper družbo Garant Polzela sprožen 
stečajni postopek, je stečajni upravitelj Tomaž Kos razpisal 
še četrto javno dražbo za prodajo nepremičnega in pre-
mičnega premoženja propadle družbe. Prvič premoženje 
nekdanjega pohištvenega giganta prodaja po delih.

Rok za oddajo ponudb in plačilo varščine se bo iztekel sredi septembra. Skupna vrednost vseh šestih delov 
znaša 2,18 milijona evrov.

strukturo in delom dovozne 
ceste v skupni izmeri 4.679 
kvadratnih metrov površin 
želi stečajni upravitelj iztržiti 
približno 1,5 milijona evrov. 
Na 752 tisoč evrov so ocenje-
ni samostojni skladiščni pro-
stori in pripadajoče dvorišče 
v izmeri 11.355 kvadratnih 
metrov. Za upravno stavbo 
s trgovino in z lesenim skla-
diščem želi upravitelj iztrži-
ti 383 tisočakov, za servisni 
del s skladiščem pa približno 
200 tisoč evrov. Ločeno Kos 
tokrat prodaja tudi parkirišče 

pred vhodom skupaj z gasil-
nim domom in jedilnico z 
dvoriščem.

Deset najemnikov
Že kmalu po začetku steča-

ja se je pokazalo zanimanje 
manjših posameznikov za na-
jem določenih poslovno-proi-
zvodnih prostorov. Trenutno 
je najemnikov deset, večini se 
bodo pogodbe o najemu izte-
kle leta 2017. Z najemninami 
se na račun podjetja vsak me-
sec steče 11.500 evrov.

LK

Stečajni upravitelj Rado-
van Triplat je v prostorih 
družbe PSZ v stečaju na 
štirih ločenih dražbah na 
prodaj ponudil jahto, pet 
trgovskih lokalov in dve de-
lavnici. Tri nepremičnine je 
uspel prodati, za štiri zani-
manja tudi pri tretji prodaji 
ni bilo. Manjši lokal v Ri-
mljanki, v izmeri približno 
37 kvadratnih metrov, je ku-
pil Celjan za 19.750 evrov, v 
njem naj bi uredil pisarno za 
projektantske dejavnosti. Po 
izklicni ceni 32.500 evrov je 

parcelo z delavnico na naslo-
vu Prešernova 11 kupil do-
sedanji najemnik. Trgovski 
lokal v izmeri 174 kvadratnih 
metrov, prav tako na naslovu 
Prešernova 11, je po izklicni 
ceni 67 tisoč evrov kupilo ma-
riborsko podjetje za svetova-
nje in storitve Viki skupina.

Pri tem tudi tretjič ni bilo za-
nimanja za nakup trgovskega 
lokala s skladiščnimi prostori 
v Prešernovi ulici 9, za de-
lavnico na Krekovem trgu in 
tudi ne za trgovinski lokal na 
Glavnem trgu. Te nepremični-
ne in tudi parcelo z objektom 
v Šmartnem bo stečajni upra-
vitelj skušal ponovno prodati, 
vendar za to potrebuje soglas-
je upniškega odbora.

Sicer pa naj bi se za nakup 
stavbe v Prešernovi ulici, v 
središču mesta, po neuradnih 
informacijah resno zanimala 
tudi Mestna občina Celje.

Upniki cene ne bi 
nižali
Soglasje morajo upniki po-

dati tudi k nižji ceni za more-
bitno novo prodajo razkošne 
17-metrske jahte, ki je še ve-
dno zasidrana v Zadru in kot 
kaže to poletje ne bo izplula. 
Kot pravi Triplat, upniški od-
bor naj ne bi bil navdušen nad 
ponovnim nižanjem cene.

Na prvi dražbi je znašala 
izklicna cena 530 tisoč evrov, 
na četrti prejšnji teden zgolj 
še 260 tisoč evrov. Radovan 

Triplat je po dražbi povedal, 
da kljub predhodnemu za-
nimanju tudi tokrat nihče ni 
vplačal varščine. »Pred tem 
se je za nakup zanimalo šest 
strank, ki smo jim poslali 
vse zahtevane dokumente. 
A kot kaže, je prepolovljena 
cena še vedno previsoka.« 
Prav cena naj bi bila vzrok 
neuspele dražbe, je Triplatu 
pojasnil eden od interesen-
tov, ki se je za nakup resno 
zanimal še dan prej. Stečaj-
ni upravitelj bo skušal jahto 
prodati še na peti dražbi, če 
bo za to dobil soglasje upni-
škega odbora, a zagotovo 
dražbe ne bo razpisal pred 
jesenjo.

LK

Kdo je nov lastnik?

Lokal nekdanje prodajalne s čevlji že dlje sameva. Občasno skušajo snovalci projektov Muzeja novejše 
zgodovine Celje življenje vdihniti vsaj izložbi. Nazadnje so vanjo namesto čevljev postavili otroške vozičke.

Stečajni upravitelj podjetja 
Borovo Trade, ki je imelo se-
dež v Celju, pred propadom 
pa je imelo v Sloveniji kar 
33 prodajaln, še vedno išče 
nove lastnike nekaterih ne-
premičnin. Nekaj jih je men-
da uspel prodati. Podrobno-
sti še ne razkriva.

Namesto javne dražbe se 
je stečajni upravitelj Uroš 
Jutrež tokrat odločil za zbi-
ranje ponudb. Na ta način 
je tokrat prodajal tri lokale, 
in sicer v Celju, Žalcu in 
Domžalah. Slednjega naj 
bi, kot je povedal, tudi pro-
dal. Najverjetneje je našel 
kupca tudi za prodajalno s 
skladiščem na Glavnem trgu 
v središču Celja. Izhodiščna 
cena za 256 kvadratnih me-
trov prodajnih in skladišč-
nih površin je znašala 112 
tisoč evrov in se je od prve 
javne dražbe skoraj prepolo-
vila. Kdo naj bi lokal kupil 

in za koliko denarja, Jutrež 
še ne želi razkriti, saj posto-

pek prodaje še ni končan. Še 
vedno pa brez kupca ostaja 

112 kvadratnih metrov velik 
lokal v Žalcu, za katerega 
je znašala tokratna izklicna 
cena 60 tisoč evrov.

LK
Foto: arhiv NT (SHERPA)

odločil, da območje razdeli 
na šest smiselnih delov in 
jih ponudi trgu. »Za takšen 
pristop sem se odločil na 
podlagi izkazanega zani-
manja morebitnih kupcev.« 
Pred tem je upravitelj naročil 
natančno geodetsko izmero 
vseh parcel, cene posame-
znih »kompletov« pa je potr-
dil tudi upniški odbor.

Če bi Kosu po izklicni ceni 
uspelo prodati vseh šest de-
lov, bi na račun podjetja v 
stečaju prišlo malo manj kot 
2,18 milijona evrov. A Kos sre-
di septembra, ko se bo iztekel 
rok za oddajo ponudb, proda-
je še ne pričakuje. Bo pa na 
takšen način zagotovo lažje 
našel kakšnega kupca.

Milijon in pol za 
proizvodni del

Za proizvodne prostore s 
kotlovnico in z dvorišči ter 
urejeno komunalno infra-

Kot je pojasnil stečajni 
upravitelj družbe Garant 
Polzela Tomaž Kos, se je po 
treh neuspelih poskusih ce-
lotne prodaje poslovno-pro-
izvodnih prostorov družbe 
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Namesto v občinske 
blagajne v zasebne žepe
Kako se je direktorica mozirske javne lekarne po višini dodatka za uspešnost uvrstila na prvo mesto 
v državi – Zgornjesavinjčani so ogorčeni

MOZIRJE – Sanjske službe 
ne obstajajo le v Avstraliji ali 
Ameriki, najti jih je mogoče 
tudi v Sloveniji. Eno od njih 
ima, vsaj kar se dohodkov 
tiče, direktorica Lekarne 
Mozirje Rosita Aubreht, ki 
je med letoma 2010 in 2014 
prejela kar približno 75 tisoč 
evrov bruto dodatka za uspe-
šno delo. Na to je na zadnji 
seji mozirskega občinskega 
sveta pod točko razno opozo-
rila predsednica občinskega 
nadzornega odbora Milena 
Benetek.

»To nagrado si je gospa iz-
plačala poleg zelo visoke pla-
če, ki jo prejema,« je povedala 
Benetkova svetnikom. Sklice-
vala se je na javno objavljeno 
lestvico in druge podatke 
ministrstva za javno upravo 
o izplačanih bruto dodatkih 
za delovno uspešnost. Zani-
mivo je, da jih je med prvimi 
dvajsetimi slovenskimi jav-
nimi uslužbenci z najvišjimi 
dodatki za delovno uspešnost 
kar polovica iz dobičkonosnih 
javnih lekarn.

Tako se je na primer leta 
2014 uvrstila na prvo mesto v 
Sloveniji direktorica Javnega 
zavoda Lekarna Mozirje, ki 
ima podružnici v Nazarjah in 
na Ljubnem ob Savinji. Po teh 
podatkih je leta 2014 prejela 
20.800 evrov bruto dodatka 
za delovno uspešnost (z na-
šega območja je po višini tega 
dodatka na desetem mestu v 
Sloveniji direktorica Žalske le-

Ena od sanjskih služb v Sloveniji je, vsaj zaenkrat, v javnem zavodu Lekarna Mozirje. Vsaj kar se dohodkov tiče.

karne Žalec, ki je prejela tega 
leta »le« 12.300 evrov). In to 
v kriznih letih, ko so si stran-
ke lekarn zdravila še posebej 
težko privoščile. To so bile v 
večinoma stranke, ki nimajo 
niti približno tako visokih, 
sanjskih dohodkov kot neka-
teri vodilni v slovenskih lekar-
niških javnih zavodih. Tudi 
Občini Mozirje v preteklih 
letih ni bilo ravno lahko, saj 
je bila zaradi obsežnih naložb 
na Celjskem po zadolženosti 
na prvem mestu.

Od jeseni drugače?
Po državnem Pravilniku o 

določitvi obsega sredstev za 
delovno uspešnost iz naslo-
va prodaje blaga in storitev 
na trgu v javnih zavodih je 
namreč dodatku za delovno 
uspešnost namenjena polo-
vica zneska od razlike med 
nabavno in prodajno ceno. 
»Nagrade si delijo iz tistega 
denarja, ki ga mi prinesemo 

v lekarne,« je tako podkrepila 
svoje nezadovoljstvo predse-
dnica mozirskega občinskega 
nadzornega odbora.

»Lastnica je seveda občina 
in ker nima akta o ustanovitvi 
ustrezno sestavljenega, je pri 
tem nemočna,« je še povedala 
Benetkova in svetnikom ome-
nila možnost, da ta akt spre-
menijo. »Tako se lahko tega 
dobička polasti občina. To so 
storili že Velenjčani in Celja-
ni, to lahko storite tudi vi,« je 
še predlagala Benetkova in 
poudarila, da gre za denar iz 
žepov zgornjesavinjskih ob-
čanov. Posamezni svetniki so 
se prav tako spraševali, kaj 
počnejo v svetu javne lekar-
ne predstavniki občine. Že-
lijo prav tako izvedeti, kako 
je z nagradami za uspešnost 
v drugih tamkajšnjih javnih 
zavodih.

Poznavalci razmer opo-
zarjajo na protisloven polo-
žaj na trgu z zdravili. Po eni 
strani želi država uporabo 
zdravil brez recepta med 
prebivalstvom omejevati, po 
drugi strani spodbuja lekar-
ne k čim večjemu dobičku 
z nagrajevanjem za delov-
no uspešnost. »Presežki ne 
nastajajo v zvezi z opravlja-
njem javne službe, ampak z 
opravljanjem tržne dejavno-
sti in so posledica naše veli-
ke zavzetosti, saj opravljamo 
delo z minimalnim številom 
zaposlenih,« nam je odgovo-
rila direktorica Lekarne Mo-
zirje Rosita Aubreht.

Po živahni razpravi je žu-
pan Ivo Suhoveršnik odgo-
voril, da naj bi imeli mozirski 
svetniki možnost, da spreme-
nijo lekarniški pravni akt že 
na jesenski seji občinskega 
sveta. Tako naj bi bila ta ob-
čina pri delitvi visokega do-
bička svoje lekarne končno 
soudeležena.

BRANE JERANKO
Foto: GrupA

Na modrem zaenkrat opozorila

V Vojniku je nastala prva modra cona, ki je v okolici zdravstvene po-
staje. Globa za nepravilno parkiranje bo znašala 40 evrov.

VOJNIK – Občina je začela vzpostavljati območja krat-
kotrajnega parkiranja, kar naj bi bistveno prispevalo k 
bolj urejenemu mirujočemu prometu v tem kraju. Prva 
modra cona je bila pred kratkim uvedena v okolici zdra-
vstvene postaje, kjer je bilo največ nereda.

Občinski svet je odločitev o 
vzpostavitvi modre cone pri 
zdravstveni postaji sprejel že 
lani jeseni. Zaradi gradbenih 
del v okolici zdravstvene po-
staje modre cone doslej še ni 
bilo mogoče vzpostaviti. Po 
njeni vzpostavitvi opozarjajo 
na njeno območje prometni 
znaki, opozorilne table in 
talne označbe. Po novem 
je brezplačno parkiranje 
omejeno na največ dve uri 
in velja ob delavnikih med 
7. in 15. uro. Podobno kot 
v drugih modrih conah je 
treba čas začetka dvourne-
ga brezplačnega parkiranja 
vidno označiti. Zaposleni v 
zdravstveni postaji morajo 
tako po novem parkirati v 
njeni širši okolici.

Nadzor prometa v prvi 
vojniški modri coni je v pri-
stojnosti medobčinskega re-
darstva. V začetnem, preho-
dnem obdobju, ki bo trajalo 
do začetka jeseni, redarji 
izrekajo opozorila. Globa za 
nepravilno parkiranje znaša 
40 evrov.

BJ

Od leve proti desni Darinka Bastašić, Terezija Pažon, predsednica ZŠAM, prejemnik plakete Marijan 
Bračun, s. p., prejemnik plakete Robert Reich, David Krklec (brat Velimirja Krkleca, ki je zaradi zadrža-
nosti slednjega prevzel priznanje) in župan mag. Branko Kidrič.

Slovesnost ob občinskem prazniku
ROGAŠKA SLATINA – Občina je minuli teden pripravila osrednjo slovesnost ob svojem 

prazniku. Kulturnemu programu v Kulturnem centru Rogaška Slatina sta sledila pre-
gled opravljenega dela in zahvala soustvarjalcem razvoja občine. Župan Branko Kidrič 
v takšnih prireditvah vidi predvsem priložnost, da se še bolj poveže s svojimi občani.

Na prireditvi so podelili tudi letošnja občinska priznanja. Te so prejeli Darinka Bastašić, ki 
že 21 let deluje v Ženskem košarkarskem klubu Rogaška Slatina, Velimir Krklec za nesebič-
no pomoč z reševalnim vozilom in že tretjič predlagano društvo ZŠAM Rogaška Slatina za 
predano delo in pomoč, še posebej ob začetku šolskega leta. EP, foto: Foto Zorin

Za komentar glede rekordno visokega dodatka smo povprašali tudi direktorico 
Lekarne Mozirje. »Izplačila delovne uspešnosti za vse zaposlene so bila izplačana 
v skladu s predpisano zakonodajo, ko so bila v skladu z njo pridobljena potrebna 
soglasja,« je odgovorila direktorica javnega zavoda Rosita Aubreht. »V letu 2014 
smo se nenadno soočili z dolgotrajno bolniško odsotnostjo magistre farmacije, kar 
v našem kolektivu predstavlja 20 odstotkov kadra, ki sme dejavnost opravljati sa-
mostojno. Druga sodelavka, prav tako magistra farmacije, pa je koristila zakonsko 
priznan skrajšani delovni čas zaradi starševstva, in sicer po Zakonu o starševskem 
varstvu in družinskih prejemkih,« opisuje razmere v letu 2014 direktorica lekarne.
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Gradnja pločnika spet prestavljena
VOJNIK – Gradnja pločnika ob glavni cesti skozi občinsko 

središče se je ponovno odmaknila. Kot kaže gre za zamik, 
ki jo bo oddaljil – če bo vse po sreči – za približno mesec. 
Vzrok za zamik je, da je država potrebam Vojnika tokrat 
bolj prisluhnila.

Gre za načrtovano gradnjo pločnika med starim trškim je-
drom in pokopališčem, kjer sta hoja in kolesarjenje posebej 
nevarna. Dodatno nevarnost predstavljajo preusmeritve pro-
meta z avtoceste v času izrednih prometnih dogodkov, ko je 
preusmerjen skozi središče Vojnika. Občina se je zato v začetku 
lanskega leta odločila, da bo gradnja tega pločnika njena pred-
nostna naloga. Tudi letos je bilo za gradnjo pločnika skoraj vse 
že pripravljeno, vendar je prišlo do novega zapleta.

»Zamik je posledica pogovorov na direkciji za infrastrukturo, 
saj smo se dogovorili, da bo projekt sofinancirala,« pojasnjuje 
župan Branko Petre. Župan je imel v zadnjem obdobju več 
pogovorov na republiški direkciji za infrastrukturo (kot se po 
novem imenuje direkcija za ceste) ter na Darsu, kjer je opozarjal 
na nevzdržno stanje v času preusmeritev prometa z avtoceste 
skozi središče Vojnika. Pogodba o sofinanciranju je že podpi-
sana, vendar je treba opraviti nov postopek javnega naročanja. 
Odpiranje ponudb bo 9. avgusta, nato bo lahko izbran izvajalec.

Občina se na gradnjo pločnika skozi središče Vojnika pospe-
šeno pripravlja že vsaj desetletje. V preteklosti so bili projekti 
že pripravljeni, nato je prišlo do spremembe zakonodaje. »Po-
sodobljene projekte smo dali v recenzijo na direkcijo za ceste. 
Po recenziji je bilo ugotovljeno še to, da mora biti zagotovljena 
razsvetljava ne le za hodnik za pešce, ampak tudi za cesto,« se 
spominja župan. »Po soglasju direkcije nam je začelo zmanj-
kovati sredstev, vendar nam je prišla direkcija tokrat nasproti,« 
je kljub zamiku zadovoljen župan Vojnika. Po njegovi oceni 
naj bi bila tako prestavljena gradnja pločnika za mesec in pol.

BRANE JERANKO Občani pločnik skozi središče Vojnika vedno bolj pogrešajo.

Nagrajeno sodelovanje Prenova garažne hiše v 
Citycentru

Ob prazniku ceste v novi preobleki
ŽALEC – Ob krajevnem prazniku so na Ponikvi pri Žalcu odprli 1.300 metrov obno-

vljenih cestnih odsekov.
Krajani Ponikve pri Žalcu se po več kot desetih letih načrtovanja veselijo obnovljene in 

razširjene ceste skozi Zlato polje. Po besedah Aleksandra Žolnirja, vodje urada za gospodar-
ske javne službe pri Občini Žalec, so z dobrim načrtovanjem in racionalno porabo denarja 
uspeli urediti še križišče Šentilj–Ponikva–Vodosteč in obnoviti del cestišča proti Šentilju. 
V teh dneh so namenu predali tudi približno 150 metrov prenovljenega in asfaltiranega 
cestnega odseka Studence–Marof. Žalski župan Janko Kos je ob tem povedal, da je občina 
v zadnjih treh letih za ureditev cestne infrastrukture na Ponikvi prispevala 300 tisoč evrov. 
Predsednik krajevne skupnosti Srečko Lednik je ob tem dejal, da želijo zgraditi tudi ploč-
nik od cerkve proti pokopališču. Predvsem pa bo treba, kot opozarja Lednik, v najkrajšem 
možnem času obnoviti izjemno dotrajano cesto od Velike Pirešice do Ponikve. LK

O polletnem izvrševanju proračuna
DOBRNA – Na zadnji seji občinskega sveta so se svetniki seznanili s polletnim poro-

čilom o izvrševanju letošnjega občinskega proračuna. Za letos načrtujejo v celoti 2,3 
milijona evrov skupnih prihodkov in približno sto tisoč evrov več odhodkov.

Po Zakonu o javnih financah so župani svetnikom o polletnem izvrševanju proračuna 
dolžni poročati. V prvem polletju je imela Dobrna milijon evrov prihodkov, kar pomeni 44 
odstotkov od vseh letos načrtovanih. Odhodki so znašali 879 tisoč evrov, kar je 36 odstot-
kov od vsega, kar namerava porabiti. Poleg tega, da je občina izvajala redne dejavnosti, 
je v polletju pridobila državni denar za sanacijo po žledu in obnovila Zdraviliški park ter 
plaz, ki je ogrožal štiri domačije ter javno cesto. Med glavnimi letošnjimi naložbami so tudi 
asfaltiranja na treh lokalnih cestah.

Dobrnčanom se toži po preteklih letih, ko je občina vlagala zelo veliko. Med drugim je 
veliko vlagala v gradnjo kanalizacije. BJ

Direktor Uprave uniformirane policije Generalne policijske uprave Sreč-
ko Jarc je na slavnostni prireditvi v Šentjurju takole podelil priznanje 
predsedniku GZ Žalec Edvardu Kuglerju.

ŽALEC – Gasilska zveza 
je na predlog žalske policij-
ske postaje prejela bronasti 
znak policije za sodelovanje, 
ki ga podeljuje ministrstvo 
za notranje zadeve. Visoko 
odlikovanje je v imenu žal-
skih gasilcev na slavnostni 
proslavi ob Dnevu policije v 
Šentjurju prejel predsednik 
GZ Žalec Edvard Kugler.

Policijska postaja Žalec ope-
rativno pokriva vseh pet občin 
Gasilske zveze Žalec (Braslov-
če, Polzela, Tabor, Vransko in 
Žalec). Policisti in gasilci že vr-
sto let uspešno sodelujejo. Sre-
čujejo se skoraj vsakodnevno 
pri različnih vrstah intervencij, 
v zadnjem času še posebej ve-
liko delujejo skupaj v primeru 
prometnih nesrečah. Zelo do-
bro sodelujejo operativci na te-
renu, ki si pri delu pomagajo in 
izmenjujejo izkušnje. Odlično 
je tudi sodelovanje vodstvenih 
struktur obeh organizacij.

Ponosni so, da je sodelo-
vanje obeh tako pomembnih 
organizacij dobro in da prese-
ga okvire nujno potrebnega in 
zakonsko določenega sodelo-
vanja.

LK, foto: TT

CELJE – Po nedeljskem zaprtju trgo-
vskega središča se je začela prenova in 
posodobitev garažne hiše v celjskem Ci-
tycentru.

Namen prenove petnadstropne garažne 
hiše s 1.600 parkirnimi mesti je poenosta-
vljeno parkiranje in izboljšanje pretočnosti 
prometa, pravijo v vodstvu trgovskega sre-
dišča. Kot zagotavljajo, bo število brezplač-
nih parkirnih mest tudi po prenovi ostalo 
enako. Poleg uvedbe novega prometnega 

režima znotraj garažne hiše bo ta po preno-
vi imela tudi najsodobnejšo signalizacijsko 
opremo, ki bo označevala prosta oziroma 
zasedena parkirna mesta. Kot je povedala 
Darja Lesjak, direktorica Citycentra Celje, 
so obnovo garažne hiše zasnovali tako, 
da ne bo ovirala parkiranja, saj bo ves čas 
na voljo zadostno število parkirnih mest. 
Vrednost naložbe znaša 800 tisoč evrov, 
končana pa bo v začetku septembra.

RG, foto: GrupA

Delavci so v Citycentru preurejali tudi zunanja parkirišča.
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Nove priložnosti na vsakem koraku

Prijetna nedelja v parku

ŠENTJUR – Mladinski cen-
ter zadnjih nekaj let mladim 
iskalcem zaposlitve ponuja 
različne možnosti usposa-
bljanja, mreženja in odkri-
vanja drugačnih priložnosti 
ter perspektiv. Pred dnevi 
se je dvanajst udeležencev 
vrnilo z usposabljanja v Ro-
muniji. Pod okriljem projek-
ta »Set up« so se seznanili s 
primeri uporabe socialnega 
podjetništva v tej državi. 
Projekt sofinancira Evrop-
ska komisija iz programa 
Erasmus+ Mladi v akciji.

V šestih dneh so mladi 
spoznali osnovna načela, na 
podlagi katerih deluje social-
no podjetništvo. Večino časa 
so delali v mednarodnih sku-
pinah. Kot največja izziva sta 
se izkazala ugotavljanje in 
opredeljevanje potreb lokal-
nih skupnosti. Prav na pod-
lagi teh temeljnih ugotovitev 
so namreč predstavljali lastne 
poslovne ideje. V pomoč so 
jim bili trije primeri dobrih 
praks v drugem največjem 
romunskem mestu Iaşi. Pol-

milijonsko mesto je bilo med 
16. in 19. stoletjem prestolnica 
Kneževine Moldavije, ponaša 
pa se tudi z najstarejšo univer-
zo v državi in eno najlepših 
študijskih knjižnic v Evropi. 
Eno od socialnih podjetij se 
ukvarja z reciklažo tekstila. 
Potem ko v mestu zberejo 
stara oblačila, jih obnovijo ali 
iz materiala sešijejo povsem 
nova. Drugo podjetje je vege-
tarijanska restavracija, ki se 
je zavezala, da bo uporabljala 
svežo in lokalno pridelano 
hrano. Tako že več kot 90 od-
stotkov živil kupi na okoliških 
manjših kmetijah. V tretjem 
primeru gre za podporo mla-
dim umetnikom. V nekdanjih 
prostorih zloglasne romunske 
tajne policije, v Veliki palači, 
so uredili prostor za umetnike 
in alternativce, ob tem pa še 
manjšo kavarno in galerijo.

Od besed je treba 
preiti k dejanjem
Usposabljanja so se poleg 

mladih Šentjurčanov udeležili 
tudi njihovi vrstniki iz Târgu 

Frumosa, mesta, v katerem 
deluje nevladna organizacija 
Super Tineri, projektna par-
tnerska organizacija Mladin-
skega centra Šentjur. Zadnji 
dan srečanja so izvedli tudi 
konkretno mikropodjetniško 
aktivnost. V parku so orga-
nizirali sladki festival in na 
improviziranih stojnicah za 

simbolične cene prodajali svo-
je izdelke in storitve. V nadalje-
vanju projekta so udeleženci 
projekta aktivnosti izvajali tudi 
doma. Za dobre podjetniške 
priložnosti morajo družbene 
potrebe izluščiti tudi v lokal-
nem okolju. Bistvo socialnega 
podjetništva je povezovanje 
teh spoznanj z lastnimi zani-

Poleg tematskega usposabljanja je bilo posebno doživetje tudi spoznavanje romunske kulture, kulinarike in znamenitosti.

manji, znanji in veščinami, ki 
se lahko razvijejo v obetavne 
karierne cilje. V mladinskem 
centru tako v nadaljevanju 
ponujajo celo vrsto zanimivih 
delavnic s področja podjetni-
štva, digitalnega marketinga, 
strateškega načrtovanja in 
podobno. Poleg zaposlitvenih 
klubov v preteklosti je to zgolj 

ena od možnosti za mlade 
brezposelne, a kot ugotavlja 
vodja centra Lara Žmaher, si 
želijo boljši odziv. »Izkaže se, 
da mladi velikokrat vidijo ovire 
in težave, a ko jim ponudimo 
rešitve, so le redki dovolj aktiv-
ni, da jih izkoristijo.«

SAŠKA T. OCVIRK
Foto: MCŠ

Mladi so se s primeri socialnega podje-
tništva seznanjali v Romuniji

Spomin na čase fotografskega mojstra Pelikana

DOBRNA – V nedeljo je bila 
že tretje leto prireditev Poletna 
nedelja v parku, kjer kultur-
nih, kulinaričnih in zabavnih 
užitkov ni manjkalo. Turistično 
društvo, ki prireditev pripravlja, 
želi z njo med drugim opozoriti 
na izjemen Zdraviliški park, ki 
bo leta 2020 star že dvesto let.

Nedeljsko prireditev so sesta-
vljali sklopi glasbe in humorja, 
Sladka Dobrna in Bilo je nekoč. 
V glasbenem delu so nastopili 
domače ljudske pevke in raz-
lični muzikanti, na stojnicah so 
bile sladke dobrote podeželskih 
žena, turističnih kmetij in hote-
lov. Center za usposabljanje, delo 
in varstvo Dobrna je med drugim 
predstavil zeliščne napitke in 
pripravil manjšo razstavo zelišč. 
Spomine na preteklost Dobrne 
so v nekdanjih oblačilih obudili 
starodobni kolesarji. Ob pomo-
či muzeja novejše zgodovine je 
bil tudi obujen spomin na atelje 
fotografskega mojstra Pelikana, 
ki je v tem zdravilišču veliko fo-
tografiral.

BJ, foto: VREBO

Ugodneje po Deželi 
Celjski

S pomočjo knjižice Dežela Celjska si bo do konca leta 
mogoče ceneje ogledati večino turističnih znamenitosti 
na Celjskem.

V knjižico so vključeni kuponi, ki omogočajo ugodnejši 
nakup vstopnic za posamezne turistične znamenitosti in 
termalna središča na Celjskem, kot so na primer Ekomuzej 
hmeljarstva in pivovarstva Slovenije, Rimska nekropola, 
jama Pekel, Stari grad Celje, Pokrajinski muzej Celje, Muzej 
novejše zgodovine Celje, Celjska koča, Žička kartuzija, Ter-
me Olimia in drugi. Kriterij za vključitev posamezne lokalne 
atrakcije iz občine, ki je partnerka v projektu Dežela Celjska, 
je turistom prijazen obratovalni čas prodajnega mesta.

Pogoj, da uporabnik pridobi knjižico Dežela Celjska, je 
nakup vstopnice za eno od v knjižico vključenih znameni-
tosti. Knjižica je izšla v deset tisoč izvodih, gre pa za nov 
turističnopromocijski izdelek, ki je nastal v sodelovanju Za-
voda Celea Celje, ki vodi projekt turistične destinacije Dežela 
Celjska, ter ZKTŠ Žalec in LTO Zreče, Tic Slovenske Konjice, 
RA Sotla, RA Kozjansko in zdravilišč Rimske terme, Terme 
Dobrna, Terme Olimia, Terme Zreče in GH Sava Rogaška.

RG

Po sedmih letih 
navzgor

DOBRNA – Ekonomske cene programov v Vrtcu Do-
brna bodo od 1. septembra višje za štiri odstotke. Po 
novem bo na primer znašala cena za prvo starostno 
obdobje za šest- do deveturni program 405 evrov.

Tako je odločil občinski svet na zadnji seji pred nekaj 
dnevi. Osnovna šola Dobrna je za vrtec predlagala za prvo 
starostno obdobje celo 12-odstotno povišanje cen in za 
drugo starostno obdobje osem odstotno, kar za svetnike 
ni bilo sprejemljivo.

Glavni vzrok za povišanje ekonomskih cen je povišanje 
plač zaposlenih v javnem sektorju, povezano z napredo-
vanji zaposlenih. Strošek dela namreč predstavlja kar 81 
odstotkov ekonomske cene programa, deset odstotkov 
predstavljajo obratovalni stroški in sedem odstotkov stro-
ški živil. Zadnje povišanje ekonomske cene Vrtca Dobrna 
je bilo pred sedmimi leti. Svetniki so se tudi strinjali, da 
bo občina plačala 4.700 evrov odpravnine za zaposlenega, 
ki odhaja v pokoj.

BJ

Poglej v muzej…

Muzej novejše zgodovine Celje vas v poletnih me-
secih vabi na ogled prenovljene stalne razstave

Živeti v Celju.

Razstava o mestu Celju in njegovih prebivalcih v 
20. stoletju.

… Muzej novejše zgodovine CeljeCeljsko meščanstvo med obema vojnama
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Razvoj širokopasovnih omrežij do leta 2020
VOJNIK – Občina se bo prijavila 

na razpis za pridobitev nepovratnih 
sredstev, ki jih je država namenila za 
razvoj širokopasovnih omrežij nasle-
dnje generacije do leta 2020. Za večjo 
uspešnost na razpisu se bo občina 
združila v konzorcij še z drugimi 
občinami. V občini si že dolgo želijo 
pridobiti nepovratna sredstva za to in-
vesticijo, saj bi jo v večini fi nancirali 
Evropska unija in država.

Strošek občine bo priprava načrta, 
s katerim bodo pregledali trenutno 
stanje telekomunikacijskih storitev na 
tem območju, in pridobitev služnostnih 
poti za gradnjo infrastrukture. V pri-
meru uspešnosti na razpisu in s tem 
zelene luči za začetek projekta se bo 
občina potrudila, da bo uporabila že 
obstoječo infrastrukturo, komunalne in 

elektrovode. Tako bi zmanjšali strošek 
investicije. Dodaten strošek bi predsta-
vljal tudi načrt, s katerim bi pregledali 
trenutno stanje telekomunikacijskih 
storitev in kaj ponujajo. Želja Evropske 
unije in države je, da bi s temi omrežji 
do leta 2020 pokrili vsa gospodinjstva v 
Sloveniji, torej tista, ki še niso uspela na 
tem javnem razpisu. Tovrstni razpisi so 
v preteklosti že bili. Takrat se je občina 
povezala v konzorcij s petimi občinami, 
na čelu katerih je bila Občina Laško. 
Vendar takrat niso bile uspešne.

Poleg gospodinjstev so eden ključ-
nih uporabnikov telekomunikacijskih 
omrežji tudi gospodarstveniki. Takšen 
projekt bi s svojo uresničitvijo omo-
gočal prenos podatkov do 30 mega 
bajtov, a tudi do 100. »Tako v svetov-
nem kot tudi v evropskem merilu se je 

izkazalo, da hitrejši prenos podatkov 
pomeni dvig BDP tako v Sloveniji kot 
tudi za gospodarstvo v občini,« je po-
vedala Petra Pehar Žgajner, vodja pro-
jekta in referentka za gospodarstvo in 
investicije Občine Vojnik. Zato je želja 
občine, da se pokrije tudi čim večji del 
gospodarstvenikov, ki bi bili zaradi tega 
konkurenčnejši, hitrejši in zmogljivejši. 
Lažje bi se prilagajali potrebam trga, je 
dodala Petra Pehar Žgajner. Za izvedbo 
projekta je obvezna anketa občanov o 
potrebah po širokopasovni telekomu-
nikacijski storitvi. V občini naprošajo 
občane, da rešijo anketo, ki je dostopna 
na spletni strani občine, saj bodo na ob-
čini tako lažje oblikovali načrt širokopa-
sovnih omrežij, ki bo ustrezal njihovim 
potrebam in bo zato učinkovitejši.

KLARA PODERGAJS
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Glasujte za vaše najljubše 
narodnozabavne in zabavne videospote

NA KONCU POLETJA VAS ÈAKAJO TUDI NAGRADE!
na programu VTV - Vaše televizije

Upokojenski dodatek jutri
Letošnji letni dodatek za upokojence bo zavod za pokoj-

ninsko in invalidsko zavarovanje izplačal jutri, 29. julija. 
Upokojenci ga bodo prejeli skupaj z julijskimi pokojninami.

Prejelo ga bo 486 tisoč upravičencev, ki so prejemniki po-
kojnin ali nadomestil iz invalidskega zavarovanja in niso zapo-
sleni. V zavodu poudarjajo, da so letos določeni enake višine 
in cenzusi za izplačilo letnega dodatka kot lani. Vsega skupaj 
bo zavod letos izplačal 104 milijone evrov. Letni dodatek ne 
bo izplačan nekaj tisoč uživalcem, katerih seštevek osebne 
pokojnine in dela vdovske pokojnine presega 750 evrov, in 
nekaj deset uživalcem družinske pokojnine, katerih seštevek 
prav tako presega ta znesek. BJ

Likof na taberhi
ROGATEC – Zavod za kulturo, 

turizem in razvoj je letos že 18. 
zapored pripravil etnografsko 
prireditev Likof na taberhi. 
Prireditev je bila v okolju 
Muzeja na prostem Roga-
tec.

Namen prireditve je 
sicer ohranjanje starih 
delovnih kmečkih in do-
mačih obrti ter opravil. 
Tudi letos je organizator 
pripravil bogat program, 
med drugim prikaz mla-
čve žita s cepci z ročno 
mlatilnico in s kravjo vpre-
go, pojoče perice so prale pe-
rilo pri muzejskem vodnjaku, 
obiskovalci so se lahko udeležili 

rokodelskega sejma, otroci pa doživljajskih delav-
nic.

Že drugo leto so izbirali tudi naj sirovo 
zavihanko Obsotelja in Kozjanskega. Na 

tekmovanju je med petnajstimi gospo-
dinjami, ki so prinesle v ocenjevanje 
svoje pekovske mojstrovine, najo-
kusnejšo zavihanko spekla Mira 
Rupnik iz Zibike.

EP
Foto: Ernest Artič

Prireditev je v celoti fi nanciral 
Zavod za kulturo, turizem in ra-

zvoj Rogatec, pri nastajanju in iz-
vedbi so sodelovala tudi društva upo-

kojencev Obsotelja in Kozjanskega.

Slasten velikan
Takšen velikan, ki tehta natančno kilogram in pol, je ta 

teden zrasel v rastlinjaku pri Ireni Lončar na Pečovniku, 
in sicer ob najbolj obljudeni poti, po kateri se sprehajalci 
vsakodnevno (in skoraj vsako noč) vzpenjajo na Celjsko 
kočo. Seme so pri Lončarjevih dobili iz Prlekije in vsako 
leto tudi sami poskrbijo za semena za naprej. Ko smo po-
kukali v rastlinjak, se nam je smejalo še kar nekaj tovrstnih 
lepotcev različnih sort.

MRL
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V Založništvu Jerneja Jezernik, s. 
p., sta izšli knjigi iz zakladnice sve-
tovne popotnice in pisateljice Alme 
Karlin Z Almo v svet. Za obe knjigi je 
Alma Karlin literarni navdih našla na 
potovanju po Kitajski.

Jerneja Jezernik, urednica, publi-
cistka, prevajalka in avtorica monogra-
fije Alma Karlin, državljanka sveta, že 
vrsto let raziskuje dediščino znane po-
potnice, zato je našla še precej skritih 
in neznanih besedil. »Glavna zamisel 
za to serijo je bila, da bi bralci spoznali 
čim več njenih del. Druga knjiga z na-
slovom Vodna vrba je še neobjavljeno 
delo, medtem ko je bila prva knjižica z 
naslovom Najmlajša vnukinja častitlji-
vega Ija Čaa že objavljena v monografi-
ji,« je povedala Jezernikova. Prevajalka 
se je odločila, da bo prvo knjižico iz-
dala skoraj takšno, kot je izšla v izvir-
niku leta 1948. »Posebnost knjižice je, 
da je to zadnje objavljeno delo, ki ga 
je doživela Alma. Že precej bolni je 
delo izdal njen najljubši založnik Max 

Möhring iz Leipziga. Zanimivo v njuni 
korespondenci, ki jo hrani Berlinska 
študijska knjižnica, je napisano, da je 
bila Alma tega dela zelo vesela in da je 
bil to zanjo prvi res prav vesel dogodek 
po vseh tragedijah druge svetovne voj-
ne. Knjižica je izšla v skromni obliki 
zaradi strašno slabega ekonomskega 
položaja v povojni Nemčiji,« je dodala 
Jezernikova.

Neustrašne junakinje
Alma Karlin je navdih za literarna 

dela črpala na svojih potovanjih. Ju-
nakinja v prvi knjigi je po besedah 
Jerneje Jezernik povzeta po liku 
mlade Kitajke, ki jo je Alma učila na 
Kitajskem. »Mlada Kitajka ima zelo 
napredne starše, ki so izjemoma hče-
ri dovolili, da se je izobrazila in se s 
tem samouresničila. Izobraževanje je 
tako izbrala namesto utečene poti ta-
kratnih žensk, ki so postale ubogljive 
snahe v drugi družini.« Druga knjiga 
iz serije nosi naslov Vodna vrba. V 

ospredju sta dve ljubezenski zgodbi. 
»Ena je nežna in z žalostnim koncem 
ter vsebuje veliko kitajske mistike iz 
ljudskih zgodb. Tudi druga zgodba je 
ljubezenska in je napisana na malo 
bolj šaljiv način. Najstarejši sin druži-
ne se namreč druži z izobraženo žen-
sko, ki mu kot družica pomaga delati 
v laboratoriju. Težava je seveda, kako 
jo bodo sprejeli v tej družini, kjer ima-
jo starši stare nadzore. Na koncu se 
zgodba srečno konča. V knjigi je tako 
nežen preplet tragične in komične lju-
bezenske zgodbe.«

Jeseni bodo pustolovščino Celjanke 
Alme Karlin nadaljevale dogodivščine v 
vroči in grešni Panami ter magičnih An-
dih. Prevajalka si želi, da bi izdala čim 
več knjižic in da bi nastala serija imela 
zgodbe z vseh koncev sveta. »Tako bi 
lahko s pomočjo njenih del naredili 
potovanje okoli sveta,« je zaključila 
Jerneja Jezernik.

BARBARA GRADIČ OSET
Foto: GrupA

Uroš Perič na Aninem 
festivalu

ROGAŠKA SLATINA – V sklopu Aninega festivala je v soboto Rogaška Slatina na Evropski 
ploščadi gostila koncert Uroša Periča z Bluenote Quartetom. Organizator festivala Zavod 
za turizem in kulturo Rogaška Slatina s koncerti skrbi za raznoliko ponudbo kulturnega 
dogajanja v občini, pravi direktor zavoda Saša Kopinč. Anin festival, ki je letos organiziran 
drugič, se je začel 19. julija in bo trajal do 3. septembra.

EP, foto: Matic Javornik

S knjižicami Alme 
Karlin v svet

Prevajalka in založnica Jerneja Jezernik z novimi knjižicama Alme Karlin

Josip Pelikan in Laško
Muzej novejše zgodovine Celje in Muzej Laško sta odprla razstavo Josip Pelikan in 

Laško. Dvajset fotografij v velikem formatu bo obiskovalcem Laškega na ogled posta-
vljenih do konca avgusta.

Fotografije celjskega fotografa so razstavljene na prostem na spodnjem vrtu hotela Savinja 
v Laškem. »Obiskovalci si lahko ogledajo motive mesta, ujetega v fotografski objektiv Josipa 
Pelikana,« je povedal kustos Muzeja Laško Tomaž Majcen. Kot zanimivost bo razstavljenih 
tudi nekaj fotografij najbolj znanega laškega festivala Pivo in cvetje, kakršen je bil nekoč.

EP, foto: GrupA

Fotografije so razstavljene na prostem, da si jih lahko ogledajo mimoidoči.

Ob odprtju so pripravili tudi bogat kulturni program.Slatinčani z veseljem obiskujejo Anin festival.

Uroš Perič z »bendom«
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V Železarskem muzeju 
Štore je na ogled razstava 
Gorazda Tratnika. Fotograf-
ska razstava z naslovom 
Homo Faber prikazuje delo 
v železarskem podjetju Što-
re Steel v moderni dobi.

Gorazd Tratnik, pomočnik 
glavnega direktorja v podje-
tju Štore Steel, se s fotografi-
jo ukvarja že vrsto let. Tokrat 
je v fotografski objektiv ujel 
prizore vsakodnevnega de-
lovnega procesa v podjetju 
Štore Steel med leti 2008 in 
2016. »Zadnje čase se ročno 
delo vedno bolj umika raču-

nalniško krmiljeni proizvo-
dnji, ročno in fizično delo je 
zamenjala sodobna tehno-
logija. Kolikor je še ostalo 
ročnega dela, ga je avtor raz-
stave predstavil na fotografi-
jah,« je povedala direktorica 
Železarskega muzeja Štore 
Slavica Glavan.

Pomensko je razstava na-
daljevanje razstave Podobe 
dela iz leta 2012, v kateri so 
v muzeju predstavljali foto-
grafije z železarskimi motivi, 
kot so jih v obdobju od začet-
ka fotografiranja do moderne 
dobe v svoj objektiv ujeli raz-

lični avtorji. Tokratna razsta-
va sega v moderni čas. »Na 
vsaki fotografij je v središču 
pozornosti delavec ali jeklar v 
delovnem okolju. S pomočjo 
fotografij so delavci zapisani 
v zgodovinski spomin. Na ta-
kšen način se daje vrednost 
delu kot vrednoti, ko družba 
preveč ceni in poudarja neke 
druge vrline,« je nadaljevala 
Slavica Glavan.

Razstava je pomembna za 
industrijsko, železarsko in 
jeklarsko dediščino, saj se 
zaradi hitrega razvoja novih 
tehnologij tehnična znanja 

in vedenja posameznih indu-
strijskih panog pozabljajo in 
izginjajo. Gorazd Tratnik je 
v podjetju zaposlen že dlje 
časa in je fotografiranje del 
njegovega dela, saj ureja in-
terno glasilo. Ne fotografira 
samo delovnega procesa, 
ampak tudi naravo in ljudi 
izven zaprtih prostorov, pri 
čemer fotografiranje v zapr-
tih halah zahteva posebne 
priprave. »V tovarniških ha-
lah so zelo zahtevni svetlob-
ni pogoji. Zelo veliki kontra-
sti so med tekočim jeklom in 
temnimi prostori. A z nekaj 

V Galeriji sodobne umetnosti Celje raz-
stavlja osem ustvarjalcev, ki so na nek na-
čin povezani s Celjem. Razstavljajo Ana 
Baraga, Jure Cvitan, Polona Dolžan, Kyle 
Milne, Gašper Piano, Jani Pirnat, Ana Stra-
že in Mia Špindler.

Rdečo nit razstave z naslovom Sebe v 
žepu predstavljajo dela, portreti osebnih iz-

kušenj, vtisov ali občutij. »Zanimalo me je, 
kako umetniki ta občutja in dnevniške vtise 
beležijo, ne glede na to, kje se predstavljajo, 
na glede na to, s katero likovno in umetniško 
prakso se ukvarjajo,« je povedala kustosinja 
Maja Antončič.

Avtorji se predstavljajo z različnimi deli, 
od zanimivih likovnih in grafičnih tehnik 

do fotografije, videa in skulpturne instala-
cije. Posebnost razstave je, da se je nekaj 
avtorjev določenih medijev lotilo prvič ali je 
prvič prav v galeriji pokazalo svoj material. 
Posebej opazna je velika skulptura Jureta 
Cvitana. »V prvi vrsti je slikar za razstavo 
naredil veliko skulpturo iz plutovinastih 
zamaškov. Gre za zgodbo dolgoletnega 

zbiranja teh zamaškov in romantičen cilj, 
da bi drevo plutovca, ki na Korziki izumi-
ra, oblekli nazaj v prvotno preobleko,« je 
dodala Maja Antončič. Razstava bo v Ga-
leriji sodobne umetnosti Celje odprta do 
28. avgusta.

BGO
Foto: GrupA

Človek in jeklo v moderni dobi
Razstava Gorazda Tratnika v Železarskem muzeju Štore

Glavni igralci na fotografijah so delav-
ci, ki zaradi novih tehnologij vedno 
bolj izginjajo iz posameznih industrij-
skih panog.

Fotografije Gorazda Tratnika veliko povedo o delu in življenju v tovarni jekla in železa.

prakse lahko dobiš prave 
motive,« je razložil Tratnik.

Razstava Homo faber, ki 
bo na ogled od 10. septem-
bra, je del Slovenske poti 
kulture železa, ki že dese-
tletje in pol promovira prav 
železarsko dediščino in je-

klarsko tradicijo, fotograf 
Gorazd Tratnik pa je eden 
od pobudnikov in nosilcev 
tega vseslovenskega gibanja, 
povezanega z Evropsko po-
tjo železa.

BGO
Foto: GrupA

Celjski umetniški popotniki
Veliko drevo plutovca

Ana Baraga se ukvarja z razsežnostmi ilustracije, kaj vse zmore zvrst, ki jo spremlja na vseh ravneh njenega 
bivanja. Oblikovala je »totemsko obleko«, ki jo sestavljata unikatna materialna in duhovna plat.
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Rastlina tisočerih priložnosti
Industrijska konoplja bo spreminjala prihodnost

Razlike med 
industrĳ sko in 
medicinsko 
konopljo

Uporaba industrijske konoplje je zelo raznolika. Najpo-
membneje je, da lahko zaradi značilnosti, ko gre za gojenje, 
predelovanje, in raznolikih možnosti uporabe spreminja 
prihodnost. Vedno bolj se uporablja v gradbeništvu in te-
kstilni industriji, a tudi v kozmetični in prehranski panogi. 
Uporaba konoplje ponuja možnost novih delovnih mest in 
trajnostnega zelenega razvoja. Le poznati je treba njene 
zakonitosti, prednosti in slabosti.

Cannabis (konoplja) je 
dvodomna rastlina, ki ima 
tri podvrste: Cannabis sativo 
(navadna ali industrijska ko-
noplja), Cannabis indico (in-
dijska konoplja) in Cannabis 
ruderalis. V konoplji je skupi-
na substanc, ki se imenujejo 
kanabinoidi in lahko vplivajo 
na človeško telo z uravnava-
njem krvnega tlaka. A to ne 
drži za industrijsko konopljo!

Industrijska konoplja se 
od ostalih loči po tem, da ne 
vsebuje več kot 0,3 odstotka 
THC (tetrahidrokanabinola). 
In takšna rastlina ne vpliva na 
človeško telo, a kot pove že 
ime, lahko s pravilno uporabo 
ključno vpliva na industrijo. 
Zaradi stroge zakonodaje so 
lahko konoplje z manj kot 0,3 
odstotka in tiste z več kot 0,3 
odstotka THC večkrat »vržene 

v isti koš«. Konoplja, ki zaradi 
visoke vsebnosti THC vpliva 
na človeka, je medicinska.

Tisoč izdelkov – 
tisoč priložnosti
Kot pojasnjuje Irena Rotar 

iz Eko civilne iniciative Slo-
venije (Ekoci), obstaja veliko 
različnih vrst industrijske 
konoplje. Na Poligonu indu-
strijskih rastlin na Polzeli jih 
trenutno raste devetnajst, ki 
so na sortni evropski listi. 
Semena so v Ekoci dobili v 
sodelovanju z Inštitutom za 
hmeljarstvo in pivovarstvo 
Slovenije, ki je del genske 
banke. Skupaj z njo opravlja-
jo različne raziskave. In kaj 
raziskujejo? Čez tri do pet let 
bi radi prišli do odgovorov, 
za katero področje industrije 
je posamezna vrsta konoplje 
najbolj primerna. Trenutno 

Industrijska
konoplja

Medicinska
konoplja

Vsebnost 
THC-ja

Videz

Rast

Podnebje

Manj kot 0,3 odstotke Več kot 0,3 odstotke

brez popkov, 
pomembno je steblo

popki, 
pomemben je razcvet

navzgor navzven

uspeva skoraj kjerkoli, 
tudi pri nas

uspeva v vlažnih in 
toplih pogojih

(Konopljina) obleka 
naredi človeka
V tovarni nogavic Polzela so letos začeli proizvajati prve no-
gavice iz konopljine preje – Prejo za zdaj še dobivajo iz tujine

Pred objektivi kamer in 
v spremstvu novinarjev sta 
predsednik uprave Polzele 
Mako Klemenčič in gospo-
darski minister Zdravko 
Počivalšek decembra lani 
»zagnala« proizvodnjo prvih 
modelov nogavic iz kono-
plje. V Polzeli so, ob izdatni 
podpori eko civilne inici-
ative, med prvimi večjimi 
slovenskimi podjetij v indu-
strijski konoplji prepoznali 
možnost ekonomske rasti.

»Tako se je družba obrnila k 
logiki prihodnosti, stopila na 
pot novega razvoja in s pro-
izvodnjo nogavic iz mešani-
ce konoplje in bio bombaža 
naredila prve korake v pravo 
smer,« je takrat dejal gospo-
darski minister Zdravko Po-
čivalšek.

V Polzeli so tako ustvarili 
novo linijo izdelkov, ki jih trgu 
ponujajo pod blagovno znam-
ko Nabis' Wear, ki, predstavlja 
vračanje naprednega urbanega 
človeka k naravi, pojasnjujejo v 
družbi. Za zdaj izdelujejo sto-

palke in raznovrstne nogavice 
za moške in ženske. »Pripra-
vljamo že nove izdelke, hlačne 
nogavice za otroke in ženske 
za sezono jesen/zima 2016,« je 
povedala predstavnica družbe 
Snežana Pajić. Kot je poja-
snila, so nogavice izdelane iz 
mešanice preje konoplje in bio 
bombaža, dodan je tudi manjši 
odstotek elastana, ki zagotovi 
boljše oprijemanje na nogi.

Delež konoplje v izdelkih 
je narasel že na več kot 50 
odstotkov, prejo pa za zdaj 
dobavljajo iz tujine. »V pri-
hodnosti je predvidena po-
leg pridelave tudi predelava 
konoplje za boljšo samooskr-
bo s prejo v Sloveniji,« pravi 
Pajićeva.

Na prodaj že tretja 
serija
Do zdaj so v polzelski to-

varni nogavic, ki se zadnja 
leta ubada s precejšnjimi fi -
nančnimi težavami, izdelali 
že tretjo serijo nogavic. Ta se 
trenutno trži izključno pod la-

stno blagovno znamko. Kot 
pravijo v podjetju, so domači 
in tuji kupci izdelke sprejeli 
z navdušenjem, saj so v njih 
prepoznali številne prednosti. 
Izdelki na domačem tržišču 
se prodajajo pod blagovno 
znamko Nabis' Wear, tuji 
kupci pa kažejo veliko zani-
manje za prodajo izdelkov 
pod njihovimi blagovnimi 
znamkami. Kot zagotavljajo 
v Polzeli, se o možnostih po-
slovnega sodelovanja dogo-
varjajo, jeseni pa pričakujejo 
prva večja naročila iz tujine.

Združeni do 
uspeha
Ob zagonu proizvodnje no-

gavic iz ekološko pridelane 
konoplje je bila ustanovljena 
tudi zadruga, ki je združila 
pridelovalce in predelovalce 
industrijske konoplje ter pod-
jetja. Po besedah vodje Eko ci-
vilne iniciative Slovenije Irene 
Rotar bodo na temeljih tradi-
cije z novimi znanji v okviru 
obstoječih tovarn ustvarjali 

Leta 1455 je Johann 
Gutenberg natisnil 

prvo biblijo na 
papir iz ko-

noplje.

Prve Levis kavbojke so bile narejene iz 
konopljinega platna.

Konopljino olje naj bi imelo tisoč in eno 
zdravilno lastnost.
V medicinske namene so konopljo uporabljali 
že Kitajci 4.000 let pr. n. št. V zdravilne 
namene se njeno olje uporablja tako notranje 
kot zunanje. Olje pomaga pri zdravljenju 
srca in ožilja, preprečuje strjevanje krvi, 
pomaga kroničnem vnetju mehurja in drugih 
vnetjih, luskavici, okvarah sklepov, zniževanju 
holesterola v krvi, preprečuje nabiranje 
maščob na stenah žil …

Konoplja je 
hitro rastoča 
rastlina. V 
preteklosti so jo 
zaradi vsestranskosti 
gojili po vsem svetu.
Znanstveniki menijo, da 
je bila prva kultivirana 
rastlina. Prva znana 
tkanina na svetu je bila 
stkana iz konoplje, in sicer 
8.000 do 7.000 let pr. n. š. 
Najstarejša knjiga na svetu 
je bila kitajska 
in je bila 
napisana na 
listih iz konoplje. 
Ostanke oblačil 
iz konoplje so našli v 
vikinških grobovih in celo 
Kolumb je odkril Ameriko na 
ladji, katere jadra so bila izdelana iz 
konopljinih vrvi.

K izrinjanju konoplje z njiv je pripomoglo to, da 
se je ljudem poskušalo vcepiti prepričanje, da je 
konoplja »hudičeva zel, zakoreninjena v peklu«.
V preteklosti se namreč ni ločilo med industrijsko in 
indijsko konopljo, ki vsebuje THC. Tako so industrialci 
zaradi svojih lastnih interesov dosegli, da so leta 1937 v 
ZDA prepovedali pridelavo kakršnekoli konoplje, čemur so 
sledile v drugi polovici 20. stoletja tudi evropske države. 
Danes je v EU dovoljeno pridelovati le tiste sorte konoplje, 
ki vsebujejo manj kot 0,3 odstotka THC.

nova delovna mesta. Eko ci-
vilna iniciativa Slovenije, ki je 
pobudnica projekta, poudarja 
potencial industrijske kono-
plje, lanu in volne ter naravnih 
danosti pri razvoju inovativnih 
proizvodov. »V Sloveniji je iz 
leta v leto več hektarjev pose-
janih s to vsestransko kulturo. 
S povečevanjem hektarjev se 
pojavlja tudi vedno več tehno-
loških vprašanj. Za ročno spra-
vilo je pridelka preveč, zato je 
nujna strojna žetev, kjer se v 
praksi pojavljajo velike teža-
ve. Določene sorte so namreč 
zelo visoke, imajo trdo in 
žilavo steblo, zato je strojna 
žetev zelo otežena. Vsekakor 
je treba določiti, katere sorte 
so primerne za strojno pride-
lavo v naših razmerah, lahko 
bi vzgojili tudi lastno sloven-
sko sorto, ki bi imela takšne 
lastnosti, kot jih potrebujejo 
naših pridelovalci,« menijo v 
iniciativi. Rotarjeva je prepri-
čana, da prednost za pridelavo 
industrijske konoplje v Savinj-
ski dolini predstavljajo tudi 
hmeljske sušilnice, saj je treba 
konopljino seme takoj po žetvi 
ustrezno posušiti, ker se sicer 
zelo hitro pokvari. »Sušiti je 
treba tudi stebla. Na ta način 
se poveča izkoriščenost obsto-
ječih hmeljarskih sušilnic.« Ob 
tem zagovorniki vsestranske 
uporabe industrijske konoplje 
poudarjajo, da se s podobnimi 
težavami pri tehnološki prede-
lavi soočajo tudi v tujini.

LK

Ogled proizvodnje konopljinih 
nogavic v Polzeli Nogavice iz konoplje
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Rastlina tisočerih priložnosti
so znane različne vrste kono-
plje, ni pa jasnih primerljivih 
podatkov, katera vrsta je bolj 
uporabna za posamezno po-
dročje, pravi Rotarjeva.

Ekoci
Ekoci si prizadeva za eko-

loško konopljo. Cilj je nare-
diti ekološko nit in platno iz 
slovenskih naravnih surovin. 
Rotarjeva v tem vidi tržno pri-
ložnost za obuditev slovenske 
tekstilne industrije. »Ljudje 
se vedno bolj zavedamo, kaj 
pomenijo umetni materiali in 
kako lahko škodujejo. Tukaj 
vidim veliko priložnost za ra-
zvoj in hkrati mnogo delov-
nih mest, ki bi jih to prineslo. 
Vse, kar imamo, izhaja iz ze-
mlje in čim prej se moramo 
vrniti k naravi.«

EP
Foto: arhiv Ekoci

Številne možnosti 
v kmetijstvu

Vedno več kmetijskih povr-
šin je posejanih s konopljo, v 
letu 2015 jih je bilo kar 600 
hektarjev. Za tovrstno pride-
lavo se vedno bolj uporabljajo 
tudi opuščene površine, kjer 
so včasih pridelovali hmelj. 
Neizkoriščene površine je 
uporabila tudi Maja Cokan, 
ki na svoji kmetiji v Rojah 
pri Žalcu goji industrijsko 
konopljo.

Na kmetiji Cokan ponavadi 
posejejo od deset arov do hek-
tar konoplje. Sejejo jo kot drugi 
posevek, po žitu. »V Spodnji 
Savinjski dolini beležimo slabo 
strukturo zemlje in peščena 
tla. S tem ko konopljo sadimo 
po žitu, želimo narediti tla bolj 
rodovitna,« je povedala Maja Co-
kan, ki je dodala, da jih k pride-
lavi konoplje prepričujeta pred-
vsem velika količina organske 

Gradbeništvo: industrijska konoplja 
je stik z naravo Kmalu prva hiša iz konopljinega betona tudi na Celjskem

Industrijska konoplja v za-
dnjih letih počasi, a uspešno pre-
haja tudi v gradbeništvo. Počasi 
predvsem zato, ker je konoplja 
na vseh področjih v družbi še 
vedno tabu tema izključno zara-
di nepoznavanja njenih koristi. 
Medtem ko se ljudje tudi pri gra-
dnji hiš obračajo vedno bolj k na-
ravi in ekološki gradnji, hkrati ne 
vedo, da predstavlja industrijska 
konoplja kot gradbeni material 
izjemen stik z naravo.

A ledino bo treba na tem po-
dročju orati še kar nekaj časa, 
pravi član zadruge in arhitekt 
Sani Okretič Resulbegović. 
Letos načrtuje velik projekt: 
gradnjo dveh hiš iz gradbene-
ga materiala industrijske ko-
noplje. Prva hiša bo v Sloven-
skih Konjicah, druga v Kopru. 
Meni, da ljudje o industrijski 
konoplji vedo še vedno prema-
lo, saj jo pogosto povezujejo z 
novicami o nasadih indijske, 
psihoaktivne konoplje, razlike 
med njima pa ne poznajo.

Ste vedeli to?
»Nekdanja Jugoslavija je ime-

la močno tradicijo pridelovanja 
in predelovanja industrijske 
konoplje. V 70. letih prejšnjega 
stoletja je na primer Jugoslavija 
pridelala kar 25 odstotkov vse 
evropske industrijske konoplje 
in 6 odstotkov svetovne. In to 
ni zanemarljiv podatek. V Srbiji 
je bila celo vas, kjer so določali 
ceno industrijske konoplje za 
ves svet,« pojasnjuje Okretič 
Resulbegović.

Kako vsestranska je lahko 
industrijska konoplja, kaže 
to, da jo lahko uporabljajo kot 
konstrukcijski in izolacijski 
element pri gradnji stavb, na-
vajajo v zadrugi Konopko: »Iz 
konopljinega pezdirja, ki je sre-
dica stebla, in vlaken izdelujejo 
vlaknene in vezane plošče. Kot 
vezivo je možno uporabiti ce-
lulozo iz istega materiala, po-
sledično je produkt stoodstono 
ekološki, biorazgradljiv, odpo-
ren na insekte in vodoodporen. 
Za razliko od lesa konoplja v 
primeru požara ne gori v pla-
menih, ampak zgolj tli, kar pre-
prečuje širjenje ognja.« Kono-
pljina izolacija je nadomestek 
kamene in steklene volne, ki ju 

ljudje uporabljajo za izolacijo 
streh in fasad.

»Konopljin beton je zame kot 
za arhitekta superioren. Veči-
noma ga uporabljajo kot polni-
lo lesene skeletne konstrukcije, 
ki je enaka kot pri gradnji mon-
tažne hiše. Gre za enostavno 
tehnologijo in mešanico kono-
pljinega pezdirja, apna in vode. 
Primitivna mešanica, ki je ne-
verjetno učinkovita. Ljudje pri 
gradnji želijo dobro toplotno 
izolacijo, zmožnost akumuli-
ranja toplote, zvočno izolacijo, 
ognjevarnost in vse to ta mate-
rial ima,« razlaga sogovornik. 
Tej mešanici lahko gradbeniki 
dodajo tudi cement ali glino in 
zmes zaradi trdnosti prevzame 
nosilno funkcijo objekta.

Ogromno možnosti
Tudi prednosti gradnje stavb 

s takšnim materialom so veli-
ke, dodaja arhitekt. »Industrij-
ska konoplja je rastlina, torej 
gre za naravno stvar. Konopljin 
beton je dejansko ogljikonega-
tiven material, kar pomeni, 
da rastlina več ogljikovega di-
oksida veže iz ozračja, kot se 
ga proizvede pri procesiranju, 
tudi apno še nekaj let po vgra-
dnji veže nase ogljikov dioksid 
iz ozračja, saj poteka proces 
karbonizacije – spreminja svo-
jo kemijsko strukturo nazaj v 
apnenec. Vsi pri ekološki gra-
dnji razmišljajo, da to pomeni 
dobro izolacijo in nizke stroške 
ogrevanja. Malo pa se jih vpra-
ša, kako je nek material pred 
tem nastal, koliko je bilo treba 
vložiti energije v njegov nasta-
nek,« še dodaja arhitekt.

V zadrugi Konopko menijo, 
da je v industrijski konoplji ogro-
men potencial. »Od izolacije, 
betona do ivernih plošč, ki smo 
jih razvili z zunanjimi sodelavci. 
Želimo si doseči točko masov-
ne proizvodnje, saj bo glede na 
ekonomijo takrat tudi cena ma-
teriala in gradnje začela padati. 
Okretič Resulbegović zaključu-
je, da morda ni nevednost vedno 
tista, ki vodi v nepoznavanje in-
dustrijske konoplje. »Morda bolj 
oholost. Ljudje si domišljamo, 
da sta vsa tehnologija in njen 
razvoj odvisna od nas. Ampak 
narava je nekako bolj inteligen-
tna, skupaj z njo bi našli rešitve, 
ki so pravzaprav že na dlani.«

SŠol, foto: SOR

Zagotovo največji uspeh na področju gradnje iz materiala 
industrijske konoplje so pred leti dosegli v Bio parku Nivo 
Žalec, kjer danes stoji replika egiptovske piramide ravno iz 
tega materiala. To je bila prva takšna gradnja ne samo v 
Sloveniji, ampak tudi v srednji Evropi.
Bio park Nivo je znan po tem, da si že skoraj dvanajst let prizadeva za 
seznanjanje javnosti o uporabnosti industrijske konoplje na nešteto 
področjih. V zadnjih letih pa predvsem uporabi v gradbeništvu. 
Znamenita piramida je v parku narejena iz vlaken industrijske konoplje, 
vode, apna in majhne količine belega cementa.
Načrt za piramido je naredil Borut Šket, gradil ga je irski 
podjetnik. In glas o tem se je razširil tako med strokovno kot 

Poleg hitrega in 
enostavnega načina 
gradnje za stavbe iz 

konopljinega betona 
velja, da imajo dolgo 

življenjsko dobo.
Na Japonskem 
stoji objekt iz 
konopljinega 
betona že

300 let.

mase in zdravilnost rastline tako 
za zemljo kot za ljudi. Pri žetvi 
se prilagajajo potrebam trga.

Kot pravi Cokanova, začetek 
pridelave ni zapleten. Treba je 
pridobiti dovoljenje ministrstva 
za kmetijstvo za sejanje. To do-
voljenje pridelovalec dobi tako, 
da k vlogi za setev priloži dekla-
racijo o nakupu semena. Ta so 
po setveni sortni listi EU točno 
določena – katera vsebujejo do-
voljeno količino THC (to je do 
0,3 odstotka). Vlogo je vsako 
leto treba oddati do 10. maja.

Konoplja je rastlina, ki odlič-
no raste in se razrašča na rodo-
vitnih, živih in zdravih tleh, ki 
so redno gnojena z organskimi 
gnojili, kar je zadosten pogoj za 
njen uspešen razvoj, zato ni po-
trebe po dodatnem gnojenju s 
škodljivimi snovmi, kot je po-
vedala Cokanova.

Poudarila je tudi možnost 
vključevanja konoplje v kolo-
bar, ki je v današnji časih manj 
pester. Z vključitvijo konoplje 
in tudi drugih rastlin bi ga raz-
širili in s tem omogočili, da bi 
bila tla rodovitnejša, bolj zdrava 
in tudi vsestransko izkoriščena. 
Povezavo med hmeljarstvom in 
proizvodnjo konoplje vidi tudi 
v tem, da bi plastično vrv, po 
kateri raste hmelj, zamenjali s 
takšno iz konoplje, ki se jo iz-
dela iz konopljinih stebel. KP

Maja Cokan je priporočila 
dve knjigi o konoplji, v ka-
terih si lahko več preberete 
o rastlini, njeni zgodovini in 
uporabnosti: Konoplja, zavest 
in zdravje (Bogdan K. Meško) 
in Velika knjiga o konoplji 
(Rowan Robinson).

Henry Ford je leta 1932 naredil avtomobilsko karoserijo iz 
industrijske konoplje.

Žalska piramida, ki se je vpisala v zgodovino

»30 centimetrov debel zid iz konoplji-
nega betona je enakovreden 30 cen-

timetrov debelemu zidu iz porotherma s 
14 centimetri stiroporja. 

Ko je objekt iz konopljinega betona enkrat segret, 
stene prevzamejo toploto in jo počasi vračajo v pro-

stor. Konopljin beton je zaradi svoje poroznosti odličen 
zvočni izolator in antibakterijski material. Konoplja sama po 

sebi že v času rasti na polju nima naravnih sovražnikov – insektov, 
ki bi jo napadali. Zaradi te svoje lastnosti je tudi konstruk-

cijski les v notranjosti zidu bolje zaščiten in ga ni 
treba posebej zaščititi s premazi.«

Vir: konopko.si

nestrokovno javnostjo. Zato je Bio park Nivo, ki je do zdaj 
organiziral tudi prvi in drugi festival industrijske konoplje, 
tudi obiskan in si je ob koncih tedna svojevrstno piramido 
možno tudi ogledati.
»Predelava industrijske konoplje je napredovala na vseh 
področjih, v Sloveniji je bilo celo 350 hektarjev industrijske 
konoplje,« pravi ekolog in vodja Bio parka Nivo v Žalcu 
Janez Štusej. Dodaja pa, da je ravno nepoznavanje 
industrijske konoplje tisto, ki ga bodo morali še prebroditi, 
da bi dosegli proizvodnjo gradbenih materialov in nato 
njihovo širšo uporabo. Možnost je, če ne doma, v Sloveniji, 
pa morda v tujini.

Sprva skupina navdušencev, 
danes pa skupina visoko izo-
braženih in priznanih strokov-
njakov v zadrugi Konopko iz 
Lindeka pri Frankolovem že vr-
sto let teži k temu, da bi javnost 
vendarle dojela, da predstavlja 
uporaba industrijske konoplje 
na različnih področjih življe-
nja sobivanje z naravo in da je 
tudi način, s katerim bi lahko 
v Sloveniji celo pridobili nova 
delovna mesta. Arhitekt in član 

zadruge Konopko Sani 
Okretič Resulbegović 

z vsestranskim 
konopljinim

pezdirjem.

Poligon konoplje na Polzeli
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V večini evropskih držav 
bodo vse do nedelje polici-
sti poostreno nadzorovali 
voznike tovornih vozil in 
avtobusov. Gre za evropsko 
usklajeno akcijo, s katero 
bodo policisti na prste sto-
pili najhujšim kršiteljem. 
In teh je na Celjskem ogro-
mno. Predvsem vozniki 
tovornih voznikov so med 
najbolj nevarnimi na ce-
stah. Vozijo preutrujeni, 
na vozilih imajo nalože-
nega preveč tovora. Obsta-
jajo primeri, ko so vozila 
preobremenjena za kar sto 
odstotkov. Preutrujenost pa 
je največkrat vzrok za naj-
hujše prometne nesreče, v 
katerih so udeleženi.

»Problem je resen in pred-
stavlja eno največjih ne-

varnosti v prometu,« pravi 
pomočnik komandirja na Po-
staji prometne policije Celje 
Jadran Žerjal. Omenja, da 
je med kršitelji daleč največ 
tujih voznikov kombiniranih 
vozil. Spomnimo samo na 
primer s Celjskega, o kate-
rem smo poročali lani. Ro-
munski voznik kombija, ki 
so ga ustavili policisti, je pri-
znal, da je nepretrgoma vozil 
skoraj petdeset ur, vmes si 
je privoščil le štiri ure počit-
ka. Takšen voznik je smrtno 
nevaren ne le zase, ampak 
za vse ostale udeležence v 
prometu. Prometne nesreče 
s tovornimi vozili se pravi-
loma največkrat neugodno 
končajo za tistega, v katere-
ga takšni vozniki trčijo. Moč 
in teža tovornega vozila sta 

neprimerno večji kot pri av-
tomobilih in takšno trčenje 
vodi nedolžne voznike oseb-
nih vozil skorajda vedno v 
smrt ali trajno invalidnost.

Delo na prvem 
mestu, ne varnost
Toda praksa kaže, da je 

težnja po zadostitvi nalog 
delodajalcev poklicnih vo-
znikov močnejša kot skrb 
za varnost. Kršitelji namreč 
policistom priznajo, da nad-
rejeni od njih zahtevajo, da 
upoštevajo časovne roke 
pri dostavi blaga na cilj. 
Delodajalci to razložijo z 
dejstvom, da v nasprotnem 
primeru kršijo pogodbene 
obveznosti. Takšne zahteve 
delodajalce stanejo več ti-
soč evrov kazni, če policisti 

Med tujimi vozniki tovornih vozil in avtobusov, ki so 
med pogostimi kršitelji prometnih pravil, so predvsem Ro-
muni, Bolgari, Ukrajinci in Madžari. Ti največkrat vozijo 
v smeri proti Italiji, kamor peljejo delavce.

Taktika policijskih nadzorov je različna. Včasih so 
nadzori naključni, včasih celodnevni, pogosto na delu 
avtoceste na eno od počivališč preusmerijo ves promet 
tovornih vozil in preverjajo vse: od upoštevanja pravil 
o tehnični urejenosti vozil, tovora, potnikov in prtljage, 
trošarin do odkrivanja morebitnih kaznivih dejanj. Tako 
se je že godilo, da so pri rednem nadzoru v tovornem 
vozilu našli tudi tuje državljane, ki so jih vozniki tovornih 
vozil prevažali vede ali nevede.

Vozniki tovornih vozil resen problem naših cest
ustavijo njihove voznike, ki 
so hkrati kršitelji. Kazen, kot 
razlaga Žerjal, doleti namreč 
tudi delodajalca, podjetje ali 
samostojnega podjetnika 
kot pravno osebo, ne samo 
voznika.

Eno vidnejših malomarno-
sti in hujših kršitev predsta-
vlja manipuliranje s tahogra-
fi. To so posebne zapisovalne 
naprave, ki omogočajo shra-
njevanje podatkov o aktiv-
nostih vozila in voznika za 
daljše časovno obdobje, tudi 
do enega leta. Kaj to pome-
ni ob nadzoru? Ko policisti 
ustavijo voznika, preverijo 
podatke o njegovi vožnji ali 
počitkih za obdobje enega 
dneva in predhodnih 28 dni, 
torej skupno 29 delovnih 
dni. Z natančnim pregledom 

pridejo ne samo do natanč-
nega časa voznikove vožnje 
in počitkov, ampak tudi do 
časa nakladanja ali razklada-
nja tovora, hitrosti vozila v 
vsakem časovnem obdobju 
do sekunde natančno.

Ob tem lahko odkrijejo 
tudi kakršenkoli neupra-
vičen poseg v zapisovalno 
napravo in z njo povezane 
dele. Ena najpogostejših 
tako imenovanih manipu-
lacij je uporaba magneta. 
Voznik z enostavno fizično 
namestitvijo magneta na da-
jalnik impulzov onemogoči 
prenos podatkov v digitalni 
tahograf in s tem onemogoči 
obdelavo aktivnosti. Takšno 
dejanje policisti zaznajo in 
delodajalca kaznujejo z naj-
manj 800 evri. Druga kršitev, 
o kateri smo večkrat poroča-
li, je menjava tahografskih 
kartic med vozniki istega 
podjetja. S tem prikrijejo 
prekoračen čas vožnje. Tej 
kazni se največkrat izognejo 
vozniki kombijev, ti namreč 
v vozilu nimajo vgrajene-
ga tahografa, kar pomeni, 
da jim policisti – če sami 
ne priznajo – prekoračenja 
dovoljenega časa vožnje ne 
morejo dokazati.

Pijejo pa ne veliko

Če policisti tovorno vozilo 
ob nadzoru stehtajo in ugo-
tovijo, da je prenaloženo in 
preobremenjeno s tovorom, 
se kazni ne izognejo niti ti-
sti, ki so tovor v skladišču 
podjetja na vozilo naložili. 
Toda kaznovanje takšnih 
prekrškarjev in tempiranih 
bomb na cestah v primerja-
vi s kaznovanjem na primer 
za ostala kazniva dejanja, ki 
jih v Sloveniji storijo tujci, ni 
zapleteno. Medtem ko naj-
več sivih las policistom pri 
pregonu tujih voznikov, ki so 
storilci kaznivih dejanj, veli-
kokrat povzroča birokracija, 
je pri kaznovanju prometnih 
kršiteljev lažje. Tu so namreč 
vozniki dolžni poravnati ka-
zen na kraju, kjer policisti 
prekršek ugotovijo. »Večino-
ma so za prekrške izrečene 
globe, v nekaterih primerih 
pa uvedejo tudi hitre postop-
ke, ki se končajo z izdano 
odločbo o prekršku in s pla-
čilom globe. Če to ni možno, 
obvestimo Finančno upravo 
RS, ki uvede takojšnjo izvrš-
bo,« navaja Žerjal.

Vsaj glede nečesa pa so 
vozniki tovornjakov in av-

Temeljit nadzor pomeni tudi preverjanje prtljage …  … in teže.

Pri poostrenem nadzoru ustavijo tudi vsa tovorna vozila. Takšne akcije izvajajo na avtocestnih počivališčih, a tudi na regionalnih cestah.

Preutrujenost vodi v nesreče, medtem ko preobremenjenost vozil s tovorom predstavlja smrtno grožnjo za ostale ude-
ležence v prometu



15Št. 30, 28. julij 2016 KRONIKA

Kdo je umrl v Šmartinskem jezeru?
V torek so patologi splošne bolnišnice v Mariboru opravili sanitarno obdukcijo 

moškega trupla, ki so ga v soboto popoldne našli na območju Šmartinskega 
jezera v Celju. Na jezeru in ob njem je bila organizirana obširna iskalna akcija, 
v kateri so policisti in gasilci iskali 26-letnega Aljaža Paja s Strmce pri Laškem.

26-letnik je namreč pogrešan že več kot teden. Iskali so ga na več lokacijah. Tudi 
na območju občine Vojnik, kjer je pri iskanju sodelovalo več kot 20 prostovoljnih 
gasilcev in policistov ter vodnikov reševalnih psov Kinološke zveze Slovenije, 
vendar pogrešanega niso našli. Kljub najdbi trupla v Šmartinskem jezeru še 
vedno ni mogoče potrditi, da gre za omenjenega Paja, saj identiteta najdenega 
mrtvega moškega še ni potrjena, rezultati obdukcije pa še niso znani. Neuradno 
naj bi policija po prvih podatkih izključila možnost nasilne smrti, saj bi bila v 
tem primeru odrejena sodna obdukcija in ne sanitarna. Preiskava okoliščin smrti 
moškega tako še ni končana.

Izsilil je prednost
V Zagaju pod Bočem se je v ponedeljek zjutraj huje poškodoval 19-le-

tni motorist. 55-letni voznik osebnega vozila je vozil po lokalni cesti 
proti glavni. Ko je pripeljal v križišče, je pri vključevanju izsilil pred-
nost 19-letnemumotoristu, ki je pred tem nepravilno, čez neprekinjeno-
ločilno črto, prehiteval kolono vozil. Motorist kljub močnemu zaviranju ni 
uspel preprečiti trčenja. Voznik avtomobila v nesreči ni bil poškodovan. 
 

Stisnilo ga je
V Rudnici, to je na območju Policijske postaje Šmarje pri Jelšah, se je konec 

preteklega tedna v prometni nesreči poškodoval 72-letni voznik avtomobila. Ta je 
ustavil vozilo in izstopil iz njega. Ker na pobočju ni uporabil ročne zavore, je vozilo 
zdrsnilo. Ob tem je 72-letnika stisnilo ob drug avtomobil. Pri tem je dobil hude 
telesne poškodbe, zaradi katerih se zdravi v celjski bolnišnici.

Goljufi še vedno na ulicah
Zatem ko sta moški in ženska v začetku preteklega tedna drzno oropala 

občanko Slovenskih Konjic, se je zdaj podoben primer zgodil tudi v Velenju.
Tudi vzorec tatvine je enak. Pod pretvezo, da sta gluhonema in da zbirata denar 

za društvo gluhih, sta okradla Velenjčanko in ji iz denarnice vzela 50 evrov. Sto-
rilca sta stara približno 25 oziroma 30 let in sta goljufa. Ker gre za ponavljajoče 
dogodke, policija ponovno svari, naj denarja ljudje ne darujejo na ulicah. Odzvala 
se je tudi Zveza gluhih in naglušnih Slovenije, ki dodaja, da njena društva gluhih 
nikoli ne zbirajo denarja na ta način. Nazadnje so goljufe opazili v Žalcu, Levcu, 
Slovenskih Konjicah, Velenju, Laškem in Celju. So pa policisti pridržali tri Romu-
ne, ki so beračili v celjskem mestnem središču. Zaradi vsiljivega beračenja so jim 
napisali tudi denarne kazni.

Sodna preiskava primera v 
Šmartnem

Okrožno državno tožilstvo Celje naj bi na celjsko okrožno sodišče vložilo 
zahtevo za sodno preiskavo v primeru smrti sedemletne deklice na cesti Voj-
nik–Šmartno v Rožni dolini.

Lanskega 5. julija je s kolesom zapeljala v udarno jamo in padla, pri čemer se 
je tako hudo poškodovala, da je umrla v celjski bolnišnici. V sodni preiskavi bodo 
zaslišali nekaj prič, a tudi več osumljenih, ki naj bi storili kaznivo dejanje opustitve 
nadzorstva v javnem prometu. Da obstaja možnost ovadbe tistih, ki so odgovorni 
za nadzor stanja ceste na tem delu, smo trdili že lani, kar se je zdaj tudi uresničilo. 
Po končani sodni preiskavi bodo tožilci na sodišče vložili tudi obtožnico, šele nato 
se bo začelo tudi sojenje.

Kazni za kršitelje znaša-
jo za voznike od 40 do 600 
evrov, za podjetja od 800 do 
2.000 evrov, za odgovorne 
osebe v podjetjih 300 evrov, 
če voznik ne upošteva 
predvidenega časa vožnje 
in počitka.

Vozniki tovornih vozil morajo 
upoštevati:

obveznost najmanj 45-minutnega počitka o opravljenih  
4 urah in 30 minutah vožnje,

največji dopustni čas vožnje v dnevu 9 ur oziroma največ 
dvakrat tedensko 10 ur,

dopustni čas vožnje v enem tednu največ 56 ur,

dopustni čas vožnje v 2 tednih največ 90 ur,

dnevni čas počitka najmanj 11 ur,

tedenski čas počitka najmanj 45 ur,

obveznost uporabe selektorja delovnih opravil med vožnjo,

obveznost obrazca o dejavnostih voznika.

Povzročil smrtno 
nesrečo in pobegnil
V trčenju umrl 23-letni sopotnik

Na cesti Topolšica–Lom se je v nedeljo zgodila tragična nesreča, ki je zahtevala 
že deseto smrtno žrtev letos. Nekaj minut pred 22. uro je 38-letni voznik osebnega 
vozila zaradi neprilagojene hitrosti v blagem levem ovinku zapeljal na bankino in 
nato še na travnik, kjer je trčil v steber večjega lesenega kozolca.

Po trčenju je celotni del vozila ostal zagozden pod kozolcem, ki se je nato 
podrl na cestišče lokalne ceste in na avtomobil. Na kraju nesreče je zaradi hu-
dih poškodb umrl 23-letni sopotnik, ki je sedel na sprednjem sedežu. Voznik 
in sopotnik na zadnjem sedežu sta se v prometni nesreči lažje poškodovala. 
38-letnik je po nesreči s kraja pobegnil, a so ga policisti kmalu izsledili v ne-
posredni bližini. Preiskava nesreče še ni končana, če se bo izkazalo, da je 
38-letnik vozil še pod vplivom alkohola, mu grozi tudi do dvanjst let zapora. 

Vozniki tovornih vozil resen problem naših cest

tobusov boljši od voznikov 
ostalih vozil v prometu. Ne 
vozijo velikokrat pod vpli-
vom alkohola. »Zgodi se, 
da nek voznik ob počitku 
na avtocestnem počivali-
šču spije alkoholno pijačo, 
vendar ne opažamo, da bi 
bil alkoholizem pri teh vo-
znikih tako zelo problema-
tičen. Vozniki avtobusov pa 
se vedno bolj zavedajo, ka-
kšno nevarnost lahko s tem 
povzročijo, saj vozijo ljudi. 
Pri najmanjšem sumu, da 
je voznik užival alkohol, 
policisti odrejamo preiz-
kuse psihofizičnega sta-
nja. Vozniki tovornih vozil 
in avtobusov so posebna 
skupina voznikov, saj gle-
de na slovensko zakonoda-
jo alkohola sploh ne smejo 
imeti v organizmu v času 
vožnje. Delodajalci vozni-
kov avtobusov praviloma 
tudi vedno poskrbijo, da se 
na daljših vožnjah izmenju-
jeta dva voznika,« dodaja 
Žerjal. Toda niso samo tuji 
vozniki tovornih vozil tisti, 
ki povzročajo prekrške. »V 
celoti nespoštovanje social-
ne zakonodaje ni prisotno 
samo pri tujih voznikih. 
Enako ali celo bolj nedi-
sciplinirani so tudi doma-
či vozniki in prevozniki,« 
še pojasnjuje pomočnik 
komandirja na Postaji pro-
metne policije Celje.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: arhiv NT (SHERPA)

Če v akciji sodelujejo tudi druge policijske enote ali cariniki, lahko ves tovor pregledajo tudi s pomočjo 
psa, ki išče morebitne droge.
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Celjski rokometaši so v 
ponedeljek končali poči-
tniški premor in se začeli 
pripravljati na novo sezono.

Na jutranjem treningu se 
je po odhodu Blaža Blago-
tinška v Veszprem ekipi 
pridružil Kristian Bećiri, 
mlad hrvaški krožni igra-
lec, ki je nazadnje nasto-
pal za Maribor, pred tem 
pa za velenjsko Gorenje. 
S klubom je sklenil dogo-
vor za štiri sezone. Trener 
Branko Tamše je pozdravil 
zgolj devet igralcev članske 
ekipe, saj so preostali roko-
metaši na pripravah članske 
oziroma mladinske repre-

zentance Slovenije: »V zelo 
kratkem času smo morali 
poiskati ustrezno zamenja-
vo za Blagotinška. Ni bilo 
lahko, vendar bo Kristian 
lepo zapolnil mesto kro-
žnega napadalca skupaj z 
Vidom Potekom in Maticem 
Suholežnikom. Verjamem, 
da bo s svojim delom in sta-
som upravičil pričakovanja 
kluba. Ima zelo velik poten-
cial, je koristen tako v na-
padu kot tudi v obrambi.« 
Čeprav je tudi Bećiri silak, 
pa so zanj Blagotinškovi če-
vlji vseeno zelo veliki.

Celjani bodo v pripravljal-
nem obdobju večino časa 

Piše: ANDREJ ŠUŠTERIČ

Nepozabno odprtje dvorane Zlatorog
Končno v finalu lige prvakov!

Na prvo tekmo osmine fi-
nala lige prvakov v sezoni 
2003/04 v špansko mesto 
León je celjske rokometaše 
pospremila številna delega-
cija s celjskim županom in 
z vodstvom Pivovarne La-
ško na čelu. Vsi so upali na 
ugoden rezultat. Sodeč po 
dosedanjih tekmah s tem 
nasprotnikom, so napovedi 
govorile v prid Celjanom. In 
vsi so želeli čim lepše odpr-
tje nove lepotice, dvorane 
Zlatorog.

Zato so bili po tekmi in po-
razu s trinajstimi goli razlike 
(38:25) razočarani in obupa-
ni. Največji pesimisti so ho-
teli drugo tekmo organizirati 
kar v stari dvorani Golovec, a 
je na koncu vendarle prevla-
dal razum. In splačalo se je. 
Nabito polna dvorana Zlato-
rog je 21. decembra 2003 do-
živela nepozabno odprtje, ki 
ga je pričakoval le malokdo 
od prisotnih. Ljubitelji celj-
skega rokometa ga ne bodo 
nikoli pozabili. Ko je pri re-
zultatu 34:21, ki je vodil Ce-
ljane v četrtfinale, levo krilo 
Špancev Juan Garcia nekaj 
sekund pred koncem tekme 
pobegnil v protinapad in se 
sam znašel pred golom Deja-
na Perića, je vsem v dvorani 
zastal dih. A žoga je s Periće-

Še petnajst minut po po-
vratni tekmi je predsednik 
Ademarja sedel na VIP-tri-
buni in se držal za glavo …

Celju so bili Andrej Šušte-
rič (vodja OO), Vlado Pri-
všek (koordinator), Slavko 
Ivezič (tekmovanje), Rado 
Pantelič ( »press«) in An-
drej Feldin (informatika). 
Slovenska reprezentanca 
je na koncu po porazu z 
Nemci (25:30) v ljubljanski 
Hali Tivoli osvojila srebrno 
medaljo, prvo moštveno na 
velikem tekmovanju. Od te-
daj aktualnih igralcev Celja 
Pivovarne Laško je v repre-
zentanci nastopil Renato 
Vugrinec, ostali Celjani z 
odličjem pa so bili še Tone 
Tiselj (selektor), Roman 
Pungartnik, Dušan Pod-
pečan, Aleš Pajovič, Zo-
ran Lubej, Herman Wirth 
(pomožni trener) in Tomaž 
Jeršič (direktor reprezen-
tance). Pomembno vlogo v 
fazi priprav je imel tudi le-
gendarni, tedaj že 43-letni 
vratar Rolando Pušnik, ki 
na koncu sicer ni bil izbran 
v ekipo, je pa bil s svojim 

zavzetim delom na trenin-
gih vzor vsem ostalim repre-
zentantom.

V nadaljevanju lige prva-
kov so celjski rokometaši 
v četrtfinalu najprej brez 
poraza izločili nemški Le-
mgo (32:25 in 28:28), nato 
pa v polfinalu Ciudad Real 
z zmago v gosteh (36:35), 
kjer je bil junak tekme Uroš 
Zorman z desetimi goli, in 
nato še v domačem Zlatoro-
gu 20. marca 2004 (34:32). 
Zanimanje za tekmo v Celju 
je bilo tolikšno, da so najbolj 
zagreti navijači pred dvorano 
Zlatorog celo prespali, da so 
prišli do vstopnice.

Celjani so se po petih za-
porednih polfinalih v letih 
1996–2001 končno uvrsti-
li v finale lige prvakov. V 
prepolni dvorani Zlatorog 
je ob tem zavladalo nepo-
pisno veselje med igralci 
in navijači. Vse skupaj je 
še dodatno »zabelil« napo-
vedovalec Primož Mori. 

Začelo se je na tekmi osmi-
ne finala z Ademarjem in 
nadaljevalo vso zmagovito 
sezono, sprva s tekmami na 
Euru v Celju, ter končalo po 
sezoni 2009/10. Oživeli so 
ponovno Avseniki ter revo-
lucionarne in domovinske 
pesmi, ob katerih je Mori 
spodbujal navijače in ustva-
ril nepozabno vzdušje. Zgo-
dilo se je celo, da ga je ura-
dni delegat tekme opozoril, 
naj ne navija tako glasno 
in očitno v korist domačih 
igralcev. Avseniki in pred-
vsem njihova Na Golici so 
iz Zlatoroga osvojili sloven-
ska športna igrišča. Tudi na 
mednarodnih tekmah in pr-
venstvih je slovenske eki-
pe, reprezentance in posa-
meznike v vseh športih od 
tedaj velikokrat spremljala 
in spodbujala skladba Na 
Golici.

Naslednjič: Na vrhu Evro-
pe (27. del)

Foto: arhiv RK CPL

Tudi za Bećirija veliki čevlji

Novi kapetan rokometa-
šev Gorenja je Niko Med-
ved, ki je nasledil Staša 
Skubeta. Medvedov name-
stnik bo srbski reprezen-
tant Alem Toskić.

Z desne stojita novinca Borut Mačkovšek in Kristian Bećiri.

preživeli v dvorani Zlatorog, 
v kateri se že 3. septembra 
obeta spektakel. Takrat bo 
namreč v uvodnem krogu 
Seha lige gostovala ekipa 
Veszprema, kar bo osrednji 
dogodek praznovanja 70-le-
tnice rokometa v Celju.

DŠ
Foto: RK CELJE

Končno v finalu lige prvakov – nepopisno veselje v dvorani Zlatorog 20. marca 2004

Uroš Zorman, v ozadju Sergej 
Rutenka

Dejan PerićRenato Vugrinec, srebrna meda-
lja na Euru 2004

Miro Požun

vo pomočjo zadela spodnji 
zunanji del mreže – in začelo 
se je prvo slavje v nepozab-
ni in do zdaj najuspešnejši 
sezoni celjskega rokometa.

Slovenija je od 22. janu-
arja do 1. februarja 2004 
v Ljubljani, Celju, Kopru 

in Velenju gostila evrop-
sko prvenstvo. Celjani so v 
dvorani Zlatorog vodili or-
ganizacijo predtekmovalne 
skupine C in nato skupine 
I. Po oceni vodstva EHF jim 
je to uspelo najbolje. Nosil-
ci organizacijskega odbora v 
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Plavalka celjskega Neptu-
na Anemari Košak je zelo 
uspešno tekmovala na Reki 
na tretjih Evropskih univer-
zitetnih igrah.

Zastopala je Univerzo v 
Ljubljani, trikrat je stala na 
zmagovalnih stopničkah. 
Zlati medalji si je priplavala 
na 50 m hrbtno in 50 m pro-
sto, srebrno pa na 100 m pro-
sto. Izboljšala je dva osebna 
rekorda. V Kranju pa je bilo 
ekipno in posamično državno 
prvenstvo za dečke in deklice. 
Blestela je Neptunova Hana 
Podbregar z eno zlato meda-
ljo (50 m prosto) in s štirimi 
srebrnimi. Luka Cvikl je osvo-
jil eno srebrno in bronasto ko-
lajno. Konec tedna bo državno 
člansko prvenstvo na Ravnah.

DŠ
Foto: PK NEPTUN

Košarkarskemu klubu 
Zlatorog se je ponudila lepa 
možnost za sodelovanje v 
Aba ligi. Helios Suns in Uni-
on Olimpija sta se namreč 
morala odpovedati sodelo-
vanju v mednarodni regio-
nalni ligi.

Vodstvi obeh košarkar-
skih kolektivov namreč ne 
moreta izpolniti obveznosti 
do lige, o katerih so se dogo-
vorili 14. julija na zasedanju 
v Črni gori. Direktor laškega 
kluba Aleš Antauer je po-
vedal, da je vabilo Aba lige 
v Tri lilije priromalo včeraj. 
Vsekakor si pri Zlatoro-
gu želijo tekmovati v tako 
imenovani Jadranski ligi. 
Odgovor morajo sporočiti 
do petka, vse pa je odvisno 
od pokroviteljev, ki morajo 
zagotoviti višji proračun.

DŠ
 Foto: SHERPA

Slovenski rekorder v skoku s palico, Ce-
ljan Robert Renner, je zelo dobro debitiral 
v diamantni ligi. Prvi dan mitinga v Lon-
donu je osvojil peto mesto. Preskočil je 565 
centimetrov, svoj letošnji najboljši izid je 
izboljšal za dva centimetra.

To mu je uspelo v drugem poskusu. Nato je 
prišla na vrsto višina 5,75 m, ki pa je član Kla-
divarja ni zmogel, a upa, da mu bo to uspelo 
na olimpijskih igrah v Riu. Ponovno je domov 
priletel z zamudo. Tokrat naj bi v letalo pred 
poletom udarila strela. Letalsko podjetje mu 
ni nudilo prenočišča, zato se je moral znajti 
sam. Na pomoč mu je priskočil atletski zna-
nec, ki živi v Londonu. Robert se je domov 
vrnil v ponedeljkovih zgodnjih urah.

Še bolje kot Renner se je v diamantni ligi 
odrezal njegov klubski sotekmovalec Luka 
Janežič. Slovenski rekorder v teku na 400 
metrov je v Londonu en štadionski krog pre-
tekel v 45,54 sekunde in osvojil četrto mesto.

Martina Ratej je formo preverjala na 
mitingu v Gorici. Njeno kopje je pristalo 
zgolj pri 56,43 m. S trenerjem Andrejem 
Hajnškom menita, da izid ni pokazatelj tre-
nutne forme in da je predvsem posledica 
naporne petkove predstavitve olimpijske 
ekipe v Kopru. Skakalka v višino Maruša 
Černjul in šprinterka Maja Mihalinec (AK 
Velenje) sta včeraj zvečer nastopili v šved-
skem Karlstadtu.

DŠ

Dobili Gorico, izgubili najboljšega
Plaz odhodov nadaljeval Danijel Miškić

Po dveh krogih v 1. SNL 
imata po šest točk le Olim-
pija in Maribor. Velenjčani 
so v Ljudskem vrtu začeli 
sila previdno, po zaostan-
ku pokazali svojo moč, a 
priložnosti za izenačenje, 
najlepšo je imel Darko Zec, 
niso izkoristili. Oba gola za 
vijoličaste je dosegel bivši 
napadalec Celja Sunny 
Omoregie. Celjani so v uvo-
dni tekmi kroga premagali 
Gorico z 1:0.

Slabi tekmi je botrovalo 
predvsem zelo neugodno 
vreme; termin ob 18.00 je 
bil 22. julija povsem nepri-
meren, s čimer se strinja tudi 
trener Robert Pevnik. Kljub 
temu so njegovi varovanci 
nadigrali goste. Irfan Ha-
džić je celo zatresel prečko 
po udarcu z glavo. Po podaji 
iz kota se je po uigrani akciji 
znašel tik pred vrati.

Nesrečni Škarabot
Gledalci so že pogledo-

vali na svoje ure – semafor 
ni deloval – v pričakovanju 
odmora, ko je gostujoči 
branilec Matija Škarabot 
poslal predložek v kazenski 
prostor. Nezanesljivi vratar 
Matic Kotnik je dopustil, da 

je po visokem letu udarila v 
vratnico. Na srečo se ni od-
bila v gol. Takoj na začetku 
drugega dela je bil Škarabot 
ponovno glavni akter, ko je 
pozabil na Mateja Podlo-
garja. Ta je po prodoru za-
poslil osamljenega Lovreja 
Čirjaka, ki je zlahka potisnil 
žogo v mrežo. Sledilo je zgolj 
branjenje, ki ni bilo všeč ob-
činstvu. Na srečo Gorica ni 
znala izpeljati usodne akcije. 
Dokaj nepojasnjen je ostal 
dogodek iz 74. minute, ko je 
padel Podlogar, žoga pa se je 
odbila do pred vrati osamlje-
nega Glavaša – sodnik Kajta-
zović ni pustil prednosti in je 
dosodil prekršek.

Poslednji 
Mohikanec
V akciji za zmagoviti za-

detek je Podlogarja odlično 
zaposlil Danijel Miškić, ki 
se je z asistenco poslovil od 
Arene Petrol. V prejšnjem 
letu je postal vezni člen ce-
lotnega moštva, v novi se-
zoni pa ključni mož celjske 
ekipe. Kapetan je prestopil k 
Olimpiji. Z njegovim odho-
dom je dokončno razpadla 
postava, ki je skoraj osvojila 
Slovenijo. Sestavil jo je prej-

Izidi 2. kroga: Celje - 
Gorica 1:0 (Čirjak 46.), 
Koper - Aluminij 1:0, 
Radomlje - Olimpija 0:2, 
Krško - Domžale 1:1, Ma-
ribor - Rudar 2:0.

Celje (4-2-3-1): Kotnik 
– Travner, D. Hadžič, Kle-
menčič, Kous – Miškić, 
Šporn – Čirjak, Glavaš, 
Podlogar – I. Hadžić. Igra-
li so še Pišek, Pungaršek, 
Marcius.

Danijel Miškić se je v Celju iz agresivnega in bojevitega nogometaša 
razvil v dirigenta igre.

Lestvica 1. SNL

šnji športni direktor Ambrož 
Krajnc ob pomoči direktorja 
Boruta Arliča, Darka Klari-
ča in seveda trenerja Simo-
na Rožmana: zadnja zvezna 
igralca sta bila Blaž Vrhovec 
in Danijel Miškić, pred nji-

ma z leve Benjamin Verbič, 
Valon Ahmedi in Mislav 
Oršić, v konici napada pa 
Sunny Omoregie. Dobro so 
prodali tudi Gregorja Bajde-
ta in na računu se je nabralo 
toliko denarja, da lahko tudi 

obrnejo hrbet ukrajinskim 
vlagateljem.

Podlogar 
pripravljen
Dlake v jajcu ni iskal trener 

Robert Pevnik: »Pomembno 
je, da osvajamo točke. Začeli 
smo super in bi morali izko-
ristiti eno od priložnosti do 
polovice prvega polčasa. 
Zadeli smo po uigrani akciji. 
Nato smo prepustili pobudo 
Gorici in se uspešno obrani-
li.« Pevnik bo minutažo ena-
komerno delil med mladimi, 
zato je Matic Marcius igral 
manj. Tadeja Vidmajerja so 
med tednom mučile bolečine 
v kolenu. Vrzel, ki je nastala 
ob Miškićevem odhodu, bo 
skušal zapolniti tudi Anej 
Lovrečič. Obrambo bo okre-
pil Elvedin Džinič. Erico de 
Sousa ni niti na klopi – imel 
je psihične težave in izpustil 
70 odstotkov treningov med 
pripravami. Pevnik vneto 
išče kakovostnega napadal-
ca. Mateju Podlogarju je na 
desni strani našel ustrezno 
mesto; že proti Olimpiji je 
kar pokal od energije tudi v 
končnici obračuna.

DEAN ŠUSTER
Foto: GrupA

Anemari Košak

Košakova dvakrat zlata na Reki

Laško ima pogoje za ligo Aba

19-letni in 181 cm visok Nejc Barič, obetaven organizator igre, je 
pogodbo z Zlatorogom podaljšal za tri leta in si želi, da bi izkušnje 
pridobival v Jadranski ligi.

»Doc« je prevzel Dobovec
Še približno dva meseca 

sta preostala do začetka 
nove sezone v 1. slovenski 
futsal ligi. V prostorih No-
gometne zveze Slovenije je 
bil opravljen žreb tekmo-
valnih parov v ligi, ki bo 
štela deset moštev.

V njej bo znova Dobovec, 
ki se je neslavno poslovil 
od zadnjega državnega pr-
venstva, saj ni hotel odi-
grati tekme za tretje mesto. 
Dobovčani so bili namreč 
– upravičeno – razočarani 
zaradi sojenja na tekmi v 
Mariboru. Že v uvodnem 
krogu bodo imeli priložnost 
za maščevanje, kajti v Ro-

gaški Slatini bo gostoval 
prav aktualni državni prvak 
Maribor. Tekmovanje se bo 
začelo 23. septembra. Na 
klopi Dobovca je prišlo po 
zaključku prejšnje sezone do 
spremembe. Ekipo bo vodil 
trener Andrej Dobovičnik, 
Celjan, ki je že vrsto let se-
lektor slovenske reprezen-
tance. Z njegovim prihodom 
se bo marsikaj spremenilo, 
zlasti pri vadbi. Zagotovo bo 
zahteval številne treninge in 
prisotnost na njih, kar je 
vsekakor pogoj za smiselno 
udejstvovanje.

DŠ
Foto: arhiv NT Andrej Dobovičnik

Mladca tik pod vrhom
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Aygo
na obisku ...
V družbi račk pri 
»kralju paradajza«

Z avtomobilom Toyota Aygo smo to-
krat obiskali Jerneja Mazeja

Zaprisežen ljubitelj pa-
radižnika in po možnosti 
čim bolj eksotičnih vrst 
bučk, paprike in kumar 
na avtomobile načeloma 
ne da veliko. A naš mali 
lepotec mu je vseeno hitro 
zlezel pod kožo. Predse-
dnik društva Učni sadov-
njak sicer obožuje vlake 
in kot pravi, skrbi tudi za 
to, da se pešpoti in stezice 
ne zarastejo. Kljub vsemu 
je to poletje podlegel nujni 
skušnjavi – te dni obisku-
je avtošolo in se pripravlja 
na vozniški izpit.

»Zagovarjam fi lozofi jo, da 
se ne lotevam stvari, ki si jih 
ne morem privoščiti. Čas in 
fi nančne razmere za vozni-
ški izpit so tako pač dozoreli 
nekoliko kasneje,« se je na-
muznil Jernej. Če niste ve-
deli, so pri teoretičnem delu 
izpita časi papirnatih pol ne-
preklicno minili. »Zdaj je vse 
računalniško in sploh ni tako 
enostavno, kot bi si človek 
predstavljal,« nas je poučil 
gostitelj. Tudi praktični del 
še zdaleč ni od muh. »Doslej 
sem v glavnem vozil traktor-
je in pri teh je treba biti kar 

močan. Najtežje se navajam 
na to, da so avtomobili precej 
bolj nežni in elegantni. In v 
križiščih je tudi treba misliti 
na cel kup stvari,« se je zasme-
jal Jernej, ki upa, da bo imel 
do jeseni vozniško dovoljenje 
že v žepu. Prva pot ga bo vo-
dila k prijateljem na Vrhniko.

Kakšno bi bilo življenje 
brez avtomobila, si večina lju-

di danes sploh ne predstavlja. 
Jernej pa je dokaj dobro sha-
jal. »Sem hvaležen uporabnik 
javnega prevoza in predvsem 
Slovenskih železnic. V razda-
lji do deset kilometrov pa sem 
vsa ta leta skrbel tudi za to, da 
okoliških stezic nista prerasla 
trnje in grmovje.«

StO
Foto: GrupA

Jernej Mazej ima na svoji njivi več kot dvesto 
vrst paradižnika in nekatere se barvno povsem 

ujemajo z barvo našega modrega lepotca. 
Nekatere pa z najlepšo brisačo na plaži. Kot 

pravi Jernej, poznamo plaže različnih vrst.

Zelenjavi letos vreme ni najbolj naklonjeno. Paradižnik je najprej 
poškodovala toča, zdaj pa so njegov božanski okus odkrile še 

račke, ki bi morale sicer ostati specialistke za polže. Aygo 
se je v njihovi družbi na njivi izvrstno znašel.

Avtomobili 
so sicer krasna pogrunta-

vščina, a Jernej bo vseeno po-
grešal sproščeno opazovanje okolice 
iz vlaka. To poletje se bo med drugim 

odpravil na vožnjo na bohinjsko progo, ki 
je zagotovo med najlepšimi v Evropi. Če 

bi lahko izbiral, bi postal strojevodja. 
Ampak biti »kralj paradajza« tudi ni 

za odmet. »Nisem vedel, da lahko 
v ta prtljažnik tako veliko 

spraviš …«
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Ko steklopoči, doNovomataskoči.

Podjetje izdeluje in trži 
gorilnike na pelete TeraFlam, 
verjetno najboljše gorilnike 
v Evropi.

Z gorilniki TeraFlam se boste 
pametno ogrevali. Zakaj? Ker so 
rezultat dolgoletne tradicije, nad-
grajene z najnovejšimi tehnolo-
škimi rešitvami in razvite v sode-
lovanju z nemškim inženiringom. 
Gorilniki so izdelani v Sloveniji in 
slovijo kot edini gorilniki v Evropi 
s patentiranim mehanskim strga-
lom žlindre, ki deluje samodejno 
in brez dodatnega vzdrževanja 
omogoča tudi kurjenje peletov 
nižjih cenovnih razredov oziroma 
slabše kakovosti.

Zaradi inovativne tehnolo-
gije vpihovanja vročega zraka 
pod pelete imajo gorilniki kar 
99-odstotni izkoristek, med-
tem ko je izkoristek kotla med 
92 in 96 odstotki. Po osmih letih 
razvoja in testiranja je na voljo 
devet različnih modelov.

Vedno več ljudi v svoje hiše 
vgrajuje ogrevalne sisteme, ki 
delujejo s pomočjo izgorevanja 
peletov.

Peleti so valjasti stiskanci iz 
čiste suhe žagovine in veljajo za 
naravno ter ekološko gorivo. Po-
leg tega je njihova prednost tudi, 
da je sistem ogrevanja avtomat-
ski. To pomeni, da gorilnik sam 
odmeri količino peletov v kotel 
in tudi sam poskrbi za vžig ter 
zaustavitev ogrevanja. Vse, kar 
mora storiti lastnik, je, da, poskrbi 
za zalogo v zalogovniku in enkrat 
na mesec očisti gorilnik in kotel 
ter iz njega odstrani pepel.

Zakaj sonce greje enkrat, 
drva pa trikrat?
Obiskali smo inovativno podjetje TeraFlam, d. o. 
o., iz Ločice pri Polzeli.

Prihodnost je v 
inovativnosti
Zaradi vseh prednosti, ki jih 

nudi ogrevanje na pelete, raste 
število ponudnikov peletov in 
proizvajalcev gorilnikov. Če 
se tudi vi odločate za gorilnik, 
vam svetujemo, da si pri-
skrbite tistega, ki omogoča 
kurjenje najcenejših peletov 

brez ponovnega nastavljanja 
regulacije. V tem primeru vam 
ob spremembi ponudnika lese-
nih peletov gorilnika ni treba 
ponovno nastavljati. Pred na-
kupom ne pozabite preveriti, 
kateri gorilniki na trgu nudijo 
najnižje obratovalne stroške. 
Vedno imejte v mislih, da lah-
ko z ustrezno zamenjavo nači-

na ogrevanja prihranite celo do 
60 odstotkov denarja. Vsekakor 
se vam bo pozneje poplačalo, 
če boste pri nakupu odšteli 
kakšen evro več in se odločili 
za naprednega ponudnika, ki 
v vaš dom prinese udobje, vr-
hunsko kakovost in brezskrbno 
varnost.

Promocijsko besedilo
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Naročniki Novega tednika boste lahko naroč-
niške ugodnosti za leto 2016 – 4 male oglase v 
Novem tedniku do 10 besed in 2 čestitki s 50-od-
stotnim popustom na Radiu Celju – izkoristili iz-
ključno s svojo naročniško kartico ali naročniško 
položnico in s svojim osebnim dokumentom.

Naročniške bonitete, ki niso prenosljive, lah-
ko koristijo samo naročniki Novega tednika, ki 
imajo poravnane svoje obveznosti.

Neizkoriščene ugodnosti se v naslednje leto 
ne prenašajo.

Uredništvo NT&RC

MOTORNA 
VOZILA

PRODAM

OPEL corsa 1,2, letnik 2004, prva lastnica, 
prodam. Telefon 031 509-659. 1627

DOBRNA – Pristova. Prodam stanovanj-
sko hišo, adaptirano, z gospodarskim 
poslopjem in garažo, 72 m² uporabne 
bivalne površine, leto izgradnje 1968, 
centralno ogrevanje (na kurilno olje), 
dvorišče in zemljišča s stavbo skupaj 
1688 m². Priključki: elektrika, voda, 
telefon, kabelska TV. Prodam po ceni 
57.000 EUR, Izdana energetska izka-
znica stavbe št.: 2015-145-162-31372. 
Informacije na tel: 041 708 198. n

POLANA pri Jurkloštru, pod Lisco, prodam 
ali ddam hišo 7 x 7 m, posest 700 m2, 
sončna lega, 80 m od ceste. Cena po 
dogovoru. Telefon 041 498-561. 1646

BIVALNI vikend z demit fasado in pokrit 
z bobrovcem, prodam. Asfalt je do 
objekta. Cena 49.000 EUR. Telefon 
051-647-199. 1658

ODDAM

ČEBELARJI – čudovito parcelo za čebelnjak 
oddam – cvetoče sončnice. Telefon 031 
575-514. 1652 KUPIM

STANOVANJE ali vikend v Celju oziroma 
okolici, za do 35.000 EUR, kupim. 
Telefon 070 561-473. 1602

ODDAM

SOBO s svojim vhodom, za eno osebo in 
stanovanje za eno osebo ali par, sta-
novanje ima lasten vhod in balkon, 
oddam. Telefon 070 418-525. 1597

PRAŠIČE, domače vzreje za zakol ali na-
daljnjo rejo, težke od 30 kg naprej, 
prodam. Možna dostava. Andrejeva 
kmetija iz Jazbin. Telefon 031 509-
061. 1219

TELIČKO in bikca, stara 14 dni in teličko, 
težko 250 kg, prodam. Telefon 031 
559-820. 1649

PASJE mladiče novofundlandce, zelo lepe, 
ugodno oddam. Tel: 051 714 880.
 1664

BIKCE in telice, težke 170-200 kg, od-
stavljene od mleka, prodam. Možna 
dostava. Telefon 031 233-599. 1642

JARKICE na začetku nesnosti, rjave in bele, 
enoletne kokoši in vse vrste perutnin-
ske krme, prodajamo na Farmi Roje pri 
Šempetru, vsak delavnik. Sprejemamo 
naročila za enodnevne in 5-tedenske 
piščance za dopitanje. Telefon 037 
001-446. 1633

KUPIM

DEBELE, suhe, krave in telice kupujem. 
Plačilo takoj + davek. Telefon 041 653-
286. Š 55

PITANE krave in telice za zakol kupim po 
širši Štajerski. Plačilo takoj + davek. 
Telefon 040 647-223. p

KMETIJSKI 
PRIDELKI

PRODAM

VINO, mešano belo in sortno kerner ugo-
dno prodam. Telefon 051 664-001.
 1620

MEŠANO belo in rdeče vino in žganje 
sadjevec prodam. Možna tudi dostava. 
Telefon 041 631-230. 1615

AMERIŠKE borovnice, maline, robide, aro-
nijo, iz domačega nasada na Slivnici, 
prodamo. Telefon 070 705-663. 1651

Izkoristite vrhunsko financiranje za zmagovito ekipo.

Avtocenter A2S 
Mariborska cesta 140, 3000 Celje
Tel.: +386 3 425 40 00
E-mail: info@a2s.si , www.a2s.si

Untitled-3   1 29.6.2016   9:18:18

LAŠKO – Plazovje, prodava stanovanj-
sko hišo (Plazovje 13, 3270 Laško), 
grajeno med 1993 in 2000, skupne 
stanovanjske površine cca. 83 m² 
(klet + pritličje), staro stanovanjsko 
hišo - zemljišče pod stavbo 50 m² in 
gospodarski objekt z nadstrešnico 
v izmeri cca. 54 m², kmetijskega in 
stavbnega zemljišča cca. 17.400 m², 
priključki: voda, elektrika, po skupni 
ceni 79.900,00 EUR. Izdelan je izkaz 
energijskih lastnosti stavbe. Informa-
cije na tel: 041 708 198. n

ŽALEC – Kasaze, prodava stavbno ze-
mljišče 2263 m2 in gozdno zemljišče 
3904 m2 v k.o. Kasaze, po skupni 
ceni 29.900,00 EUR, informacije na 
tel: 041 708 198. n

CELJE – Šentjungert, prodava delno obno-
vljeno stanovanjsko hišo z dvoriščem 
in delno tudi kmetijskim zemljiščem, 
na naslovu Šentjungert 23, skupaj ze-
mljišča 1.698 m², 130 m² stanovanjske 
in bivalne površine, z gospodarskim 
objektom. V hiši obnovljeno ogreva-
nje na biomaso. Priključki: elektrika, 
voda, telefon, internet. Prodajna cena: 
59.900,00 EUR. Stavba ima izdano 
energetsko izkaznico št. 2015-145-
162-15315. Informacije na tel: 041 
708 198. n

STROJI

PRODAM
VILE za prenos okroglih bal prodamo. 

Telefon 031 278-786. 1636

POSEST

PRODAM
MANJŠO kmetijo na Teharjah, blizu cen-

tra, na ravni, sončni legi, starejšo hišo, 
obnovljeno gospodarsko poslopje, pri-
merno za obrtnike z dovoljenjem, pro-
dam. Telefon 041 323-518. 16252.

STANOVANJE

PRODAM

ŠTORE, prodam opremljeno dvosobno sta-
novanje v I. nadstropju večstanovanj-
ske stavbe (Cesta na Svetino 5, 3220 
Štore), 73,90 m² s kletno shrambo 
18,40 m², skupaj s samostoječo ga-
ražo 17,50 m² na dvorišču, po skupni 
ceni 37.000,00 EUR. Stanovanje ima 
izdano energetsko izkaznico stavbe 
št.: 2015-145-162-9475. Informacije 
na tel: 041 708 198. n.

V PIRANU oddajam za počitnikovanje 
popolnoma opremljeno garsonjero 
po ugodni ceni. Telefon 040 245-454.
 1619

GARSONJERO v Savinjski dolini – Šempe-
ter, 27 m2, v pritličju, vseljivo takoj, 
oddam. Mesečno 190 EUR + stroški. 
Telefon 041 637-524. 1655

GARAŽA

ODDAM
GARAŽO, Celje-center-železniška postaja, 

ugodno oddamo za 49 EUR/mesečno. 
Telefon 041 324-322. 1614

ŽIVALI

PRODAM
KOKOŠI nesnice, mlade, grahaste, rjave, 

črne, štajerke, prodamo. Nakup 10 
nesnic – petelin brezplačno. Kmetija 
Winter-Lešer, Lopata 55, Celje, telefon 
031 461-798, 041 582-119, 070 270-
438, (03) 5471-244, 041 763-800, 
(03) 5472-070. p

PRAŠIČE, težke od 40 do 120 kg, mesni 
tip, ugodno prodamo. Možna dostava. 
Telefon 041 455-732. 1468

KOKOŠI nesnice jarkice, rjave, črne in gra-
haste barve, pred nesnostjo, prodamo, 
pripeljemo na dom. Telefon 070 545-
481. p

PRAŠIČE, od 30 do 250 kg, domača hrana, 
možna dostava, prodam. Telefon 031 
311-476. p

TELICO, brejo 7 mesecev, prodam. Telefon 
5773-674. 1618

SIMENTALKO, staro 5 mesecev, prodam. 
Telefon 031 840-282. 1621

TRI koze po izbiri prodam. Telefon 031 
561-155. 1628

TELICO simentalko, težko 650 kg, prodam. 
Telefon 041 856-108. 1628

ŠTIRI teličke, dve RJ, LIM in ČB, stare od 
2 do 4 mesece, prodam. Telefon 040 
785-558. 1644

PRAŠIČE, težke od 150 do 180 kg, domača 
reja, prodam. Telefon 041 996-166.
 1653

BREJE telice 8 mesecev, sivo – rj, po izbiri, 
ugodno prodam. Telefon 041 996-166.
 1653

VELIKA POLETNA AKCIJA 
prodaje vseh vrst lončenih peči in kaminov z dostavo in montažo  

ter kaminskih kurišč Kobok (določeni modeli).

Akcijski popust je 15 % + 4 % za predplačilo.

Proizvodnja keramičnih pečnic, d. o. o., Podbevškova 18, 8000 Novo mesto
tel: n. c. 07/3935, fax: 07/3935 768, prodaja: 07/3935 760, 07/3935 761
e-pošta: pec-prod@peci-keramika.si, www.peci-keramika.si

Akcijski popust velja za vse predračune, izdane po 15. 7. 2016 od 0.00 do 31. 8. 2016 do 24.00. Akcijski popust se izključuje z morebitnimi ostalimi popusti.

OBROCNO PLACILO DO 12 MESECEV S KREDITNIMI KARTICAMI!
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041 420 111
041 954 206

50 %
popust

ŽAGOVINEPRODAJA

Poroke
Celje
Poročila sta se: Ivana MI-

LOLOŽA iz Bosne in Herce-
govine in Alen DUSPARA iz 
Celja.

Laško
Poročili so se: Katarina 

JAHN in Klemen DROLC, 
oba iz Zagorja ob Savi, Saša 
ŽVEGLER in Ivan BENKIČ, 
oba iz Male Breze, Irenca 
JAKOPIČ in Matej TAVČAR, 
oba iz Loke pri Zidanem Mo-
stu, Nives DIMIC in Primož 
ZALAZNIK, oba iz Lukovice, 
Daša LOGAR iz Šenčurja in 
Boris URBANC iz Zgornjih 
Stranj pri Kamniku, Patricija 
SEIDL in Andrej KERIN oba 
iz Račje vasi pri Brežicah.

Šentjur pri Celju
Poročili so se: Amadej 

JAVORNIK iz Šentjurja in 
Amanda BRAČKO iz Primo-
ža pri Šentjurju.

Smrti
Celje
Umrli so: Jožef TOVOR-

NIK iz Šentjanža nad Štora-
mi, 55 let, Stanislav JAKOP 
iz Pongraca, 86 let, Anton 
NAPOTNIK iz Mozirja, 70 
let, Ida STOPAR iz Rimskih 

Toplic, 83 let, Vincenc MA-
ROVT iz Topovelj pri Bra-
slovčah, 73 let, Ana HUŠ iz 
Sv. Lovrenca pri Preboldu, 
90 let, Anton KRIŽAN iz 
Lopate, 77 let, Amalija GRI-
ZOLT iz Celja, 95 let, Božo 
RADAKOVIĆ iz Celja, 76 let, 
Denis TRUPEJ iz Poljčan, 
26 let, Ivan KOŠTOMAJ iz 
Gorice pri Dobrni, 80 let, 
Franc OBERŽAN iz Lopate, 
88 let, Zofija ŠPEH iz Loke 
pri Mozirju, 87 let. Amalija 
KRAJNC iz Spodnje Rečice, 
91 let.

Laško
Umrli so: Alojzij NEMEC 

iz Braslovč, 79 let, Janez MA-
ČEK iz Kladja, 79 let, Franc 
OBLAK iz Gabrnega, 92 let.

Šentjur pri Celju
Umrla sta: Franc BREČ-

KO iz Marija Gradca, 83 let, 
Cvetko CIZERL iz Ponikve, 
77 let.

Žalec
Umrli so: Ivan PODBRE-

GAR iz Zahomc, 72 let, Bar-
bara KRAŠOVEC iz Gotovelj, 
50 let, Ivan REMIC iz Mozir-
ja, 78 let.

Velenje
Umrli so: Martin ES iz Ve-

lenja, 67 let, Jožef TURINEK 
iz Šoštanja, 76 let, Frančiška 
PEPELNIK iz Velenja, 87 let.

LUŠČENO koruzo v zrnju, prodam. Telefon 
041 518-421.� p

RDEČE vino, modra frankinja, odlične kva-
litete, prodam. Cena 1 EUR/l. Telefon 
041 577-377.� 1640

OSTALO

PRODAM

BUKOVA drva, razžagana, z dostavo, pro-
dam. Telefon 031 336-194.� 1316

ZMENKI
SAMSKI moški, 61 let, želi spoznati žensko 

za prijateljsko druženje in preživlja-
nje prostega časa. Možna resna veza. 
Hobi: plavanje. Telefon 070 395-033.
� 1654

Nikoli ne veš, 
kdaj koga vidiš zadnjič 
in nikoli ne preboliš, 

da tega nisi vedel.

V  S P O M I N

MARIN KOS
iz Trnovelj pri Celju 

(25. 1. 1985 – 29. 7. 2005)

Jutri, 29. julija, bo minilo enajst let, kar te ni več med 
nami.

Z ljubeznijo, ponosom in spoštovanjem, ker smo te imeli, 
čuvamo spomine na tebe.

Vedel si, koliko si nam pomenil, nikdar pa ne boš vedel, 
kako zelo te pogrešamo.

Hvala vsem, ki se ustavite ob njegovem grobu, mu poda-
rite cvetje ali prižgete svečko v spomin.

Njegovi domači
1612

Srce je omagalo, 
tvoj dih je zastal, 

a nate spomin 
bo večno ostal.

Z A H VA L A

Zapustil nas je dragi ata, 
dedek, pradedek, partner, 

brat in stric

ALOJZ NEMEC
iz Zgornje Rečice pri Laškem 

(14. 7. 1937 – 12. 7. 2016)

Ob žalostnem slovesu se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem za 
darovane sveče, svete maše in cvetje. Iskrena hvala 
tudi Domu starejših Laško, gospodu župniku Fran-
cu Orniku, Komunali Laško, gasilcem PGD Rečica, 
rudarjem, govorniku Andreju Mavriju, domačim 
pevcem, bivšim sodelavkam, prijateljem in znancem 
iz Braslovč in vsem, ki ste ga množično pospremili 

na njegovi zadnji poti.
Vsem in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči vsi njegovi
L�158

Kogar imaš rad, 
nikoli ne umre, 

samo daleč, daleč je.

Z A H VA L A

Ob boleči izgubi dragega 
moža in atija

JANKA LUKANCA
(10. 3. 1959 – 7. 7. 2016)

se iskreno zahvaljujeva vsem sorodnikom, sose-
dom, prijateljem, njegovim nekdanjim sodelavcem 
in znancem za izrečena sožalja, stiske rok, sveče in 

kakršnokoli drugo pomoč.
Beseda hvala je premalo za družini Adamovič in 
Šekoranja, ki sta nama še posebno veliko pomagali 

v času njegove bolezni in v najtežjih trenutkih.
Posebna zahvala tudi bratu Martinu in Silvi, gospe 
Lidiji iz Društva Hospic in osebju ZD Žalec. Vsem, 
ki ste nama kakorkoli pomagali v času njegove težke 

bolezni in urah slovesa, naj vam bo poplačano.
Ohranimo ga v lepem spominu.

Njegovi Breda in Barbara
1643

Zapel je zvon, 
tebi v slovo … 
Poln bolečin, 

ostaja spomin, 
ostaja praznina, 
molk in tišina ….

V  S P O M I N

Minili sta dve leti, 
kar me je za vedno 

zapustila moja draga

NEŽKA GORENŠEK
iz Zagajškove ulice 4, Celje 
(29. 12. 1945 – 26. 7. 2014)

Hvala vsem, ki postojite ob njenem grobu, ji prina-
šate cvetje, prižigate svečke

ter jo ohranjate v lepem spominu.

Vedi, da v srcu in spominu za vedno boš z menoj.

Tvoj mož Rafko
1638

Z A H VA L A

V 85. letu se je poslovil 
ljubljeni mož

JOŽEF 
DEBELAK

iz Škapinove 12, Celje 
(3. 3. 1932 – 18. 7. 2016)

V težkih trenutkih, ob izgubi mojega ljubljenega 
moža, mi vaše sočustvovanje pove, da nisem ostala 
sama in da bo spomin nanj ostal tudi v naših srcih.
Iskrena hvala g. župniku Srečku za maše in pogrebni 
govor, pogrebni službi Raj za lepo opravljen obred, 
hvala pevcem iz Oplotnice za odpete pesmi slovesa.

Hvala vsem in vsakomur.

Žalujoči: žena Jožefa, bratje z družinami in 
ostalo sorodstvo

1660

DRVA, bukova, dolga v hlodih, z dostavo, 
prodam. Telefon 040 211-346.� p

KOLO avtomatic kls, z motorjem, prodam. 
Telefon 041 252-991.� 1580

DOMAČO pšenico in koruzo, naravno su-
šeno, kosilnico Bcs 127, pajek na dve 
vreteni in rotacijsko kosilnico Sip 165 
na dva bobna prodam. Telefon 041 
261-676.� 1617

SUHA bukova drva in vino z brajde, izabe-
la, jurka in šmarnica, prodam. Telefon 
031 851-448.� 1622

TOPLOTNO črpalko, motorno žago, laksari-
co Stihl prodam. Telefon 041 689-748.
� 1627

TOALETNO omarico, dve večji zavesi, dve 
plastični zavesi in škarje za rezane 
trave prodam. Telefon 051 418-190.
� 1630

BREJO kravo ali telico, bukova drva in 
traktor Linder, starejši, prodam. Tele-
fon (03) 5778-412.� 1645

TELETA in krave simentalke, za pleme ali 
zakol, ter jabolčnik, po 0,40 EUR/l, 
prodam. Telefon 031 482-071.�1652

CISTERNE, 1000 litrske, plastične, na 
paletni podlogi, prodam. Telefon 041 
663-137.� p

KUPIM

KUPIM race male in velike, kozo in psičko, 
po simbolični ceni ter rabljeno peč za 
centralno TAM 35000 kalorij in štedil-
nik na drva. Telefon 070 395-033.
� 1654

ZAPOSLITEV
AVTOKLEPARJA z izkušnjami zaposlimo. 

Avto Princ, d. o. o., Bukovžlak 63 a, 
Teharje, telefon 041 372-085.� 1583

V TERMAH Olimia krepimo ekipo!
Izkušen in kreativen slaščičar (M/Ž), z 
veseljem do dela in motivacijo za razvoj, 
naj pokliče na telefon +386 3 829 78 45, 
ali piše na tajnistvo@terme-olimia.com. 
Terme Olimia d.d., Zdraviliška cesta 24, 
3254 Podčetrtek.� n

RAZNO
IŠČEMO upokojeno medicinsko sestro ali 

upokojenko za vodenje gospodinjstva 
in skrb za starejšega upokojenca v 
centru mesta. Informacije po telefonu 
(03) 5484-604.� 1616

GRADITELJI pozor! Po ugodnih cenah iz-
delujem peči in bojlerje za centralno 
ogrevanje. Garancija za peči je 5 let. 
Aplenc Tone, s, p. Prekorje 29 a. Tele-
fon 5415-011, 041 531-976.� 1650

Poglej, kako me smrt 
je upokojila! 

Ne smejem več se 
in nič več ne jočem. 

A nekaj vendarle 
je pozabila: 

zatisnila mi ni oči, 
da vidim tvojo roko, 

ki drhti …
(Mila Kačič)

MARIJA JAZBINŠEK
rojena Bohinc 

s Planinskega vrha 19, Planina pri Sevnici 
(12. 2. 1961–29. 6. 2016)

Ob boleči in prezgodnji izgubi drage žene, mamice, 
hčere, sestre, botre in tete se iskreno zahvaljujemo 
vsem svojcem, prijateljem, sosedom in znancem, 
ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam 
izrazili sožalje in sočutje in jo v tako lepem števi-
lu pospremili na njeno zadnjo pot. Hvala gospodu 
župniku Vladu Zupančiču za lepo opravljen obred, 
hvala gospe Mojci Nuč za čutno prebran govor in 

hvala pevcem MePZ Zarja za odpete pesmi.
Hvala vsem in vsakemu posebej, ki ste našo Mimi 

imeli radi in jo boste nosili v srcu.

Žalujoči: mož Tonček, sin Ambrož, hči Mateja 
s Klemnom, mama Kristina in sestra Valčka ter 

Brat Franci z družinama
1648

Z A H VA L A

Tiho je od nas odšla
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TEDENSKI SPORED RADIA CELJE

90.6 95.1 95.9 100.3 MHz

TUJA LESTVICA
 1. DNCE - CAKE BY THE OCEAN (6)
 2. LOST FREQUENCIES FEAT.

SANDRO CAVAZZA -
BEAUTIFUL LIFE (3)

 3. CHAINSMOKERS FEAT. DAYA - 
DON’T LET ME DOWN (5)

 4. RED HOT CHILI PEPPERS -
DARK NECESSITIES (3)

 5. DISTURBED - THE SOUND
OF SILENCE (4)

 6. BEYONCé FEAT. THE
WEEKND - 6 INCH (2)

 7. ADELE - SEND MY LOVE
(TO YOUR NEW LOVER (5)

 8. ZHU – GENERATIONWHY (1)
 9. DAVID GUETTA FEAT. ZARA LARS-

SON - THIS ONE’S FOR YOU (2)
 10. BRITNEY SPEARS FEAT.

G-EAZY - MAKE ME (1)

DOMAČA LESTVICA
 1. RAIVEN - NOV PLANET (4)
 2. ALEX VOLASKO - NE BOM

TE ZGUBU (6)
 3. MAGNIFICO - KUKU LELE (3)
 4. SHEBY – ZAME (5)
 5. NESSY - VEČERJA POD

ZVEZDAMI (4)
 6. BREZ BESED – ANU (1)
 7. MUFF - WHERE YOU LEFT ME (3)
 8. ALYA - SRCE ZA SRCE (2)
 9. ORTER - ZAPRTA V GRAD (2)
 10. OMAR NABER - ZGODBA

BREZ NAPAKE (1)

PREDLOGA ZA TUJO LESTVICO:
MAGIC! - RED DRESS
CHRISTINA AGUILERA - CHANGE

PREDLOGA ZA DOMAČO 
LESTVICO:
TABU - PRVI ZADNJI
BQL - MUZA

Lestvico 20 vročih lahko poslušate 
vsako soboto ob 18. uri. Za svoje 
najljubše skladbe lahko glasujete na 
spletni strani www.radiocelje.com.

20 vročih
Radia Celje

Kino
CINEPLEXX

KINO VELENJE

KINO POD ZVEZDAMI

ZVEZDE POD ZVEZDAMI

Kulturne 
prireditve
ČETRTEK, 28. 7.

10.00 Muzej novejše zgodovine 
Celje
Počitniško druženje v 
Hermanovem brlogu
voden ogled razstav Brlog 
igrač in Herman Lisjak 
vódi po vôdi

17.00 Pokrajinski muzej Celje
Kulturno zgodovinska 
zbirka
javno vodstvo po razstavi

19.00 Dvorana Mestne četrti 
Nova vas
Recital meditativnih 
pesmi z zgoščenke V tebi 
je vse
izvaja: Ajša Svetlin; vstop 
prost

21.00 Pred Domom kulture 
Velenje
Bilbi in direktorji
koncert

PETEK, 29 7.

18.00 Grad Podsreda
Glasbeno poletje na 
Gradu Podsreda

20.00 Prireditveni prostor Vrbje 
Ljubno ob Savinji
Flosfest 2016
Crvena jabuka, Pop design 
in Made in Yugoslavia

21.00 Šlandrov trg Žalec
Poletje v Žalcu: Majda in 
Marjan Petan
koncert

Spored od 28. 7. do 03. 8.
Kinematografi  si pridržujejo 
pravico do spremembe pro-
grama.

Dan neodvisnosti: Nova gro-
žnja – akcijski, fantazijski, 3D
od četrtka do torka: 21.00
Iskanje pozabljive Dory – ani-
mirani
četrtek, petek, ponedeljek, to-
rek, sreda: 16.10
sobota, nedelja: 14.00, 16.10
Izganjalci duhov – komedija, 
fantazijski
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 16.10, 18.00, 20.20
petek: 16.10, 18.00, 20.20, 22.35
sobota: 13.50, 16.10, 18.00, 
20.20, 22.35
nedelja: 13.50, 16.10, 18.00, 
20.20
Kako najti zmenek za poroko 
– komedija
četrtek, petek, ponedeljek, to-
rek, sreda: 16.00, 19.15, 21.15
sobota, nedelja: 14.00, 16.00, 
19.15, 21.15
Ledena doba: Veliki trik – ani-
mirani, komedija, sinh.
četrtek, petek, ponedeljek, to-
rek, sreda: 15.25, 17.20
sobota, nedelja: 13.30, 15.25, 
17.20
Ledena doba: Veliki trik – ani-
mirani, komedija, 3D, sinh.
četrtek, petek, ponedeljek, to-
rek: 16.25, 18.20
sobota, nedelja: 14.30, 16.25, 
18.20
sreda: 16.05, 18.00
Ledena doba: Veliki trik (ori-
ginal verzija) – animirani, ko-
medija
od četrtka do srede: 19.30
Legenda o Tarzanu – pustolo-
vski
četrtek, petek, ponedeljek, to-
rek, sreda: 18.50, 20.45
sobota, nedelja: 14.15, 18.50, 
20.45
Mesto zločina – drama
od četrtka do srede: 21.30
Mojstri iluzij 2 – akcijski, triler
od četrtka do srede: 18.15
Ob tebi – drama
od četrtka do torka: 15.40, 20.00
sreda: 15.40, 21.00
Obveščevalna – komedija
od četrtka do srede: 16.30, 17.50, 
20.50
Odred odpisanih – fantazijski, 
pustolovski
sreda: 20.00
Zvezdne steze Onkraj – fanta-
zijski, akcijski
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 17.00, 18.30, 20.30
petek: 17.00, 18.3, 20.30, 22.15
sobota: 14.40, 17.00, 18.30, 
20.30, 22.15
nedelja: 14.40, 17.00, 18.30, 
20.30

Kino pod grajskimi zvezdami
ČETRTEK
21.30 Izganjalci duhov – akcij-
ska ZF komedija
PETEK
21.30 Ledena doba 5: Veliki 
trik(originalna verzija) – anim. 
kom. pustolov.; podnapisi
SOBOTA
21.30 Janis: Otožno dekle – do-
kumentarni
NEDELJA
21.30 Julieta – drama
PONEDELJEK
21.30 Jason Bourne – akcijski 
pustolovski triler
TOREK
21.30 Miles Davis – biografska 
glasbena drama

PETEK
19.00 Rojeni za ples – plesni 
fi lm
21.00 Zvezdne steze: Onkraj – 
ZF akcijska pustolovščina
SOBOTA
19.00 Ledena doba 5: Veliki 
trk – animirana pustolovščina, 
sinh., 3D
20.30 Rojeni za ples – plesni 
fi lm
21.00 Zvezdne steze: Onkraj – 
ZF akcijska pustolovščina
NEDELJA
16.00 Ledena doba 5: Veliki trk 
– animirana pustolovščina, sinh.
18.00 Zvezdne steze: Onkraj – 
ZF akcijska pustolovščina
19.00 Rojeni za ples – plesni 
fi lm
20.30 Puščavska kraljica – bio-
grafska drama

Atrij Savinove hiše Žalec 
(vstopnine ni)

PETEK
21.00 Šiška DeLuxe – komedija

na ploščadi ob Domu kulture 
Velenje (vstopnine ni)
PONEDELJEK
21.00 Dajva se dol – komedija

21.00 Terme Olimia Podčetrtek
Večer musicala z Manco 
in Zalo

SOBOTA, 30. 7.

10.30 Travnik pri Domu kulture 
Velenje
Zbudi se ribica
poletje na travniku - 
sobotne lutkarije; Talija - 
ustvarjalni laboratorij Celje

21.00 Šlandrov trg Žalec
Poletje v Žalcu: skupina 
»Uživo«
koncert

21.00 Prireditveni prostor Vrbje 
Ljubno ob Savinji
Flosfest 2016
Magnifi co, Mi2 in Jackson

NEDELJA, 31. 7.

11.00 Pokrajinski muzej Celje
Grofje Celjski
javno vodstvo po razstavi

15.00 Pred Kulturnim domom 
Dobje
Pokaži kaj znaš
po programu bo vaška 
veselica z ansamblom 
Svetlin

PONEDELJEK, 1. 8.

19.00 Fašunova hiša Ljubno ob 
Savinji
Dela Ide Voler in fi lcanih 
izdelkov
odprtje razstave

Poletje v Celju
ČETRTEK, 28. 7.

16.00 Mestna plaža
Predstavitev poklica – 
vojak bom
spoznajte poklic vojaka; v 
primeru slabega vremena 
dogodek odpade

PETEK, 29. 7.

18.00 do 22.00 Gostilna in 
pivnica Stari pisker
Družabni večer z živo 
glasbo
v primeru slabega vremena 
dogodek odpade

20.00 Hotel Evropa
Poletje na promenadi 
Hotela Evropa
koncert; v primeru slabega 
vremena dogodek odpade

21.00 Trg pred Mestnim kinom 
Metropool
Orion bend
koncert; vstop prost, v 
primeru slabega vremena 
dogodek odpade

SOBOTA, 30. 7.

10.00 do 12.00 Hotel Evropa
Poletje na promenadi 
Hotela Evropa

ČETRTEK, 28. julij

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo OKC, 
6.15 Časoplov, 6.30 Aygova 
minutka, 7.00 2. jutranja kro-
nika RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.40 Melodiji tedna (sloven-
ska, tuja), 8.45 Poročilo PU 
Celje, 10.00 Novice, 12.00 
Novice, 12.15 Odmev, 14.00 
Regijske novice, 14.10 Kalej-
doskop, 15.00 Šport danes, 
15.30 Dogodki in odmevi 
RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 
Melodiji tedna (slovenska, 
tuja), 18.00 Odmev – pono-
vitev, 19.00 Novice, 19.15 Ka-
lejdoskop – ponovitev, 20.00 
Jasnovidec Srđan, 24.00 
SNOP (Radio Ptuj)

PETEK, 29. julij

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo 
OKC, 6.15 Časoplov, 6.30 

Aygova minutka, 7.00 2. ju-
tranja kronika RaSlo, 8.00 
Poročila, 8.40 melodiji te-
dna (slovenska, tuja), 8.45 
Poročilo PU Celje, 10.00 No-
vice, 10.15 Aygo na obisku, 
11.15 Radi ste jih poslušali, 
12.00 Novice, 12.15 Od pet-
ka do petka, 13.00 Kultur-
ni mozaik, 14.00 Regijske 
novice, 15.00 Šport danes, 
15.30 Dogodki in odmevi 
RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 
Melodiji tedna (slovenska, 
tuja), 18.00 Poglejte v zvez-
de z Gordano in Dolores, 
19.00 Novice, 19.15 Gosti-
mo gostoljubnega glas-
benega gurmana, 24.00 
SNOP (Radio Ptuj)

SOBOTA, 30. julij

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo 
OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. 
jutranja kronika RaSlo, 8.00 
Poročila, 8.45 Melodiji te-
dna (slovenska, tuja), 9.15 
Otroški radio, 10.00 Novi-
ce, 11.00 Kulturni mozaik, 
11.20 Kuhajmo skupaj, po-
novitev, 12.00 Novice, 12.15 
Tedenski osir, 14.00 Regij-
ske novice, 14.15 Gostimo 
gostoljubnega glasbenega 
gurmana, ponovitev, 15.00 
Šport danes, 15.30 Dogod-
ki in odmevi RaSlo, 17.00 
Kronika, 17.45 Melodiji te-
dna (slovenska, tuja),18.00 
Lestvica - 20 vročih Radia 
Celje, 19.00 Novice, 24.00 
SNOP (Radio Ptuj)

NEDELJA, 31. julij

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo 
OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 
2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.45 Melo-
diji tedna (slovenska, tuja), 
9.10 Luč sveti v temi, 10.00 
Novice, 10.10 Znanci pred 
mikrofonom: Maruša Čer-
njul, 11.15 Tedenski osir 
– ponovitev, 12.00 Novice, 
13.00 Čestitke in pozdra-
vi, 18.00 Pesem slovenske 
dežele, 24.00 SNOP (Radio 
Celje)

PONEDELJEK,
1. avgust

5.00 Začetek jutranje-
ga programa, 5.20 Ena po 
domače, 5.30 Horoskop, 
5.40 Domača melodija te-
dna, 6.00 Novice in poro-
čilo OKC, 6.15 Časoplov, 
6.30 Aygova minutka, 7.00 
2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.40 Melo-
diji tedna (slovenska, tuja), 
8.45 Poročilo PU Celje, 9.15 

Predstavitev skladb za me-
lodije tedna, 10.00 Novice, 
10.15 Ponedeljkovo špor-
tno dopoldne, 12.00 No-
vice, 12.15 Vaš zakaj, naš 
zato, 13.00 Kulturni moza-
ik, 13.15 Izbiramo sklad-
be tedna, 14.00 Regijske 
novice, 15.00 Šport danes, 
15.30 Dogodki in odmevi 
RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 
Melodiji tedna (slovenska, 
tuja), 18.00 Znanci pred mi-
krofonom, ponovitev, 19.00 
Novice, 19.15 Katrca, 24.00 
SNOP (Radio Celje)

TOREK, 2. avgust

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo 
OKC, 6.15 Časoplov, 6.30 
Aygova minutka, 7.00 2. ju-
tranja kronika RaSlo, 8.00 
Poročila, 8.40 Melodiji te-
dna (slovenska, tuja), 8.45 
Poročilo PU Celje, 10.00 
Novice, 12.00 Novice, 12.15 
Male živali, velike ljube-
zni, 13.00 Kulturni mozaik, 
14.00 Regijske novice, 15.00 
Šport danes, 15.30 Dogod-
ki in odmevi RaSlo, 17.00 
Kronika, 17.45 Melodiji te-
dna (slovenska, tuja), 18.00 
Strokovnjak svetuje, 19.00 
Novice, 19.15 Male živali, 
velike ljubezni, ponovitev, 
24.00 SNOP (Radio Celje)

SREDA, 3. avgust

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 5.40 
Domača melodija tedna, 
6.00 Novice in poročilo OKC, 
6.15 Časoplov, 6.30 Aygova 
minutka, 7.00 2. jutranja kro-
nika RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.40 Melodiji tedna (sloven-
ska, tuja), 8.45 Poročilo PU 
Celje, 10.00 Novice, 10.15 
Kuhajmo skupaj, 12.00 
Novice, 13.00 Kulturni mo-
zaik, 13.20 Mali O – pošta, 
13.30 Mali O – klici, 14.00 
Regijske novice, 14.15 Pou-
darjeno, 15.00 Šport danes, 
15.30 Dogodki in odmevi 
RaSlo, 16.20 Filmsko pla-
tno, 17.00 Kronika, 17.45 
Melodiji tedna (slovenska, 
tuja), 18.00 Pop čvek, 19.00 
Novice, 19.15 Vaš zakaj, naš 
zato, ponovitev, 24.00 SNOP 
(Radio Velenje)
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Podjetje NT&RC, d.o.o. opravlja časopisno-založni-
ško, radijsko in agencijsko-tržno dejavnost
Naslov: Prešernova 19, 3000 Celje,
telefon (03) 42 25 100, fax: (03) 54 41 032.

Direktorica: Anica Šrot Aužner

Naročnine: Vera Gmajner. Telefon: (03) 4225 171. 
Sprejem naročnin po e-pošti: vera.gmajner@nt-rc.si
Mesečna naročnina je 9,50 EUR. Za tujino je letna 
naročnina 228 EUR. Številka transakcijskega raču-
na: 06000  0026781320. Nenaročenih rokopisov in 
fotografij ne vračamo.

Tisk: Delo, d.d., Tiskarsko središče, Dunajska 5, 
direktor: Bogdan Romih. Novi tednik sodi med pro-
izvode, za katere se plačuje 9,5% davek na dodano 
vrednost.

NOVI TEDNIK
Odgovorna urednica: mag. Marjetka Raušl Lesjak
Namestnica odg. ur.: Tatjana Cvirn
Oblikovanje: Minja Bajagič
Računalniški prelom: Igor Šarlah, Andreja Balja
Fotografija: SHERPA, GrupA
E-mail uredništva: tednik@nt-rc.si
E-mail tehničnega uredništva: tehnika.tednik@nt-rc.si

RADIO CELJE
Odgovorna urednica: Bojana Avguštinčič
Namestnik odg. ur.:  Robert Gorjanc
E-mail: radio@nt-rc.si.
E-mail v studiu: info@radiocelje.com

UREDNIŠTVO
Barbara Gradič Oset, Janja Intihar, Brane Jeranko, 
Lea Komerički, Saška T. Ocvirk, Špela Ožir, Eva 
Popovič, Tina Strmčnik, Simona Šolinič, Dean Šuster
Tajnica uredništva: Tea Podpečan
Lektorica: Tanja Drolec

AGENCIJA
Opravlja trženje oglasnega prostora v Novem tedni-
ku in Radiu Celje ter nudi ostale agencijske storitve.

Marketing: Marjan Brečko, Simona Brglez,
Slaviša Golinac, Eva Javoršek, Vesna Lejič Mlakar, 
Kristina Šuhel, Klavdija L. Tomažič

Telefon: (03) 42 25 100

Fax: (03)54 41 032, (03)54 43 511

Sprejem oglasov po elekt. pošti: agencija@nt-rc.si

evropin otroški vrtiljak; 
vstop prost, v primeru 
slabega vremena dogodek 
odpade

11.00 do 19.00 Stari grad Celje
Živa zgodovina na 
Starem gradu

18.00 do 22.00 Gostilna in 
pivnica Stari pisker
Družabni večer z živo 
glasbo
v primeru slabega vremena 
dogodek odpade

19.00 Mestna plaža
Glasbeni večer
vstop prost; v primeru 
slabega vremena dogodek 
odpade

20.00 Hotel Evropa
Poletje na promenadi 
Hotela Evropa
koncert; vstop prost, v 
primeru slabega vremena 
dogodek odpade

NEDELJA, 31. 7.

11.00 do 19.00 Stari grad Celje
Živa zgodovina na 
Starem gradu

TOREK, 2. 8.

20.00 Užitkarna Beli vol
Swing večer

20.30 Mestna plaža
Vračanje boginje – 
pomen ženske v svetu 
religij
predavanje; vstop prost, v 
primeru slabega vremena 
dogodek odpade

Ostale
prireditve

PETEK, 29. 7.

21.00 eMCe plac Velenje
Klubski večer

SOBOTA, 30. 7.

7.00 do 13.00 Ploščad Centra 
Nova in Cankarjeva ulica 
Velenje
Mestna tržnica Velenje

9.00 Ekomuzej Žalec
Brezplačna sobotna 
vodenja po Žalcu in 
Avantura Zeleno zlato

10.00 Branibor club
Otroške ustvarjalne 
delavnice
starši na kavo, otroci na 
zabavo

10.00 do 12.00 Plaža na 
Velenjskem jezeru
Poletne raziskovalno-
umetniške delavnice
delavnice bosta vodila 
Nina Cvirn in Miha 
Cojhter; v primeru slabega 
vremena dogodek odpade

od 13.00 dalje Hipodrom Imeno
Poletje v Podčetrtku – 
Konjske dirke v Imenem
zabaval vas bo ansambel 
Gorenjski kvintet

NEDELJA, 31. 7.

od 10.00 dalje Podsreda
Dan odprtih vrat 
kozjanskih domačij – 
Kukovičev mlin

16.00 Lovski dom Ljubno
Nedeljsko popoldne z 
Ljudskimi godci in pevci
sledi glasbeni večer z 
ansamblom Akordi

21.00 Terme Olimia Podčetrtek
Show mix slovenske 
popevke

PONEDELJEK, 1. 8.

10.00 Knjižnica pri Mišku 
Knjižku
Kako uglasbimo pesem?
ustvarjalna glasbena urica 
s kitaro, petjem in z Ajšo 
Svetlin; vstop prost, za 
otroke od 7. leta dalje

17.00 Jožefova dvorana Dom sv. 
Jožef Celje
Pogovori o življenju in 
smrti
pogovor vodita: Metka 
Klevišar in Julka Žagar

TOREK, 2. 8.

8.00 do 12.30 Pod Kostanji Celje
Glasbeno – literarno- 
gibalno – likovna 
ustvarjalnica Viva 
creativa
za otroke po sedmem letu 
starosti; vodi: Ajša Svetlin

10.00 Knjižnica pri Mišku 
Knjižku
Kako uglasbimo pesem?
ustvarjalna glasbena urica 
s kitaro, petjem in z Ajšo 
Svetlin; vstop prost

10.00 in 17.00 Travnik pri Domu 
kulture Velenje
Podvodni svet
poletje na travniku – 
torkove igrarije

20.00 Knjižnica na velenjski 
plaži
Beri z nami na velenjski 
plaži

Preventivni 
kontaktni 
fungicid

Vabljeni h Grofom Celjskim v Knežji dvor!
Javno vodstvo v nedeljo, 31. julija 2016, ob 11. uri.

SREDA, 3. 8.

9.30 in 11.00 Hiša sadeži družbe 
Žalec
Ples za vse generacije – 
hip hop

10.00 Knjižnica Laško
Pika, pikica, nastane 
slikica

10.00 Knjižnica Velenje
Čokoladna zabava z 
Luciferjem
delavnica izdelave 
čokoladnih izdelkov

10.00 do 11.30 Knjižnica pri 
Mišku Knjižku
Počitniške ustvarjalne 
delavnice
vodi: Nada Mlinarević

10.00 do 22.00 Prireditveni 
prostor Vrbje
Srečanje društev 
upokojencev 
Zgornjesavinjske doline
17.00 do 19.00 Plaža na 
Velenjskem jezeru

Poletne raziskovalno-umetniške 
delavnice
delavnice bosta vodila 
Nina Cvirn in Miha 
Cojhter

Razstave

Stara grofi ja pod Celjskim 
stropom: razstava Kri bo tekla 
za svobodo zlato, 500-letnica 
slovenskega kmečkega upora; 
do preklica;

Stari grad Celje, stolp nad 
Pelikanovo potjo: Svetlikanje 
prekletih/ Flickering of the da-
mned, zvočna instalacija Ga-
šperja Piana; do nadaljnjega; 
Prostorska postavitev Marka 
Požlepa Svetlikanje prekletih 2. 
del – fragmentacije zgodovine; 
do nadaljnjega

Galerija sodobne umetnosti 
Celje: razstava Sebe v žepu/Me 
in my pocket; do 21. 8.

Osrednja knjižnica Celje: fo-
tografska razstava Krožišča Ce-
lja in okolice, fotografa Francija 
Horvata, do 31. 8.

Galerija Nika Ignjatiča Celje: 
fotografska razstava Borisa Pra-
tnekerja, do 20. 8.

Celjska kulturnica: fotograf-
ska razstava Celjska pomlad čla-
nov Fotografskega društva Celje, 
do 16. 9.

Galerija Kvartirne hiše Celje: 
slikarska razstava Slike Helmuta 
Blažeja iz Pliberka, do 31. 7.

Galerija Niko Ignjatič Celje: 
fotografska razstava Borisa Pra-
tnekerja, do 20. 8.

Galerija Plevnik Kron-
kowska: Fokus – festival avtor-
ske fotografi je: The Balkan Ni-
ghts (Exodus)/Matic Zorman, 
do 29. 7.

Galerija sodobne umetnosti 
Celje: razstava Sebe v žepu, do 
28. 8.

Dom sv. Jožefa Celje: slikar-
ska razstava slikarja Janka Ora-
ča, do 31. 8.

Galerija AQ Celje: razstava 
Knjiga dokazov avtorice Špele 
Škulj, do 29. 7.

Celjski mladinski center: 
razstava Vedute avtorice Katje 
Kovše; do preklica

Galerija Mercator centra 
Celje: razstava Tihožitje 2016, 
do 31. 8.

Galerija erotike Račka: raz-
stava Rožnati feng shui Andreja 
Brumna Čopa, do 4. 9.

Mestna plaža: razstava Zlo-
ženke, razglednice Hello, I'm in 
Celje, do 31. 8.

Galerija Volk Celje: prodaj-
na razstava likovnih del iz stalne 
zbirke, do 31. 7.; razstava likov-
nih del Celjske poletne vedute, 
do 30. 9.

Galerija Železarskega muze-
ja Teharje: fotografska razstava 
Gorazda Tratnika; do 10. 9.

Anina galerija Rogaška Sla-
tina: slikarska razstava Poletna 
šola slikanja 2016 v Rogaški Sla-
tini, do 10. 8.

Galerija Zgornji trg Šen-
tjur: razstava Železni poljub 
akademske slikarke in magistre 
kiparstva Saše Bezjak in kiparja 
Leopolda Methansa, do 31. 8.

Knjižnica Laško: razstava 
Marija in Andrej Štremfelj, Pol-
nost življenja, do 15. 10.

Mestna galerija Kulturni 
center Rogaška Slatina: slikar-
ska razstava Društva ljubiteljev 
likovne ustvarjalnosti Mavrica 
»Od zrna do kruha«, do 31. 8.

Schwentnerjeva hiša Vran-
sko: razstava akvarelov Vlada 
Rančigaja, do 31. 8.

Muzej premogovništva Slo-
venije Velenje: razstava likovnih 
ustvarjalk Anke Krašna, Cvetke 
Hojnik, Irene Gajser z naslovom 
Tri zgodbe, do 7. 9.

Stalne razstave

Pokrajinski muzej Celje – 
Stara grofi ja: Etnološka zbirka, 
Kulturno- in umetnostnozgodo-
vinska razstava, Od gotike do 

historicizma po korakih (pri-
lagojeno za osebe z motnjami 
vida), Lapidarij, Alma M. Kar-
lin: Poti

Pokrajinski muzej Celje – 
Knežji dvorec Celeia – mesto 
pod mestom, Grofje Celjski

Pokrajinski muzej Celje, 
Planina pri Sevnici: Etnološka 
zbirka Šmid

Zgornji trg Šentjur: Rifnik 
in njegovi zakladi, Pesem južne 
železnice

Ipavčeva hiša Šentjur: Ipav-
ca – življenje in delo Gustava in 
Benjamina Ipavca

Pri železniški postaji Šen-
tjur: Muzej Južne železnice

Planina pri Sevnici: Kozjan-
sko žari

Ponikva, Uniše: Slomškova 
rojstna hiša

Cerkev sv. Leopolda Loka 
pri Žusmu: Glažute na obmo-
čju Žusma

Muzej Laško: Laško – potova-
nje skozi čas; Geologija okolice 
Laškega; Pivovarstvo in zdravi-
liški turizem

Muzej novejše zgodovine 
Celje: Živeti v Celju, Zobozdra-
vstvena zbirka

Otroški muzej Hermanov 
brlog: Brlog igrač

Fotografski atelje Josipa Pe-
likana: stalna postavitev

Dvorec Strmol: Kuharca (Po-
krajinski muzej Celje); Hetiške 
tkanine in vezenine (Pokrajinski 
muzej M. Sobota); Mednarodna 
zbirka likovne umetnosti
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Foto:  GrupA
FOTO TEDNA Z glavo na glavo

To poletje so uradno odprli 
1.800 kilometrov dolgo krožno 
Slovensko turnokolesarsko pot, 
ki obide približno 50 planin-
skih koč oziroma postojank in 
premaga kar 50 tisoč višinskih 
metrov razlike v vzponu. Prva 
jo bosta naenkrat v celoti pre-
vozila Pia Peršič in Andrej Mar-
tinčič. Ujeli smo ju na enem 
prvih postankov v planinskem 
domu na Resevni.

Na pot sta se iz Brežic podala 
18. julija, prav tam bosta predvi-
doma 1. septembra tudi pot kon-
čala. Izjemen kolesarski podvig 
bo za Pio tudi profesionalni izziv. 
Zaposlena je namreč v Društvu za 
kulturno dediščino in inovativni 
turizem NaTuro, ki deluje tudi 
na področjih turizma in športa. 
V Sloveniji imamo za turno ko-
lesarstvo izvrstne pogoje, a je ta 
dejavnost še povsem nerazvita. 
Gre za del trajnostnega razvoja 
in turističnih vsebin prihodnosti. 
Kot avtorica bloga Hodim, torej 
sem, motivacijska predavatelji-
ca o aktivnem prostem času in 
vsestranska športnica se na pot 

podaja tudi zaradi izkušnje, ki 
bo turnim kolesarjem v pomoč 
v prihodnje. Prekaljen športnik 
je tudi Andrej. Ultra tekač iz Kr-
škega je lani v približno desetih 
dneh obtekel vse kontrolne točke 
na 630 kilometrov dolgi Slovenski 
planinski poti.

Kot je projektu na pot zapisala 
Pia, se je v zadnjih nekaj letih sve-
tovni turistični zemljevid povsem 
spremenil. »Dan za dnem se z njega 
brišejo kraji, kamor smo kot varni 
turisti potovali. Prav tako kot so se 
začele odmikati turistične destinaci-
je, se odmikajo vrednote, vsebine in 
varnost. Slovenska turnokolesarska 
pot pa bi lahko bila priložnost, da bi 
›aktivirali ljudi s kavča‹ in jim ponu-
dili drugačne možnosti.«

NaTuro virtualno ali še 
bolje zares
O tem, ali kolesarji sploh sodi-

jo na planinske poti, se mnenja 
krešejo že dolgo. A kot kaže je 
komisija za turno kolesarstvo pla-
ninske zveze svojo nalogo dobro 
opravila. »Do podobnega rival-
stva je prišlo pred množičnim 

pohodništvom, ko so svoje poti 
ščitili lovci in gozdarji. Tako kot 
je prišlo do sožitja na tej ravni, 
bo sčasoma prišlo do sožitja tudi 
s kolesarji,« je ob tem povedal Bo-
štjan Golež, tudi sam navdušen 
turni kolesar, ki je poleg predse-
dnika PD Šentjur Mira Rožeja Pio 
in Andreja pričakal na Resevni. 
Lep razgled na stolpu in prijetno 
vzdušje pri gostoljubni oskrbnici 
Iveti sta oba kolesarja navdušila. 
»Fizična kondicija ne bi smela biti 
težava. A če bo v vseh kočah tako 
prijetno kot tule, se lahko zgodi, 
da bova potegnila krepko v sep-
tember,« sta se pošalila.

V Šentjurju so se tovrstnim tu-
ristom že pred časom približali s 
projektom Ride&Bike, možnosti 
za razvoj prilagojene ponudbe je v 
lokalnih skupnostih še veliko. Pio 
in Andreja bomo pri njunem ep-
skem podvigu lahko spremljali vse 
poletje. Vesela bosta vseh sledilcev 
na Facebook profilu S kolesom Na-
Turo, še bolj pa tistih, ki se jima 
bodo na kateri od etap pridružili 
tudi zares.

SAŠKA T. OCVIRK

Najdaljša kolesarska 
avantura z razgledom
Pia Peršič in Andrej Martinčič gresta za šest tednov S kolesom NaTuro 
– Tako so poimenovali tudi interaktivni projekt na Facebook profilu
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Biser pod goro Olševo str. 32-33

Pomorščakom se morje 
zaleze v kri

Nova ustavna sodnica 
Špelca Mežnar

Ruska kapelica pod 
Vršičemstr. 34str. 30-31 str. 45
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Bliskovit vzpon 24-letne celjske atletinje Maruše Černjul

Maruša je preprosto dekle. Prikupna, 
zelo postavna, iskrena Celjanka je članica 
Atletskega društva Kladivar. Diplomirala je 
v Združenih državah Amerike. Med študi-
jem v Nebraski je vneto vadila in čeprav so 
njena hotenja v športu precej nihala, se je 
prebila med evropsko elito skoka v višino.

Nenadejano je izpolnila olimpijsko nor-
mo, presenetila je tudi z uvrstitvijo v fi na-
le evropskega prvenstva v Amsterdamu in 
osvojila deveto mesto. Nasmeh ji kar ne zleze 
z ustnic. Vse svoje padce in težave odkrito 
prizna. Obenem navdušeno pripoveduje, 
kaj vse je razkrila v kratkem življenju. Hvali 
vse okoli sebe, je izjemno vljudna. Glede na 
vse, kar ji je doslej uspelo, je lahko vzorni-
ca mlajšim od sebe. In tudi starejšim. Krasi 
jo objektivnost, zaveda se svojih lastnosti, 
sposobnosti, posebnosti. Skratka, čudovito 
dekle, ki uživa v športu. A ta je še vedno 
pri njej na drugem mestu. Šolanju oziroma 
izobrazbi še naprej daje prednost.

Malce pred 24. rojstnim dnevom so se 
vam uresničile sanje, ko ste na državnem 
prvenstvu v Celju preskočili 193 centime-
trov in si zagotovili olimpijsko vozovnico. 
Je 18. junij eden najsrečnejših dni vaše 
dosedanje kariere?

Zagotovo. Tega dneva nikoli ne bom po-
zabila. Po daljšem času sem tekmovala pred 
domačim občinstvom. Na štadionu so bili 
starši, prijatelji. Ko sem preskočila letvico 
in vstala z blazine, sem pogledala na tribu-
no. Vsi so skakali in kričali. Težko je opisati 
občutke. Norme nisem načrtovala. Po drugi 
strani pa ne poznam nikogar, ki bi trdo tre-
niral in si ne bi želel oditi na olimpijske igre.

V zgodnji mladosti ste šprintali, skakali 
v daljino, se preizkušali v troskoku, tudi 
teku čez visoke ovire. Kdaj se je pravza-
prav začela vaša atletska kariera?

Spominjam se začetkov v osnovni šoli pri 
športni vzgoji, ko smo skakali v višino in mi 
je profesorica Palmira Ambrož svetovala, naj 
poskusim pri Kladivarju. Tam sem začela teči 
oziroma šprintati pri trenerki Tini Jurčak. Tudi 
na 300 metrov sem tekla in se udeleževala 
šolskih tekmovanj, nato sem začela enkrat do 
dvakrat tedensko vaditi pri Hrvoju Fižuletu. 
Čeprav sem skakala »škarjice«, sem bila kon-
kurenčna. Ravnatelj v osnovni šoli Igor Topole 
me je redno spodbujal, naj treniram. Kmalu 
sem se naučila tudi »fl opa« in sledile so tekme 
na državnih prvenstvih. To je bilo v sedmem 
razredu. Že tedaj sem bila dolgonoga, hlače so 
mi bile po vsakem krajšem časovnem obdobju 
prekratke.

S 177 centimetri ste zelo pogumni, da ste 
se spopadli s svetovno konkurenco skoka 
v višino. Ostale vrhunske tekmovalke so 
namreč precej višje. Kdaj ste se dokončno 
zapisali prav tej disciplini?

Dokončna usmeritev v skok v višino je bila 
ob koncu osnovne šole. Na krajše priprave 
sem odpotovala zgolj kot skakalka, resnejši 
treningi pa so sledili v začetku srednje šole.

Stanujete v Plavi laguni, kot pravimo 
velikemu stanovanjskemu bloku v zaho-
dnem delu Celja. Ste tam od rojstva?

Živeli smo na Skalni kleti. Ko sem bila sta-
ra tri mesece, smo se preselili v Plavo laguno. 
Zanimivo je, da sem največ stikov obdrža-
la s prijatelji iz osnovne šole. Dnevi so bili 
brezskrbni, starši so nam dovolili, da smo se 
dneve in dneve družili na igrišču.

A na ocene ste morali biti pozorni, da ste 
se lahko preselili na gimnazijo.

Z učenjem nisem imela težav. V osnovni 
šoli sem ugotovila, da če zbrano poslušaš pri 
pouku, se ni treba veliko učiti doma.

Kako je bilo na I. gimnaziji v Celju? Zah-
tevno?

Tam je bila zgodba drugačna …
Tudi glede angleščine, ki ste jo 

kasneje tako nujno potrebovali?
Da. Nekaj sošolcev me je celo 

zbadalo, če resno mislim glede 
študija v ZDA. Dejali so mi, da – 
milo rečeno – angleščina ni moj 
najboljši predmet. Mučila sem 
se, imela sem oceno tri. Profe-
sorica Rebeuškova me je spod-
bujala. Spisi in eseji, ki smo jih 
pisali, so mi zelo koristili tudi pri 
sprejemnem izpitu v ZDA. Ko sem 
bila enkrat tam, mi je jezik stekel in 
nimam nikakršnih težav.

Kaj pa zdaj s slovenščino?
Da, to pa. Redko se vračam v Slovenijo in to 

se pozna. Po državnem prvenstvu v Celju, ko 
sem dajala izjave, sem imela v glavi angleške 
atletske izraze in sem jih sproti prevajala v 
slovenščino.

V žepu že imate diplomo. Kako se spo-
minjate zadnjih gimnazijskih let, ko ste se 
odločali za študij?

Dobila sem več ponudb, iz Ohia, Kansasa, 
tudi z univerze Columbia v New Yorku. Sprva 
sem oklevala, enostavno nisem hotela zapustiti 
Slovenije. Vsega skupaj sem se bala tudi zaradi 
angleščine. Starši so mi svetovali, naj temeljito 
premislim. Tudi sorodniki, prijatelji in sosedi 
so kar navijali, naj grem v svet in izkoristim 
ponujeno priložnost. Podpisala sem pogodbo 

Se v Nebraski dobro počutite?
Ljudje so zelo prijazni. Podnebje je podob-

no našemu. Vsak dan sva v stiku z mamo. 
Rečem ji, da pri meni dežuje, in ona odvrne, 
da je tudi v Celju takšno vreme. Zime so si-
cer hladnejše, zapade več snega, poletja pa 
so tudi bolj vroča kot pri nas. Temperatura 
zraka se često dvigne do 40 stopinj Celzija. 
Jeseni in pomladi skoraj ni, ponavadi kratke 
rokave na hitro zamenjajo plašči in bunde. 
Nebraska je tudi znana kot zelo vetrovna 
zvezna država.

Kaj ste študirali?
Maja sem diplomirala iz nutricionizma. 

Oziroma iz prehrane in zdravja.
Čaka vas mesto asistentke profesorja na 

univerzi. Kakšna bo magistrska smer?
Ostajam pri nutricionizmu, poudarek bo 

verjetno na fi ziologiji gibanja. Za naslov na-
loge imam še nekaj časa.

In kakšno je prehranjevanje v ZDA?
Zelo slabo, zato se moja smer študija krepko 

razvija in je iskana. Saj veste, na vsakem kora-
ku stojijo restavracije s hitro prehrano. Opazila 
sem, da postaja podobno tudi v Sloveniji.

Kaj svetujete, najbrž kuhanje doma, če 
je le čas?

Vsekakor. Priporočam čim več zelenjave v 
barvah mavrice. S tem si zagotovimo hranil-
ne snovi, vitamine in minerale. Hrana mora 
vsebovati manj maščob in veliko polnozrna-
tih ogljikovih hidratov.

Med leti 2009 do 2011 ste »zastali« na vi-
šini 180 centimetrov. Napredek se je obču-
tno nadaljeval šele lani in letos, pri 186 in 
193 centimetrih. Kaj se je dogajalo vmes?

Imela sem poškodbo sklepa na palcu odriv-
ne noge. Zato sem zelo slabo tekmovala med 
celotnim drugim in tretjim letnikom študija. 
Zdravniki so ocenili, da gre za kronično vnetje. 
Postavili so me pred dejstvo, da težava ne bo ni-
koli odpravljena. Sprijaznila sem se, da bom do-
segala zgolj solidne rezultate in prinašala točke 
univerzi, ki mi bo še naprej plačevala štipendijo.

Kaj vas je gnalo naprej?
V zadnjem letniku študija se nam je pri-

družila Madžarka, precej mlajša od mene. 
Tedaj sem si dejala: »Toliko mlajša pa me že 
ne bo premagovala!« Spremenila sem način 
prehranjevanja in izgubila nekaj kilogramov, 
kar mi je pomagalo pri izboljšanju rezultatov. 
S palcem je bilo bolje in dvignila sem se čez 
186 centimetrov. Sem pa pred odhodom v ZDA 
v dvorani preskočila 182 centimetrov, kar je 

Maruša med slavnostno podelitvijo diplom

»Nekaj sošolcev me je celo 
zbadalo, če resno mislim 
glede študija v ZDA. Dejali 
so mi, da – milo rečeno – 
angleščina ni moj najboljši 
predmet.«

»Mnogi prijatelji mi 
zaradi ribolova rečejo 
›grandma‹, stara mama. 
Pa tudi zaradi dejstva, ker 
se jim ne pridružim 
na zabavah.«

Maruša s trenerjem Hrvojem Fižuletom

Maruša je v Celju preskočila 193 centimetrov.

»Upam, 
da me 

poškodbe ne bodo 
zaustavile in da se 

bom lahko udeležila 
še olimpijskih iger 

v Tokiu.«

»Upam, 

poškodbe ne bodo 
zaustavile in da se 

bom lahko udeležila 
še olimpijskih iger 

v Tokiu.«

Na olimpijske igre bo šla – »stara mama«
»Mnogi prijatelji mi »Mnogi prijatelji mi »Mnogi prijatelji mi »Mnogi prijatelji mi 
zaradi ribolova rečejo zaradi ribolova rečejo 
›grandma‹, stara mama. ›grandma‹, stara mama. 
Pa tudi zaradi dejstva, ker Pa tudi zaradi dejstva, ker 
se jim ne pridružim 
na zabavah.«

Maruša s trenerjem Hrvojem Fižuletom

»Upam, 
da me 

poškodbe ne bodo 
zaustavile in da se 

bom lahko udeležila 
še olimpijskih iger 

v Tokiu.«

»Saj veste, na vsakem 
koraku stojijo restavracije 
s hitro prehrano. Opazila 
sem, da postaja podobno 
tudi v Sloveniji.«

z Nebrasko. Univerze omogočijo novincem 
tridnevni ogled. Bila sem preveč zaposlena z 
maturo in sem v ZDA odpotovala šele v avgustu 
ter brez »priprav« začela novo življenje.

Zelo cenite mnenje staršev?
Drži. Že od malega sem hotela biti takšna 

kot mami. Je laboratorijski tehnik. Za rojstni 
dan sem želela za darilo mikroskop. Dejala 
mi je, da ima v službi boljšega, in mi ga je po-
kazala. Gledala sem vse mogoče stvari, tudi 
kislo smetano. Ne vem, zakaj, a spominjam 
se, kot bi bilo včeraj.

Kako je bilo s štipendijo? So vam v Neb-
raski krili vse stroške študija?

To je trajalo pet let. Pogoj za tekmovanje je 
določeno povprečje ocen. Če ne tekmuješ, ti 
štipendijo ukinejo. Ko sem bila poškodova-
na, sem bila pošteno na trnih. Na srečo se je 
vse dobro izteklo.
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morda ostalo nezabeleženo. Po tekmi me je 
nagovoril ameriški trener, skavt univerze. S 
starši smo ga povabili na večerjo. Natrosil nam 
je kup informacij. 183 centimetrov pa sem pre-
skočila na konferenčnem fi nalu v Nebraski. To 
je bila moja prva večja zmaga za univerzo. Če 
se vrnem k poškodbi – bolečin je manj, vrnejo 
se po napornejših treningih.

So ogledniki iz ZDA številni?
Trenerji na univerzah so poleg rednega dela 

zadolženi tudi za »skavtiranje«. Vsak teden 
imajo sestanke, na katerih se dogo-

varjajo, koga bodo pripeljali na 
svojo univerzo. Z mano 

so stik vzpostavili 

s pomočjo 
Facebooka. 
N e k a t e r e 

univerze so 
pisale mojemu 

klubu. Enostavno 
se borijo za odlične 

športnike in uspešne 
študente.
Vaš sedanji trener je 

Dusty Jonas, ameriški olim-
pijec iz Pekinga, prav tako 

skakalec v višino z osebnim 
rekordom kar 236 centimetrov. 

Kako sodelujeta, ko ste v Evropi?
Najprej je sicer nad mano bdel Gary 

Pepin, glavni trener za skoke, potem pa 
sva nadaljevala z Dustyjem. Tedensko 

mi pošilja načrte treningov, ki jih skupaj 
pregledava s Hrvojem Fižuletom. Slednji je 

prepričan, da je Dusty strokovno zelo dobro 
podkovan. Že nekaj časa ga muči poškodba in 
ne more tekmovati.

A bo vseeno v Riu, kajne?
Da, Dusty se mi bo v Braziliji pridružil 13. 

avgusta. O podrobnostih se še dogovarjamo. 
Zelo sem vesela, da sta mi Olimpijski komite 
Slovenije in Atletska zveza Slovenije omogo-
čila njegovo prisotnost.

Ste bili usmerjeni zgolj na evropsko pr-
venstvo?

Olimpijskih iger resnično nisem imela 
v načrtu. Zgodaj sem izpolnila normo za 
evropsko prvenstvo. Februarja sem bila 
presenečena, ko sem v dvorani preskočila 
190 centimetrov. Celotno sezono sem se 
pripravljala na Amsterdam. Imela sem več 
časa za trening, kajti za univerzo nisem več 
tekmovala. Ni bilo treba. V Lincolnu v Neb-
raski je odlična dvorana. Ko sem želela, sem 
tekmovala izven konkurence.

Dolg je spisek izkušenih slovenskih atle-
tov in atletinj, ki so razočarali na velikih tek-
movanjih, ko niso uspeli preskočiti kvalifi -
kacij. Vam je to uspelo, ko ste debitirali. So 
bile na Nizozemskem kvalifi kacije stresne?

Niti ne, vzdušje je bilo sproščeno. Na za-
četni višini, 175 centimetrov, sem podrla le-
tvico in prestrašila sebe ter prijatelje. Hitro 
sem se zbrala in naslednji višini preskočila 
v prvih poskusih. V fi nale sem se uvrstila z 
dvanajstega mesta. Imela sem nekaj sreče. V 
fi nalu sem bila nekoliko razočarana. Zado-
voljila, tudi razveselila me je uvrstitev, toda 
želela sem skočiti bližje svojemu osebnemu 
rekordu.

Deveto mesto na prvem velikem tekmo-
vanju, potem ko ste pred dvema letoma …

Res je, tedaj sem razmišljala o slovesu, 
o koncu kariere. Bolečine v stopalu so bile 
nevzdržne, načrtovala sem zaključek. Zaradi 
štipendije sem morala skakati še eno sezono. 
Dejala sem si, da se bom potrudila, nekako 
zdržala in po enem letu vse skupaj končala.

Zanimiva je bila tedaj vaša izjava, ko ste 
govorili o prihodnosti: »Nerada govorim o 
kakšnih olimpijskih igrah …«

Moj osebni rekord je bil 183 centimetrov. 
Za kar decimeter sem bila oddaljena od olim-
pijske norme. Olimpijske igre so bile zgolj 
sanje. V njih enostavno nisem več verjela. 
Zanimivo, kako se lahko v življenju marsikaj 
hitro spremeni.

Zakaj se je zasukalo v vašo smer?
Moji treningi so postali zahtevnejši, bila 

sem lažja in cilj je bil kar naenkrat dosegljiv.
Koliko motiva vam je ostalo?
Ogromno. Veselim se nastopa. Evropsko 

prvenstvo je bilo zame poskusna tekma, kjer 
sem spoznavala del konkurence. V Riu bom 
skušala pokazati vse, kar znam.

Kaj bi vas tam zadovoljilo?
Vsekakor uvrstitev v fi nale. Morda bo za 

to potreben osebni rekord. Za preboj med 
najboljše bodo bistvene tudi poprave pri 
vseh poskusih.

Katere predstavnice v svoji disciplini ste 
najbolj občudovali?

Že od malih nog mi je všeč Hrvatica Blanka 
Vlašić. Ima prednost pred večino tekmic zaradi 
svoje višine. Veselim se, ker bom v Riu skakala 
ob njej. Cenim tudi dosežke Nemke Ariane Fri-
edrich, ki je kljubovala tekmicam, čeprav je pre-
cej nizke rasti, le dva centimetra višja od mene. 
Njen osebni rekord je celo 206 centimetrov.

Katere so vaše vrhunske lastnosti v pri-
merjavi z Vlašićevo?

Zagotovo sem hitrejša in bolj eksplozivna. 
Pri skoku v višino je zelo pomemben zalet. 
Treba je obvladovati telo, ko se nagnjeno pri-
bližuje blazini. Meni to dobro uspeva.

Kaj si želite v športni karieri?
Nekaj let skakanja v višino mi je še pre-

ostalo. Upam, da me poškodbe ne bodo 
zaustavile in da se bom lahko udeležila še 
olimpijskih iger v Tokiu.

Imate v ZDA znanke z »naših koncev«?
Družila sem se s tremi srbskimi atletinjami, 

moja »cimra« je bila hrvaška plavalka. Bila sem 
prva Slovenka na univerzi v njeni zgodovini, 
zdaj je iz naše države v Nebraski še tenišač.

Odlično obvladate svoj najljubši konji-
ček, atletiko. Imate še katerega?

Zelo rada imam ribolov. To je moj novi ko-
njiček. Prej nisem lovila. Ribaril je moj oče, a 
nisem šla nikoli z njim. V Nebraski je veliko 
jezer. Ko pridejo topli dnevi, se mladina spro-

»stara mama«
morda ostalo nezabeleženo. Po tekmi me je 
nagovoril ameriški trener, skavt univerze. S 

Da, Dusty se mi bo v Braziliji pridružil 13. 
avgusta. O podrobnostih se še dogovarjamo. 
Zelo sem vesela, da sta mi Olimpijski komite 
Slovenije in Atletska zveza Slovenije omogo-

nagovoril ameriški trener, skavt univerze. S 
starši smo ga povabili na večerjo. Natrosil nam 
je kup informacij. 183 centimetrov pa sem pre-
skočila na konferenčnem fi nalu v Nebraski. To 
je bila moja prva večja zmaga za univerzo. Če 
se vrnem k poškodbi – bolečin je manj, vrnejo 
se po napornejših treningih.

So ogledniki iz ZDA številni?
Trenerji na univerzah so poleg rednega dela 

zadolženi tudi za »skavtiranje«. Vsak teden 
imajo sestanke, na katerih se dogo-

varjajo, koga bodo pripeljali na 
svojo univerzo. Z mano 

so stik vzpostavili 

s pomočjo 
Facebooka. 
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univerze so 
pisale mojemu 
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Vaš sedanji trener je 

Dusty Jonas, ameriški olim-
pijec iz Pekinga, prav tako 

skakalec v višino z osebnim 
rekordom kar 236 centimetrov. 

Kako sodelujeta, ko ste v Evropi?
Najprej je sicer nad mano bdel Gary 

Pepin, glavni trener za skoke, potem pa 
sva nadaljevala z Dustyjem. Tedensko 

mi pošilja načrte treningov, ki jih skupaj 
pregledava s Hrvojem Fižuletom. Slednji je 

prepričan, da je Dusty strokovno zelo dobro 
podkovan. Že nekaj časa ga muči poškodba in 
ne more tekmovati.

A bo vseeno v Riu, kajne?
Da, Dusty se mi bo v Braziliji pridružil 13. 

»V Rabcu smo načrtovali 
skupni dopust sredi poletja, 
a sem, tako pravijo moji 
domači, vse ›pokvarila‹ z 
olimpijsko normo.«

šča ob njih. Najraje lovim some. Priznam, vr-
žem trnek in čakam, kaj se bo zgodilo. Vmes 
imamo čas za klepet in peko na ražnju. Mnogi 
prijatelji mi zaradi ribolova rečejo »grandma«, 
stara mama. Pa tudi zaradi dejstva, ker se jim 
ne pridružim na zabavah. Raje pečem pecivo, 
grem na jezero, preberem knjigo. Zadnja je 
bila Kako se učiti optimizma.

Zadnji koncert?
V Laškem sem poslušala Gibbonija. Spomi-

njam se njegove pesmi Hodaj. Namreč moji 
uvodni dnevi v Nebraski so bili zelo težki. 
Kar domov sem hotela. Starši so mi dejali, naj 
skušam še malce potrpeti. Tedaj sem posluša-
la Gibbonija, ki pravi: »Hodaj, nebo strpljive 
voli, hodaj, možda se ipak sve u dobro pretvo-
ri.« ( »Korakaj, nebo ljubi potrpežljive, kora-
kaj, morda se vseeno vse v dobro spremeni.«)

Bi bili starša, mama Helena in oče Bo-
ris, ter starejši brat Matej nesrečni, če bi 
vi ostali v ZDA?

Da, v to sem prepričana. Z mamo sva naj-
boljši prijateljici. Zelo me pogreša, a obenem 
razume, da je zame prihodnost svetlejša on-
kraj luže. Načrtov še nimam, a zdi se mi, da 
se bom prej ali slej vrnila domov.

Ste zelo čustveni? Ko omenjate družino, 
je vaš glas spremenjen …

Zelo sem čustvena, takšna sem najbrž po oče-
tu. Ko govorimo o teh zadevah, mi poteče solza.

Dopust, morje?
Najraje in največkrat grem v Rabac. Moj oče 

je Istran iz Labina. Pred Amsterdamom smo bili 
teden dni v Rabcu. Tam smo načrtovali tudi sku-
pni dopust sredi poletja, a sem, tako pravijo moji 
domači, vse »pokvarila« z olimpijsko normo.

DEAN ŠUSTER, foto: GrupA



Občina Ljubno praznu-
je svoj praznik vedno na 
petek pred prvo nedeljo v 
avgustu, ko se dogajanje 
ob Flosarskem balu bliža 
vrhuncu. Praznovanje leto-
šnjega občinskega prazni-
ka bo tako 5. avgusta. Na 
tisti petek se vedno posebej 
najde čas za razmišljanje o 
tem, v kakšnem položaju je 
občina in kje vidi svoje pri-
ložnosti. Tudi letos je tako 
in izkazalo se je že med 
pogovorom s prvim možem 
Občine Ljubno Franjem Na-
raločnikom.

V čem je glavna prednost 
občine, ki jo vodite?

Smiselnost manjših občin 
se na podeželju izkazuje 
vse od njihovega nastanka. 
Pripadnost občanov ob izva-
janju projektov in delovanje 
društev ter drugih organiza-
cij potrjujeta, da se v majh-
nih občinah dobro dela in da 
je bilo od njihovega nastan-
ka izvedenih veliko nujno 
potrebnih projektov, za kate-
re prejšnje večje občine niso 
imele posluha. Že večinski 
način volitev, kjer občani vo-
lijo človeka in ne politične 
stranke, prinaša veliko večjo 

mero osebne odgovornosti, 
prav tako je preglednost 
dela občinskih organov na 
veliko višji ravni. S takšnim 
načinom delovanja je možno 
najbolj racionalno izvajati 
občinske projekte. Občani se 
s svojim delom in odnosom 
poistovetijo z opravljenimi 
projekti ter tako zagotavljajo 
tudi veliko večjo uspešnost 
le teh.

Kaj vas v občini moti? Kaj 
bi spremenili?

Nova finančna perspektiva 
jemlje občinam finančni za-
mah, s katerim smo gradili 
nujno potrebno komunalno 
in cestno infrastrukturo za 
občane in za gospodarske 
dejavnike. Naše podeželje 
še zaostaja za standardi se-
vernih sosed in tu se občine 
srečujemo še z velikimi iz-
zivi in težavami. Razpršena 
naseljenost povzroča visoke 
investicijske stroške gradenj, 
ki so nujno potrebne za varo-
vanje našega okolja. Največ 
želja in ciljev je zagotovo 
na področju modernizacije 
občinskih cest, kanalizacije, 
čistilnih naprav in vodovoda, 
ob tem pa je pomembno tudi 
zagotavljanje poplavne var-

Kdo so prejemniki 
priznanj?

Ob letošnjem občinskem prazniku bo Ljubno podelilo 
tri zlata priznanja in še več drugih.

Eno od njih bo za uspešno poslovanje in finančno pomoč 
različnim ustanovam prejelo domače podjetje KLS Ljubno. 
Družina Jurjevec iz Juvanja bo dobila zlato priznanje kot 
vodilni turistični dejavnik v občini in za sodelovanje na 
različnih prireditvah. Eno letošnjih zlatih priznanj so na-
menili še predsedniku smučarskoskakalnega kluba Alojzu 
Murku, ki ga bo prejel za uspešno predsedovanje in za 
močan pečat v razvoju športa.

Srebrno priznanje bo dobil Ivan Savinšek, ki deluje 
v društvu Zgornjesavinjski starodobniki in še v drugih 
društvih. Bronasto priznanje je namenjeno predanemu 
gasilcu PGD Ljubno Tomažu Vrečarju, ki je podpovelj-
nik. Poleg tega bodo podeljena štiri županova priznanja 
društvom ob okroglih obletnicah. Denarna nagrada bo 
podeljena izjemno uspešni Tanji Podkrižnik, ki se je 
izkazala s priznanji za igranje na diatonično harmoni-
ko. Županova priznanja bodo prejeli tudi najuspešnejši 
devetošolci.

Lahko so ponosni
Predpraznični pogovor z županom Franjem Naraločnikom – Od skokov do čisto posebnih »potic«

Statistika za leto 2015:

Število prebivalcev: 2604

Število rojstev:  26

Povprečna plača v gospodarskih družbah:  1407 bruto

Število družb:  40

Število zaposlenih v gospodarstvu:  665

Prihodki od prodaje:  107 milijonov evrov

Čisti dobiček:  16 milijonov evrov

Čista izguba:  22 tisoč evrov

Vir: Ajpes in Statistični urad RS

Župan Franjo Naraločnik

nosti. Prav tu smo občine še 
posebej nemočne, tako zara-
di finančne podhranjenosti 
kot zaradi izjemno slabega 
načrtovalskega pristopa dr-
žavnih ustanov, ki delujejo 
na področju poplavne var-
nosti.

Kaj ponuja vaša občina 
na področju turizma?

Smo v mesecu praznova-
nja občinskega praznika. 
Štiri tedne praznovanja, 
več kot petindvajset kultur-
no-etnoloških prireditev, 
deset športnih turnirjev in 
tekmovanj ter več glasbenih 
koncertov lepo prikazujejo 
našo turistično izjemno bo-
gato ponudbo, še posebej 
seveda v poletnih mesecih. 
Neokrnjena narava z bise-
rom reko Savinjo, s pogor-
jem Smrekovca in s celo ko-
pico naravnih znamenitosti 
ponuja aktiven oddih, ki ga 
znajo turistični ponudniki 
dodatno obogatiti s prizna-
nimi kulinaričnimi užitki. 
Tradicionalne etnološko 
obarvane kulturne priredi-
tve in športni dogodki na 
svetovni ravni pa ponesejo 
ime naše občine in cele do-
line daleč čez meje.

Na kaj ste v občini najbolj 
ponosni?

Ljubenci smo lahko pono-
sni. Naše dobro sodelovanje 
in vnemo zagotovo odraža 
najstarejša splavarska prire-
ditev v Evropi, letošnji že 56. 
Flosarski bal. Ponosni smo 
na svojo »flosarsko« tradici-
jo, na vloženo delo genera-
cij in ponosno gradimo na 
tej tradiciji. Svetovni pokal 
v smučarskih skokih za de-
kleta je želja velikih smučar-
skih središč po vsej Evropi in 
na Ljubnem smo organizirali 
že deseto tekmovanje na naj-
višji ravni. Priznano s strani 
FIS kot najboljši organizator 
tekem v svetovnem pokalu 
v smučarskih skokih za de-
kleta. Tudi cvetnonedeljske 
»potice« kot nematerialna 
kulturna dediščina naše dr-
žave potrjujejo pripadnost 
in ustvarjalnost naših ljudi. 
Prav pripadnost, ustvarjal-
nost in delovna vnema naših 
ljudi, ki se kaže prav na vseh 
področjih – posebej v naših 
izjemno uspešnih podjetjih 
– so pravzaprav tisto, na kar 
smo lahko najbolj ponosni.

BRANE JERANKO
Foto: arhiv NT

Ljubno ob Savinji je 
bilo pretekli konec tedna 
v znamenju starodobnih 
vozil. V petek zvečer je 
bilo odprtje razstave sta-
rodobnikov, na kateri so 
na ogled predvsem raz-
lični motorji in kolesa, v 
soboto je bilo celodnevno 
mednarodno srečanje lju-
biteljev starodobnih vozil. 
Udeleženci so bili iz Slove-
nije, Avstrije, s Hrvaške in 
iz Nemčije.

Na Ljubnem je namreč 
sedež pred desetletjem 
ustanovljenega Društva 
ljubiteljev kulturne in teh-
nične dediščine Zgornjesa-
vinjski starodobniki, ki ima 
na skrbi ohranjanje takšne 
dediščine. Razstava staro-
dobnih motorjev in koles v 
prostorih osnovne šole je 
prava zakladnica vozil, ki 
jih je bilo nekoč mogoče 
srečati na cestah vsak dan. 
Gre za Rogova, Tomosova, 
Puchova, Victorijina, DKW, 
NSU, Horexova, BMW, CZ, 
Indianova in druga vozila, 
ki si jih je mogoče ogledati 
vse do 7. avgusta.

Udeleženci letošnjega, 
že desetega srečanja ljubi-
teljev starodobnih vozil so 
si najprej ogledali zanimi-
vosti Ljubnega ob Savinji. 

Med bliščem starodobnikov

Lepotec iz štajerske metropole

Z razstave na Ljubnem. Nekdanji Tomosov vozni park.

Na Ljubnem izjemna razstava in veliko srečanje ljubiteljev starodobnih vozil 
– Deseti rojstni dan njihovega društva in srečanja
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Dan so nato zaključili na 
prireditvenem prostoru ob 
Savinji, kjer je bilo mogo-
če na parkirišču občudo-
vati starodobna vozila. Za 
njihov nov blišč poskrbijo 
med Zgornjesavinjskimi 
starodobniki izkušeni dru-
štveni mehaniki, kleparji in 
ličarji, ki si vzamejo za to 
čas predvsem v zimskih me-
secih. Nekateri starejši moj-
stri so skrbeli za nekatera 
od danes starodobnih vozil 

še v času, ko so bila ta še v 
redni uporabi. Danes je tre-
ba iti po rabljene rezervne 
dele zanje na »oldtimerske« 
sejme v Avstrijo, Nemčijo 
ali Italijo. »Nove pridobitve 
nato spomladi pokažemo,« 
je povedal predsednik Zgor-
njesavinjskih starodobnikov 
Matej Coklin. »Ponavadi ne 
ostaneš pri enem starodob-
niku. Za prvi starodobnik 
domači nimajo veliko ra-
zumevanja, pri drugem ali 

tretjem je že lažje,« je še 
povedal predsednik.

»Opažam, da smo uspe-
šni, da privabimo veliko lju-
di in da smo v našem pro-
storu dobro prepoznavni,« 
je zadovoljen Coklin. Zgor-
njesavinjski starodobniki, 
ki imajo več kot sto članov 
od blizu in daleč, so med 
petimi največjimi takšnimi 
društvi v Sloveniji.

BRANE JERANKO
Foto: GrupA

Predsednik Zgornjesavinjskih starodobnikov Matej Coklin

Spomin na nekdanji bencinski servis

Nasmejani ljubitelji starodobnikov

Predmet poželenja?
»Motori, motori, motoriiiiiiii …« Tokrat ne le v večno zeleni balkanski 
skladbi. V starih, dobrih »fičkih« so se nekoč prevažale celo družine.

Manjkali niso niti starodobni traktorji.
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Kot pristnemu Štajercu 
mu življenje pomorščaka 
ni bilo samoumevno name-
njeno. A glede na nepriča-
kovanost trenutka, ki mu 
je kot najstniku spremenil 
življenje, mu je bilo očitno 
usojeno. Pred nekaj dnevi 
je kot prvi častnik iz Šang-
haja na prvo vožnjo popeljal 
povsem novo ladjo. Morda 
bo čez tri leta že kapitan ta-
kšne velikanke. »In morda 
se bom pri petdesetih letih 
sposoben odreči življenju 
na morju,« pravi Bogdan. 
Da se mu je življenje po-
morščaka v zadnjih šestih 
letih zajedlo v kožo in kri, 
ne taji ne sebi ne drugim.

Po srednji lesarski šoli je 
bila pot naprej bolj kot ne 
začrtana. Les tako in drugače 
vse do diplome, morda samo-
stojne delavnice ali kakšne 
zaposlitve v lesni panogi. Da 
se bo pot obrnila tako druga-
če, se mu tistega dne ni niti 
sanjalo. »Bil je petek in do-
mov sem se vračal z avtošto-
pom. V Šentjurju mi je ustavil 
nek moški in me peljal vsega 
skupaj kakšna dva kilometra. 
Ampak bilo je dovolj, da mi 
je mimogrede omenil, kako 
njegov sin obiskuje pomor-
sko šolo v Portorožu. Dotlej 
sploh nisem vedel, da je to 
možno. Čez dva dni sem bil 
že vpisan na fakulteto za po-
morstvo in promet.« To je ena 

Pomorščakom se morje zaleze v kri
Bogdan Kladnik iz Dobja – Kot prvi častnik krova že šest let

tistih izobraževalnih poti, ki 
ti v paketu določi tudi način 
življenja. Da je ta zanj pravi, 
Bogdan ni niti za trenutek 
podvomil, čeprav na ladjo 
takrat še niti stopil ni.

Razpet med 
kopnim in morjem
Kot večina slovenskih po-

morščakov se je zaposlil v 

Splošni plovbi. Njene čarter-
ske tovorne prevoze ali samo 
posadke najemajo naročniki 
z vsega sveta. Katera ladja, 
katera smer in kakšna posad-

»Že Aristotel je rekel, da so na svetu tri vrste ljudi – živi, 
mrtvi in mornarji. To je nekaj, na kar so nas opozorili 
pred prvo plovbo. Če ne bomo sami ohranjali stikov z 
bližnjimi, bomo sčasoma ostali brez njih. To opažam ob 
vsaki vrnitvi, ko se krog prijateljev in znancev vztrajno 
manjša. Na ladji si kot v milnem mehurčku, kjer čas ob-
stane, za vse druge pa življenje teče dalje.«

Prvi častnik na delovnem mestu

Pogled je lahko takšen za v spominsko knjigo …

Silovitega neurja v Škotskem morju do danes ni pozabil.

Piknik na ladji

Na krstni plovbi je Bogdan preživel trinajst mesecev.

Med plovbo posadka ladja ves čas obnavlja in pri 
tem vsak poprime za vsako delo.

Osebje prihaja z vsega sveta in redko se posame-
zniki vidijo več kot enkrat. Večina nekvalificiranih 
mornarjev prihaja s Filipinov.

ka, to je za mornarja skoraj 
do zadnjega uganka. Posad-
ke ladjarji namreč sestavljajo 
s pomočjo posebnih agencij 
in so običajno narodnostno 
zelo pisane. Kot pravi Bog-
dan, se komaj kdaj znajde 
v družbi istih obrazov. Nje-
gova krstna plovba je trajala 
trinajst mesecev. Za mor-
narja začetnika je bila to kar 

resna preizkušnja, s katero 
je dokazal, da je iz pravega 
testa. Zdaj ima pogodbena 
razmerja za čas od šestih do 
osmih mesecev. To pomeni, 
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Pomorščakom se morje zaleze v kri
Bogdan Kladnik iz Dobja – Kot prvi častnik krova že šest let

»Doslej sem obiskal skoraj petdeset držav po svetu in vedno 
znova se moram uščipniti, kakšno srečo imam, da mi za ta 
potovanja celo plačajo. Veliko fantastičnih krajev sem videl, 
dvakrat sem pri tem ostal resnično brez besed. Ob Kristuso-
vem kipu nad Riom de Janeirom v Braziliji in med stolpnica-
mi v središču Manhattna v New Yorku. Takrat mi je bilo žal 
samo to, da tega nisem mogel z nikomer deliti.«

»Stara mama mi je govorila, kdor moliti 
ne zna naj se na morje poda. V situaciji, 
ko sem pomislil na čisto vse, sem bil na 
srečo samo enkrat, in sicer v hudem ne-
urju v Škotskem morju. Očitno sem imel 
srečo.«

Pogled na Rio de Janeiro je bil eden najbolj nepozabnih trenutkov v nizu Bogdanovih pomorskih potovanj.

Ob pristankih je čas tudi za popotniška doživetja.

da na morju preživi več časa 
kot doma. Pogovarjala sva 
se ravno v času zadnjih dni 
pred odhodom v Šanghaj. 
»Dobiva se na Ramni pla-
ži. Ne morem brez vode,« 
je razložil in dodal, da tudi 
Slivniško jezero poteši hre-
penenje po vodnih prostran-
stvih. »Vedno sem vesel, ko 
se vrnem, in mesec dni je ču-
dovito. Potem dnevna enolič-
nost ni več tako zabavna in 
po nekaj mesecih je že vsem 
prijateljem jasno, da me spet 
obupno vleče na morje.«

V dobrem in 
slabem obsojeni 
drug na drugega
Bogdan že od začetka 

pluje na tovornih ladjah. Na 
dvesto ali več metrov dolgih 
železnih plovilih čez vsa sve-
tovna morja prevažajo vse, 
od žita do starega železa. 
Približno dvajset mož je za 
nekaj mesecev v dobrem in 
slabem obsojenih drug na 
drugega. »Tudi tu ni pravila. 
Narodnost pri tem ne igra 
posebne vloge. In nikjer ne 
piše, da se bomo ravno Slo-
venci med sabo ne vem kako 
dobro ujeli.« Ko ladja odplu-
je, za nekaj časa postane od 
vsega sveta ločen otok. Kar 
se zgodi enemu, se zgodi 
vsem. »Hrano nabavljamo 
v pristaniščih za več tednov 
ali celo mesecev. In včasih 

se zgodi, da zaloge poide-
jo, še preden lahko dobimo 
nove. Sem že bil kar dolge 
tedne ob rižu,« se nasmeje 
33-letnik, ko ga sprašujem 
o težkih usodah mornarjev, 
ki vsake toliko obtičijo tudi 
v Luki Koper, pozabljeni od 
svojih najemnikov, ladjarjev 
in vsega sveta. »Ladjarstvo 
je prevozniški posel, odvi-
sen od gospodarskih gibanj, 
tako kot vsak drug. In če 
imaš smolo z delodajalci, se 
ti tudi to lahko zgodi.«

S pogledom 
na razkošna 
plavajoča mesta
Ko ob bok velikih tovornih 

ladij postavimo turistične 
križarke, je, kot bi primerjali 
napol zapuščeno plavajočo 
tovarno z razkošnim mestom 
na vodi. Kot pravi Bogdan, na 
kolege na potniških ladjah 
sicer gleda s kančkom obža-
lovanja, a da bi ga selitev tja 
zares zamikala, se še ni zgo-

dilo. »Na tovornih ladjah je 
življenje težko in naporno. 
Prednost takšnega dela je, da 
te ne stane veliko. Pri najbolj-
ši volji težko kaj zapraviš,« se 
zasmeje 33-letnik, ki seveda 
nekoč načrtuje tudi ustaljeno 
življenje v hišici z vrtom. A da 
bi življenjsko sopotnico našel 
kje na obalah tujih dežel, ne 
pričakuje in ne išče, ker so 
najlepša dekleta še vedno 
doma. »Na ladji sem zelo ve-
liko sam. Večinoma ni dosto-
pa do interneta, ni telefona, 

ni televizije in sploh nobenih 
motilcev, ki nas sicer oblegajo 
24 ur na dan. To je odklop, ki 
bi ga vsaj tu in tam privoščil 
vsakomur. In tako imam na 
pretek časa za razmišljanje. 
Tudi zaradi tega imam danes 
drugačen odnos do svoje dru-
žine in do načrtov. Drugače, 
z več naklonjenosti, gledam 
na vse tisto, kar v življenju res 
šteje.«

SAŠKA T. OCVIRK
Foto: osebni arhiv

pluje po svetovnih morjih
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Ozka cesta, hladnejši zrak, preleti kragulja, zeleni hribi in 
za njimi pogled na Raduho in Kamniško-Savinjske Alpe. V 
takšnem okolju živijo na turistični kmetiji Roger v Solčavi. 
To je kmetija, s katere prihaja z znakom kakovosti nagrajena 
borovničeva marmelada Marije Štiftar. Tri leta zapored je 
za marmelado dobila zlato priznanje, čemur je po pravilih 
sledil znak kakovosti.

Biser pod goro Olševo
Kmetija Rogar je najvišje ležeča kmetija z nastanitvijo v Sloveniji

Marmelado kuha v majh-
nih količinah, da je hitreje 
kuhana in tako ne potemni. 
Sadju doda pol kilograma 
sladkorja, polovica je želir-
nega. Poleg sadnih vrst je 
zanimiva tudi iz marmelada 
smrekovih vršičkov. Zanjo 
je recept našla v avstrijskih 
revijah, ki jih je prinesla hči. 
Dve pomladi jo je poskušala 
narediti, preden ji je uspelo. 
»Marmelada iz smrekovih 
vršičkov je po mojem oku-
su najboljša na palačinkah,« 
je namignila Marjeta. Poleg 
domače marmelade Marje-
ta izdeluje svoj bezgov sok. 
Gostom postrežejo z doma-
čo hrano, saj doma izdeluje-
jo tudi salame, savinjski že-
lodec, suhomesnate izdelke. 
Pridelujejo domačo zelenja-

vo. Za sladokusce poskrbijo 
s skutinimi štruklji, z borov-
ničevim zavitkom in žlikrofi 
s suhim sadjem.

Mir in oddih
S turističnim kmetijstvom 

se ukvarjajo že dvajset let. K 
njim prihaja približno polo-
vica tujih in polovica doma-
čih gostov. Prihajajo gostje iz 
sosednjih držav, Združenih 
držav Amerike, Avstralije, 
celo Izraela. Največ obiska 
imajo v juliju in avgustu. Na 
kmetijo pridejo gostje, ki si 
želijo miru, da se odpočijejo 
od mestnega vrveža. Tistim, 
ki želijo, pokažejo kakšno 
delo na kmetiji. Otroci ima-
jo najbolj radi živali, ki jih 
na kmetiji Rogar ne manjka. 
Imajo deset krav, deset koko-

Kmetija se imenuje Rogar, 
saj je to staro domače ime. 
Leži na 1.250 metrih nad-
morske višine in je tako naj-
višje ležeča kmetija z nasta-
nitvijo v Sloveniji. Na kmetiji 
živijo kar tri generacije. Mar-
jeti dela družbo mož Peter. 
Imata dve hčeri – Albino, ki 
še živi doma, in Lidijo, ki je 
domače hribe zamenjala za 
dolino. V veliko pomoč je 
tudi sin Peter s svojim dekle-
tom Urško. Veselje na kmeti-
ji dela tudi njun polletni sin 
Aleš. »Na kmetiji delamo vsi, 

saj dela nikoli ne zmanjka,« 
je povedala Marjeta.

Domača 
marmelada
Marjeta Štiftar se z pri-

pravo marmelade ukvarja 
približno sedem let. Za 
pripravo nima posebnega 
načina. Marmelado dela iz 
borovnic in brusnic z gore 
Olševe, iz jagod, ki jih na-
bira pri avstrijskih kmetih, 
iz sliv, ki jih dobi od soro-
dnikov. Sadje nabira, ko je 
sezona, potem ga zmrzne. 

Marjeta Štiftar s 
priznanji in z znakom 
kakovosti

Kot prava gospodinja 
ima Marjeta z rožami 

posejano okolico doma.

Vrh Obel kamen v megli, pod njim se vidi 
vhod v jamo Potočko zijavko.
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Marjeta je iz svoje kuharske knjige razkrila re-
cept za sadno pito, ki je res ni težko pripraviti.

Recept za sadno pito
ši, tri prašiče in tudi petnajst 
ovc. Te so trenutno na gori 
Olševi, kamor jih približno 
20. maja pošljejo past. Pribli-
žno sto petdeset ovc okoli-
ških kmetov se na gori Olševi 
pase do septembra.

Od kmetije do 
planin
Kmetija je priljubljena toč-

ka pohodnikov, saj se nad njo 
boči gora Olševa. Vidi se tudi 
njen najvišji vrh Govca. V 
daljavi je viden vhod v jamo 
Potočko zijavko, do katere je 
približno ura hoje. Obišče jo 
veliko obiskovalcev. Še pose-
bej zanimiva je pozimi, ko v 
njej nastajajo ledene sveče, 
ki lahko zrastejo od pol do 
dva metra in pol. Zanimivo je 
tudi, da je od kmetije Rogar 
do avstrijske meje le dvajset 
minut. Planinci lahko svoje 
znanje preizkusijo tudi na 
Obel kamnu, kot ga imenu-
jejo na avstrijski strani.

Del Solčavske 
panoramske ceste
Kmetija je del Solčavske 

panoramske ceste, ki se vije 
preko Solčave, Podolševe, Lo-
garske doline, Matkovega in 
Robanovega kota. Na poti se 
lahko obiskovalci naužijejo dih 
jemajočih razgledov na okoli-
co. Tako je pri kmetiji tudi ena 
od številnih razglednih točk. 
Mimoidoče poleg tabel poz-
dravi tudi zmaj Lintver. Mar-
jeta je zaupala, da gre za staro 
legendo, ki pravi, da je bilo v 
Matkovem kotu nekoč jezero. 
Zraven je živel zmaj Lintver. 
Bil je izredno hudoben, saj je 
nagajal pastirjem in jim kradel 
živino. Nekoč se je še posebej 
razjezil in je prekljuval skalo, 

20 dag masla
20 dag sladkorja
4 jajca
25 dag skute
25 dag moke

Priprava:
Ločimo rumenjake in beljake. Zmešamo 
rumenjake, sladkor in maslo. Tej masi do-
damo skuto in kislo smetano. Iz beljakov 
naredimo sneg, ki ga zmešamo z moko in 
s polovico pecilnega praška. Ti dve masi 
nato zmešamo in razgrnemo po pekaču. 
Maso posujemo s sadjem in po potrebi 
sladkamo. Pito pečemo pol ure na 180 
stopinj Celzija.

da je skozi luknjo jezero od-
teklo. »Spomnim se, ko nam 
je dedek pripovedoval, da so 
točno vedeli, do kam je segalo 
jezero,« se spominja Marjeta. 

Jezero je izginilo, ime pa je 
ostalo, saj se tisti kraj še vedno 
tako imenuje.

KLARA PODERGAJS
Foto: GrupA

1,5 dl kisle smetane
50 dag sadja 
(borovnice, jagode, 
češnje …)
0,5 pecilnega praška

Sestavine:

Marjetine marmelade 
gredo v slast 
vsakomur.

Gostje si lahko 
odpočijejo v eni od 

takšnih sob.

Del družine Štiftar. Z leve Marjeta, sin Peter s svojim sinom in z Marjetinim vnukom Alešem in Petrova 
izbranka Urška.

Okolico hiše krasijo 
takšni leseni kipi, ki 

jih izdeluje Petrov 
prijatelj.

Zmaj Lintver, ki označuje razgledne 
točke Solčavske panoramske poti.

Na poti 
do kmetije je 

takšnih razgledov 
veliko, zato je 
vredna vsega 

truda.
Na kmetiji imajo razstavljenih tudi nekaj  
prazgodovinskih okostij živali iz Potočke zijavke.
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Dr. Špelca Mežnar. Ce-
ljanka. S srcem pravnica. 
Uspešna na področju ci-
vilnega in gospodarskega 
prava. Tisti, ki jo poznajo, 
pravijo, da je izvrstna pre-
davateljica. Da je dojela 
bistvo prava in pravice. Iz 
pogovora z njo je mogoče 
slutiti, da o pravu govori s 
spoštovanjem in z izjemno 
strokovnostjo. In tudi, da v 
težkih pravnih vprašanjih 
vidi izziv, ne težav. Pred 
dnevi je postala ustavna 
sodnica. To je eden najve-
čjih vrhuncev v pravniški 
karieri.

Na začetku pogovora poja-
sni, da ob takšnem imenova-
nju ne želi čutiti v sebi preveč 
strahospoštovanja, ker človek 
s takšnim občutkom prej do-
živi »krč« ob sprejemu nove 
službe. Še posebej takšne, kot 
jo je sprejela sama. Ustavno 
sodišče je namreč najvišji 
organ sodne oblasti v državi. 
»Zavedam se velikih in tež-
kih strokovnih izzivov, ki me 
čakajo. In se jih pravzaprav 
veselim,« dodaja. Mežnarjeva 
je doktorirala v Ljubljani, se 
izobraževala tudi v tujini na 
področju gospodarskega pra-
va, danes med drugim preda-
va na Mednarodni fakulteti za 
družbene in poslovne študi-
je v Celju, leta 2005 je dobila 
tudi laskavi naziv mlade prav-
nice leta. Funkcijo ustavne 
sodnice bo začela opravljati 
konec oktobra.

Pravna 
vrhunskost
Na stol ustavnega sodnika 

nikakor ne moreš sesti brez 
dobrega pravnega znanja, 
sposobnosti pravnega ana-
liziranja in diagnosticiranja, 
odgovori na vprašanje, kaj 
so vrline ustavnega sodnika 
ali sodnice. »Dober pravnik 
zna izluščiti bistvo iz po-
navadi zapletenih dejstev 
življenjskega problema. 
Tako kot zdravnik. Ta mora 
postaviti pravilno diagnozo. 
Podobno pravnik. In nato 
mora poiskati dobro pravno 
rešitev,« še pojasni.

Ve, da ljudje pogosto za-
merijo pravnikom in pred-
vsem odvetnikom, češ da 
ponujajo več rešitev neke-
ga problema, ampak to je 
– doda v isti sapi – v naravi 
prava. »In s tem ni nič na-
robe. Dober pravnik mora 
znati med vsemi pravnimi 

Zvesta pravu in pravici
Celjanka Špelca Mežnar, ki je postala nova ustavna sodnica: »Pravo mi je pisano na kožo.«

»Ne bi mogla reči, da je strogost na splošno ključna vrlina ustavnega sodnika. 
Strogost pri sledenju pravu – to absolutno. Zvestobo pravu pojmujem ne samo 
kot golo sledenje tistemu, kar piše v zakonu. Da ne bo kdo razumel narobe, 
češ da se zavzemam za sojenje po občutku, morali. Zavzemam se za sojenje, 
ki profesionalno pripelje do pravičnega in pravega rezultata. In to zajema celo 
vrsto strokovnih dejavnikov. Izredno pomembno za ustavne sodnike je, da 
obdržijo socialni čut, saj je ogromno primerov, o katerih odločajo, takšnih, 
ki od njih to terjajo. In mislim, da slovenski ustavni sodniki takšen čut tudi 
premorejo.«

»Delo ustavne sodnice čutim in me je k njemu ›vleklo‹, čutim, da bi ga lahko dobro opravljala. Pravo imam 
rada in mi je pisano na kožo. Uživam v reševanju pravnih problemov in to mi daje zadovoljstvo. Bolj kot so 
primeri zahtevni, ljubše mi je, saj mi to predstavlja izziv.«

rešitvami poiskati najbolj-
šo. Ravno zato sta poleg 
poznavanja prava, pravil, 
sodne prakse pomembna 
tudi dober občutek oziroma 
intuicija, ki pri odločitvah 
vodita dobrega pravnika.« 
Toda na prvo mesto pri do-
brem ustavnem sodniku po-
stavlja osebnostno zrelost, 
celovitost in integriteto. To 
je zanjo ključno. »Pravna 
vrhunskost,« se izrazi.

Novo funkcijo prevzema 
brez strahu. Nedvomno bo 

na prepihu medijev in jav-
nosti kot del ustavnega sodi-
šča. Ne želi pa predvidevati, 
ali jo bodo kdaj kritike ali 
omembe v javnosti v pove-
zavi z določenimi odločitva-
mi, ki jih bo sprejemala z 
ostalimi ustavnimi sodniki, 
prizadele, se je dotaknile. 
»To je težko predvidevati, saj 
s tem še nisem bila soočena. 
Zagotovo bom deležna kritik 
kot del ustavnega sodišča. V 
primerih, kadar se ne stri-
njaš z večinskim mnenjem, 

pa imaš kot ustavni sodnik 
pravico, da to predstaviš jav-
nosti z ločenim pritrdilnim 
ali odklonilnim mnenjem,« 
pojasni. Vendar se trenutno 
s tem ne obremenjuje. Ve, 
da je to sestavni del njene 
nove funkcije in ga mora 
profesionalno sprejeti.

Ne prelomnica, 
ampak izziv
Čeprav so nekateri mediji 

ob njenem imenovanju za 
ustavno sodnico pisali, da 

je tako. Dejstvo je, da držav-
ne ustanove danes uživajo 
na splošno majhno podpo-
ro. Statistika je pač takšna, 
kakršna je, morali bi se bolj 
spraševati, kaj narediti, da 
ne bi bilo več tako, in pred-
vsem na tem področju storiti 
več,« pravi.

Slovenski pravni sistem 
nekateri zelo radi primerja-
jo s tujino, kar je razvidno 
iz nekaterih kritik v javno-
sti, a takšna primerjava po 
mnenju Mežnarjeve ni ve-
dno mogoča. Tudi zaradi 
zgodovine. »Naša država se 
zagotovo ne more primerjati 
s tistimi, ki imajo večstole-
tno tradicijo. Jugoslavija je 
imela pravni sistem, ampak 
je bil zasnovan na drugač-
nih pravnih temeljih. Z za-
hodnimi demokracijami pri-
merljiv pravni sistem smo 
v Sloveniji dobili pred 25 
leti, v tem pogledu smo to-
rej relativno mlada država. 
Enako kot od najstnika ne 
pričakujemo takšne zrelosti 
kot pri štiridesetletniku, je 
tudi pri državah. Mislim, 
da naš pravni sistem deluje 
relativno dobro. Ima seve-
da nekatere pomanjkljivosti, 
ki so odpravljive z voljo in 
znanjem, ne pa s histerijo 
in z neprestanim ›kritezer-
stvom‹. Ravno ›kritizerstva‹ 
se je treba izogibati. Kriti-
ka naj bo pozitivna in kon-

je najmlajša ustavna sodni-
ca, trdi, da to ni res. Pred 
leti je namreč pri svojih šti-
ridesetih letih, kot je tudi 
Mežnarjeva, to funkcijo na-
stopil prof. dr. Janez Čebulj. 
Le da takrat njegova starost 
ni bila tako odmevna kot 
pri Mežnarjevi. »Nisem se 
mogla ubraniti misli, da je 
bilo ob mojem imenovanju 
problematiziranje moje sta-
rosti bolj povezano morda 
z mojim spolom kot s čim 
drugim,« doda.

To ni prelomnica, je pa 
izziv. Povezan s strokovno-
stjo in ne z leti. Sogovorni-
co zato vprašamo, ali se v 
takšnem izpostavljanju sta-
rosti oziroma v tem prime-
ru bolje izraženo mladosti 
kaže ustaljena izkrivljenost 
miselnosti družbe, da so 
pomembne funkcije v dr-
žavi na različnih področjih 
»rezervirane« za starejše in 
domnevno izkušenejše. »Za 
poklic, v katerem sem, to 
pravzaprav ni nič čudnega. 
Toda ne smemo posploševa-
ti, saj se je mlada generacija 
uspešno izkazala na različ-
nih področjih v družbi. Res 
pa je, da so bile najvišje 
funkcije v pravosodju pridr-
žane za starejše generacije. 
Deloma je to povezano z 
naravo prava, ki je vendar-
le nekoliko konzervativno 
in naravnano na počasne 

»Sem optimist, 
nesmiselno je ›jamrati‹, 
če obstaja možnost, da 
lahko kaj spremeniš.«

»Dober pravnik mora znati med vsemi 
pravnimi rešitvami poiskati najboljšo.«

spremembe. Upam, da se 
to spreminja. Morda tudi z 
mojem imenovanjem,« od-
govori.

In o pravu govori z veli-
kim zanosom, s pozitivno 
energijo. »Nisem ena tistih, 
ki bi pogosto kritizirala. Kri-
tike so včasih pretirane. Kot 
nekdo, ki je vendarle nekaj 
let delal tudi na sodiščih, 
vem, kako delajo sodniki 
in sodnice. Sem optimist, 
nesmiselno je ›jamrati‹, če 
obstaja možnost, da lahko 
kaj spremeniš,« še pove.

Ne »kritizerstvo«, 
ampak 
konstruktivna 
kritika
Kritike sodstva so v za-

dnjih letih doživele vrhu-
nec. Posledica tega je javno 
mnenje o sodstvu, ki je zelo 
slabo. To je pokazala tudi 
anketa slovenskega vrhov-
nega sodišča med strokov-
no in nestrokovno javnostjo. 
Mežnarjeva sicer aktualnih 
dogajanj, ki so pogosto po-
gojena s političnim ozad-
jem, zdaj kot ustavna so-
dnica, razumljivo, ne more 
komentirati. »Je pa marsika-
tera kritika, ki se ponavadi 
na sodstvo naslavlja iz stro-
kovne javnosti, verjetno pre-
tirana. Posledično se to iz-
raža v nestrokovni javnosti. 
Težko govorim o tem, zakaj 

struktivna, a tudi naslovniki 
jo morajo biti pripravljeni 
sprejeti. In se izboljšati. 
Sodstvo je resda premalo 
dojemljivo za konstruktivno 
kritiko, a razumem, zakaj je 
tako. Ker je bilo neštetokrat 
tarča tudi neupravičenih in 
neutemeljenih napadov, da 
se je zatem na nek način di-
stanciralo od tistih kritik, ki 
so bile konstruktivne,« poja-
snjuje Mežnarjeva.

Dr. Špelca Mežnar je v tu-
jini opravljala specialistični 
študij evropskega prava ter 
mednarodnega in ameriške-
ga avtorskega prava. Toda o 
delu v tujini zaenkrat ne 
razmišlja, vendar za pri-
hodnost ne izključuje niti 
te možnosti. Če malo kari-
kiramo, je bila Mežnarjeva 
že »obsojena« na pravniško 
poklicno pot v mladosti, saj 
je bila njena mama Alenka 
Mežnar priznana okrožna, 
nato tudi vrhovna državna 
tožilka, ki je prav tako izvr-
stna poznavalka kazenskega 
prava. Mandat ustavnega so-
dnika oziroma sodnice traja 
devet let. Glede na to, da je 
takšna funkcija zagotovo vr-
hunec kariere, ne razmišlja 
o tem, kako bo njena poslov-
na pot zarisana po mandatu, 
a ve, da bo še naprej zvesta 
pravu.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: GrupA
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Poroka kot nekoč
Na letošnjem 52. Festivalu Laško Pivo in cvetje se je poročil 48. par

Simpatična Saša in Ivan 
Benkič sta mož in žena. Nič 
posebnega, bi lahko rekli na 
prvo žogo. A daleč od tega, 
saj je bila njuna poroka za-
res nekaj posebnega. Ne, 
nista se poročila na Baliju, 
med potapljanjem, skokom 
s padalom ali med iskanjem 
Pokemonov, kot je zadnje 
čase moderno. Poročila sta 
se tako, kot so se poročali 
včasih – po starih šegah.

Pred začetkom letošnjega 
festivala Laško pivo in cvetje 
smo na vsakem koraku lahko 
zasledili, da sta letošnja zaro-
čenca, ki se bosta poročila na 
ohceti po stari šegi Saša Žve-
gler in Ivan Benkič. In kar ta-
koj je bilo treba razčistiti – od 
usodne nedelje sta gospod in 
gospa Benkič. Že na začetku 
našega srečanja sta poskrbela 
za odmerek smeha, ko je Saša 
razlagala, kako je imela nekaj 
težav s prvim podpisom: »Še 
dobro, da sem imela nadzor, 
mož mi je prigovarjal, naj ne 
pozabim, kako se moram 
podpisati. No, pa vseeno roka 
ni kar tako stekla.«

Dan je po besedah mlado-
poročencev minil, kot bi tre-
nil. Oba se zavedata, da bodo 
spomini počasi zbledeli, a pre-
pričana sta, da nikoli ne bosta 
pozabila prvega podpisa.

»Najprej štalca, 
pol pa kravca«?
Saša in Ivan pravita, da ne. 

Imata dva sinova, štiriletne-
ga Tima in osemletnega Nika. 
Letos sta par že deseto leto, 
zato imata dvojni razlog za 
veselje. Prav tako imata ure-
jen dom, družina živi v Mali 
Brezi v Šentrupertu nad La-
škim, kar nekaj časa pa sta 
Saša in Ivan čakala na poroko 
svojih sanj. In sta jo dočakala.

V tretje gre rado
Za »ohcet« po stari šegi sta 

se prijavila kar trikrat. Prvo 
leto sta neuspešno konkurirala 

dvema paroma, naslednje leto 
sta imela enega nasprotnika. 
Odločila sta se, da bosta posku-
sita še tretjič. Če jima letos ne 
bi uspelo, bi se poročila priho-
dnje leto, njuna poroka pa bi 
bila popolnoma drugačna.

Poroka v nedeljo?
To, da je nedelji sledil po-

nedeljek, torej delovni dan, 
za mladoporočenca ni bila 
ovira. Po uradnem delu, po-
roki v cerkvi in popoldanski 
povorki z enajstimi vozovi, 

sta ženin in nevesta z druži-
no ter s svati nadaljevala slav-
je. Pripravila sta sproščeno 
druženje, skoraj piknik. Kot 
pravita, sta dan želela zaklju-
čiti tako, kot sta ga začela – s 
starimi šegami in navadami.

V poroko so bili aktivno 
vključeni tudi starši. Oblečeni 
v noše so med obredom sta-
li na odru. Nevesto so starši 
pred začetkom prekrižali in 
objeli, ženinovi starši so Ivana 
ostrigli, snahi pa odrezali kos 
kruha, ki ga je obredno poje-
dla. Sinova pri poroki nista 
aktivno sodelovala, saj stare 
šege narekujejo, da par otrok 
pred poroko pari nima. Sta 
se pa oba sinova poroke zelo 
veselila in sta bila navdušena 
nad običaji, ki sta jih med 
pripravami na poroko svojih 
staršev spoznavala.

Bela obleka? Ne, 
hvala.
Če se deklice v otroštvu 

ovijajo v bele rjuhe ali zavese, 
se igrajo neveste in si predsta-
vljajo, kako bodo v beli obleki 
nekoč korakale proti oltarju, 
to nikoli nisi bile Sašine sanje. 
»Nikoli si nisem predstavljala, 
da bi se poročila v beli obleki. 
Če bi obleko izbirala sama, 
bi izbirala med svetlo modri-
mi odtenki. Obleka, ki sem 
jo nosila na poročni dan, je 
bila modro-zelena, meni se je 
zdela prekrasna,« je povedala. 
Ivan je potrdil, da je bila njego-
va nevesta naravnost čudovita. 
Sicer je res, da na »ohceti« po 
stari šegi lahko izbiraš le veli-
kost obleke, ne pa tudi mode-
la, a to je par vedel, preden se 
je prijavil na razpis. Naklonje-
no pa jim je bilo tudi vreme – 
nedelja je bila lepa, brez dežja, 
hkrati pa ne preveč vroča, kar 
je še posebej ustrezalo Ivanu. 

Zaradi narodne noše, ki je se-
stavljena iz več plasti, je bil 
toplo oblečen in mu visoke 
temperature ne bi bile pogodu.

Živčnost pred 
občinstvom in ne 
pred poroko
»Ohcet« po stari šegi pri-

nese tudi veliko medijske od-
mevnosti. Ženin in nevesta 
sta v dneh pred poroko sode-
lovala na Festivalu Laško pivo 
in cvetje, kjer so ju večkrat 
predstavili na različnih odrih 
in z njima opravili kakšen in-
tervju. Po več ponovitvah na 
različnih odrih sta se sicer na-
veličala enih in istih vprašanj, 
a kasneje sta ugotovila, da je 
izpostavljenost pred poroko 
pozitivna. V nedeljo sta bila 
tako manj nemirna, ko sta 
stopila na oder pred številno 
neznano množico. A adrena-
lin pred nastopanjem je kljub 
temu naredil svoje in živčnost 
pred občinstvom je prevladala 
nad živčnostjo pred poroko.

Poročno potovanje
Čeprav sta »novopečena« 

zakonca upoštevala vse sta-
re šege in navade, ko je šlo 
za poroko, jima ni mar, ali so 
mladoporočenci v preteklosti 
odhajali na poročna potova-
nja. Vsekakor si bosta privo-
ščila oddih skupaj s svojima 
sinovoma, kasneje pa se bo-
sta na krajši oddih odpravila 
tudi sama. Drugih načrtov 
nimata, predvsem pa se mo-
rata, kot pravita – na žalost 
– »spustiti« nazaj v realnost, 
ki sta ji v dneh pred poroko 
in po njej kar malo ubežala.

Simpatičen nasmejan in pri 
odgovorih usklajen mladopo-
ročeni par se je pošalil tudi na 
račun v sodobnih časih po-
gostih ločitev. Pravita, da so 
se od 47 parov, ki so se pred 
njima poročili na »ohceti« po 
stari šegi, ločili le štirje. Oči-
tno so bili v preteklosti bolj 
zvesti ne le navadam, ampak 
tudi besedi in to je najpo-
membnejša stara šega, ki jo 
želita uresničiti. Želita si, da 
bi bil njun zakon srečen, drug 
od drugega pa pravzaprav ne 
pričakujeta veliko – le da bi se 
imel rada kot do zdaj.

EVA POPOVIČ 
Foto: SHERPA

Ženin in nevesta z družino

»Ohcet« po stari šegi zajema tudi pester program.

Na 52. Festivalu Pivo in cvetje sta se zaročenca poročila kot 48. par.

Ženin in nevesta sta s ponosom 
oblekla narodno nošo.
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Rally Monte Carlo (po štajersko)
Pet adrenalinskih dni na 1.900 km dolgi poti

Pravijo, da veliko ljubiteljev jeklenih konjičkov sanja o tem, da bi vsaj enkrat v življenju 
vozili po trasah najbolj prestižne in najbolj kultne avtomobilistične dirke ter tako preizkusili 
lastne zmogljivosti ob spremenljivih razmerah na cestah čez gorske prelaze. Mene »pleh« 
in vonj po bencinu nista nikoli zanimala, kaj šele »dirkanje« na plus dva tisoč metrih.

Pot na Col de la Bonette, ki se nahaja v območju narodnega parka na meji departmajev Alpes Maritimes in Alpes de Haute Provence.

Eden najveličastnejših prelazov v Dolomitih, Stelvio v smeri Bormia San Bernardino, gorski prelaz, ki se vije čez visoko barje, z lepim alpskim jezerom Lago Moesola.

Stara cesta na prelaz Gotthard, v osrčju švicarskih Alp, iz smeri Airollo St. Gotthard, v smeri Andermata, stičišče stare in novejše ceste čez prelaz

Pet adrenalinskih dni na 1.900 km dolgi 
poti. Čez avstrijsko Koroško do južne Tirol-
ske v Italiji, čez Dolomite, Livigno in prelaz 
Bernina v Švico, čez hribe in alpske doline 

A vendar sem ob paleti svojih strahov, od 
strahu pred višino, hitrostjo do strahu pred 
neznanim, naredila prav to – se vozila po trasah 
dirke, znane pod imenom Rally Monte Carlo.

1. dan – Celovec, Beljak, Lienz (A), Lago di Misurina, 
Passo Tre Croci (1.805 m), Cortina d'Ampezzo, Passo di 
Falzarego (2.117 m), Passo di Pordoi (2.239 m), Passo di 
Costalunga (1.752 m), Bolzano, Merano (I) – približno 
500 km

2. dan – Merano, Lago di Resia, Passo di Stelvio (2.760 
m), Livigno, Passo Forcola di Livigno (2.315 m) – (I), 

Pot
Passo del Bernina (2.330 m), St. Moritz, Julierpass (2.284 
m), Marmorera Stausee, San Bernardino Pass (2.066 m), 
Vogorno (CH) – približno 450 km

3. dan – Vogorno, Locarno, St. Gotthard Pass (2.091 
m), Furkapass (2.436 m), Grimselpass (2.165 m), Täsch, 
Zermatt, Martigny, Champex (CH) – približno 350 km

4. dan – Champex (CH), Col de la Forclaz (1.527 m), 
Chamonix (F), Courmayeur (I), Col du Petit Saint Ber-

nard (2.188 m), Val d'Isere, Col de L'Iseran (2.770 m), 
Col du Mont Cenis (2.083 m), Briancon (F) – približno 
300 km

5. dan – Briancon, po Route des Alpes Grandes, Col'd 
Izoard (2.365 m), Col de Vars (2.123 m), Jausiers, Col de 
la Bonette (2.802 m), Isola, Col de Saint Martin (1.500 m). 
Col de Turini (1.607 m) Col de Eze (507 m), (F) Monte 
Carlo (Monako) – približno 300 km
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Avtorica potopisa in lanska zmagovalka akcije Marjana 
Kovačič na Col de Saint Martinu s pogledom na mesto 
Saint Martin v dolini. O sebi pravi: »Fotografija in pi-
sanje sta moja strast. In potovanja, ki osmišljajo moje 
korake, kolikor pač zmore proračun. Več kot sto fotoal-
bumov in več kot dvajset fotoknjig čaka na dodatno ›ob-
delavo‹. Ogromno gradiva za čas, ko se bom upokojila in 
svoji ustvarjalnosti nadela krila.«

Legendarni prelaz Col de Turini, ena najzahtevnejših in najnevarnejših hitrostnih preizkušenj

Osupljivo speljana cesta na Furkapass, v Valaiskih Alpah Vzpon na Col d'Izoard, iz smeri Briançona na severu. Leži v Provence Alpes Cote d'Azur.

Nacionalni park De Queyras

švicarskih Alp do Francije, pod Mont Blan-
com nazaj v Italijo in čez prelaz Petit Saint 
Bernard spet v Francijo, na Veliko alpsko ce-
sto in čez slavni Col de Turini do obale Sre-
dozemskega morja v Monte Carlu. Ob ama-
terskem »dirkaču« z odprto streho in kdaj 
tudi s »kurjo poltjo« sem se skozi solze in 
smeh spopadla s svojimi največjimi strahovi 
in obenem neizmerno uživala v lepotah na-
rave na več kot dvajsetih »passih« in »colih«.

Traktorski shod
Da bo to potovanje precej adrenalinsko, mi 

je postalo jasno v trenutku, ko se je »dirkač« 
spustil v tekmo z dvema nemškima kabri-
oletoma in nikakor ni mogel skriti svojega 
navdušenja nad tem, da ga ne moreta pre-
hiteti. Ko sva mojemu stokanju in stiskanju 
zob navkljub drvela proti Passo di Pordoiju 
(2.239 m) in naprej proti Passo di Costalun-
gi (1.752 m), po tistih ovinkastih cestah v 
strahu, da bova zdaj zdaj zletela s ceste, mi 
ni bilo čisto nič všeč. Vendar je navdušenje 
nad izjemno lepoto, ki sem je bila deležna ob 
vsakem postanku čisto od blizu, s fotoapara-
tom v rokah, zavedajoč se hvaležnosti, da mi 
je dano, počasi začelo nadomeščati začetno 
spraševanje, če morda le nisem precenila 
svojih zmogljivosti.

Prelaz Stelvio (2760 m) je verjetno eden 
najveličastnejših v Dolomitih. Naposlušala 
sem se motorističnih zgodb o »ridah«, adre-
nalinu … in bilo me je kar malo groza, kako 
bo spet treba stiskati zobe ob dirkanju, ker 
sva v glavnem srečevala motoriste, ki so bolj 
»ležali« na cesti, kot se držali cestnoprome-
tnih predpisov. Vendar je bil vzpon na moje 
veliko veselje zelo panoramski zaradi trakto-
ristov iz različnih evropskih držav, ki so imeli 
svoj tradicionalni letni vzpon na Stelvio. Za-
radi počasnega vzpenjanja brez »napenjanja 
mišic« sem resnično uživala. Na vrhu sva se 
ustavila in se prepustila razvajanju z osuplji-
vimi razgledi. Čeprav sem »osvojila« vrh z 
avtomobilom, sem se prav po otročje veselila 
svojega novega višinskega rekorda.

Švicarska pravljica
Nedvomno so me Dolomiti »učili« iz prve 

roke, kako premagati strahove, in me »pri-
pravljali« na švicarsko pravljico, ki jo je moje 
srce iz kilometra v kilometer bolj častilo in 

slavilo. Kot da bi se lepote stopnjevale! Švica 
se je prikazala v izjemnih zelenih barvah, s 
kravami z zvonci, s svizci … in z gorskimi 
prelazi, med katerimi je bil eden lepši od 
drugega. Najlepšega med njimi mi ni bilo 
težko izbrati, brez pomisleka si »No. 1« za-
služi St. Gotthard (2.091 m), slavna stara ce-

zaradi odlično speljanih in varnih ovinkov, 
prijaznim tudi motoristom. Čeprav sva na 
trenutke spet dirkala in uničevala pregrešno 
drage pnevmatike, sem bila v glavnem že 
osvobojena strahov, kar ob tolikšnih lepotah 
Bernskih in Valaiskih Alp, ki so se bleščale 
v soncu in se jih kar nisva mogla nagledati, 

sva se čez prelaz Col de Forclaz (1.527 m) 
že začela spuščati proti Chamonixu. Megla 
in dežne kapljice so zlovešče napovedovale, 
da se pustolovščina na razglednem stolpu 
na 3.842 metrov visokem Aguille du Midi 
verjetno ne bo izšla. Sprejeta odločitev, da 
ne bova čakala na lepo vreme in bo Aguille 
du Midi moral ostati v načrtu za kdaj drugič, 
je še kavi pustila grenak priokus. Zapustila 
sva Chamonix in nekaj časa molče nadalje-
vala pot skozi 11.611 m dolg tunel pod Mont 
Blancom do Courmayeurja v Italiji.

Čez megleni in zasneženi Col du Petit Sa-
int Bernard (2.188 m) sva spet prišla v Fran-
cijo. V meglenem deževnem dnevu sva bolj 
tipaje kot adrenalinsko vozila po nekih ozkih 
poteh, nekje Bogu za hrbtom, zavedajoč se, 
da menda nisva na pravi Veliki alpski cesti. 
Ko sva končno pred sabo zagledala odcep za 
njo, se je tudi vreme zjasnilo.

Očarana in osvobojena
Francoske Alpe so naju očarale. Vse slajša 

je bila »smetana« gorskih prelazov, ki sva se 
jih dotikala. Spoštljivo sva se jim poklonila in 
nadaljevala po Route des Alpes Grandes, ki je 
nekdaj pomenila glavno prometno povezavo 
med Nico in Briançonom in so jo zgradili, 
ko je Franciji vladal Napoleon III. Drvela sva 
gor in dol po alpskih dolinah, se ustavljala 
na prelazih in tudi vmes, veliko fotografira-
la. Srečevala sva kolesarje, motoriste in tudi 
dirkaške norce, se brez znanja francoščine 
sporazumevala v jeziku srca, okušala lokal-
no hrano in zbirala vtise. Očaral naju je na-
cionalni park De Queyras, prav posebej pa 
Col de la Bonette (2.802 m), ki se po višini 
zelo približa našemu Triglavu. Presrečna in 
ganjena, osvobojena strahov sem mu pustila 
svoj »osebni pečat«.

Pred sabo sva imela le še nekaj vzponov in 
spustov, tudi legendarni Col de Turini (1.607 
m). Nič strašljiv in grozljiv se mi ni zdel, kot 
o njem govori legenda. Ob lepem vremenu 
se je na vse strani bohotilo nepozabno pa-
noramsko razkošje. V poznem popoldnevu 
sta se kmalu zatem v vsej svoji neizmernosti 
pojavila še Sredozemsko morje in kneževina 
Monaco. Nad Monte Carlom sva postala še 
pred zadnjim prelazom Eze (507 m) in se 
spustila k cilju, v mondeni Monte Carlo.

MARJANA KOVAČIČ

sta na prelaz Gotthard, večinoma tlakovana z 
granitnimi kockami, kar daje še poseben čar 
serpentinam, ki se pnejo po dokaj ozki dolini 
in zaradi kratke razdalje ne dopuščajo hitre 
vožnje. Pravljično. Kot jabolčnemu podoben 
zavitek na vrhu.

Za »dirkača« je bil vzpon na Furkapass 
(2.436 m) tisti, ki ga je označil za najlepšega, 

niti ni bilo čudno, četudi bi morala tam tudi 
umreti. Sledil je filmski spust po pokrajini, ki 
je bila pravo nasprotje tisti, po kateri sva se 
vzpenjala. Prava zelena pravljica. Fantastično!

Megla in dež
Še preden sva se dodobra zavedela vseh 

lepot in jih uspela popredalčkati v spominih, 
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Ko zasrbijo 
pete

AYGOVA NAGRADNA FOTOGRAFIJA

Spraševali smo vas, pri kateri agenciji je ekipa Novega tednika in Radia Celje z avtomobilom 
Toyota Aygo iskala dodatne informacije glede počitnic. Pravilni odgovor je:

pri turistični agenciji Palma

Med pravilnimi odgovori smo izžrebali kupon, ki ga je poslal Hinko Drame iz Celja. Nagrado, ki 
jo podarja Turistična agencija Palma, mu bomo poslali po pošti.

V OŠ Polzela je bilo po-
dročno tekmovanje Šolskega 
plesnega festivala, ki je prite-
gnilo kar 21 osnovnih šol in 
467 tekmovalcev. Z območja 
spodnje Savinjske doline so 
se tekmovanja udeležile I. 
OŠ Žalec, OŠ Šempeter, OŠ 
Petrovče in domača OŠ Pol-
zela. Plesalci so se preizku-
sili v kategorijah standardni 
in latinskoameriški plesi, in-
dividualni in ekipni hip hop, 
pop in latino plesi ter šolske 
produkcije.

Čeprav si prav vsi plesalci 
zaslužijo, da zapišem njihovo 
ime, bom vendarle malo pri-
stranska in bom izpostavila le 
uspehe plesalcev OŠ Polzela. 
Najprej so nas s svojim rezul-
tatom razveselili šestošolci, ki 
so se pri plesu standardnih in 
latinskoameriških plesov v pa-
rih zelo potrudili in vsi prišli 
v fi nale. Najuspešnejši sta bili 
Ana Lesjak in Ajda Kokot (3. 
mesto), sledili so jima Iza Štih 

in Anja Bošnjak (4. mesto) ter 
Julija Trobina in Lan Sonjak 
(6. mesto). Pri starejših učen-
cih smo imeli le en plesni par, 
in sicer Natjo Kapitler in Urha 
Jelena. Odlično sta se zavrtela 
v ritmu valčka, tanga in fok-
strota ter na koncu le za las 
zgrešila medaljo.

Uspešni smo bili tudi med 
plesnimi produkcijami, saj 
so naše plesalke zasedle 3. 
mesto. V skupini so bile Gaja 
Grčar, Alina Stropnik, Nika 
Šalamon, Nika Šenica, Neja 
Rednak, Eva Skutnik, Veroni-
ka Mnouček, Lea Tkavc, Julija 
Trobina, Katja Banko, Tinkara 
Pur, Nina Stropnik in Iza Štih.

Sama sem bila na plesnem 
tekmovanju prisotna do 18. 
ure, torej do konca. Bila sem 
presenečena, koliko truda in 
volje je treba vložiti v posa-
mezen ples skupine, posa-
meznika. Posebno zahvalo bi 
pripisala gospe Naniki Cvikl, 
mentorici vseh plesalcev OŠ 

Polzela, ki zase pravi, da je 
kot majhna miška v plesnem 
svetu. Ko je začela poučeva-
ti ples, še ni bila prepričana 
vase, z vztrajnim pridobiva-

njem izkušenj pa je potrdi-
la svojo nadarjenost. Njeni 
učenci se redno udeležujejo 
plesnih tekmovanj in dose-
gajo izvrstne rezultate. Pra-

vi, da moramo po življenjski 
poti stopati počasi, kot po 
stopnicah, vse do vrha. Ver-
jamemo, da bodo učenci pod 
njenim mentorstvom počasi, 

a vztrajno naredili še veliko 
pogumnih, odločnih in uspe-
šnih korakov.

NUŠA ŽERJAV, OŠ Polzela
Foto: PIA TAJNŠEK

Športno in dobrodelno 
druženje v OŠ Griže

V petek, 27. maja, je bila v Športnem parku OŠ Griže dobrodelna prire-
ditev Športni val. Obiskovalci so se lahko preizkusili v različnih športnih 
aktivnostih. Med najbolj priljubljenimi so bile get wet, gladiator, nogomet 
in odbojka, a tudi plesne delavnice, streljanje, pikado, balinčki, vlečenje 
vrvi, knock out – met na koš, namizni tenis, med štirimi ognji in plezanje. 
Napihljiva igrala, ki so bila sicer namenjena mlajšim otrokom, so bila zelo 
priljubljena tudi med starejšimi. Živžav je bil tudi pri spremljevalnem 
programu, in sicer pri poslikavi obraza, v ustvarjalnih delavnicah, kjer 
so predvsem najmlajši izdelovali iz hama perlic, odrasli pa so si lahko 
izmerili krvni tlak in sladkor. Tako starši kot otroci so se zabavali v špor-
tnem izzivu družin. Ob koncu prireditve so najboljši dobili priznanja za 
posamezne discipline. Udeleženci so pohvalili organizacijo prireditve in 
pestro ponudbo športnih aktivnosti. Ob odhodu so si obljubili, da se bodo 
naslednje leto spet srečali na Športnem valu.

NADJA OGRIS in TAJA DOLINAR,
literarni krožek OŠ Griže

Prostovoljci obiskali vrtec v Štorah
V četrtek, dne 9. 

junija, so prostovolj-
ci Sibahe – slovenske 
banke hrane obiskali 
Vrtec Lipa v Štorah in 
obdarili tamkajšnje 
otroke. Prostovoljci so 
otroke razveselili s pi-
sali podjetja Vivapen 
in z majčkami ter ba-
loni in žogami, ki jih 
je prispeval RRC iz Za-
savja. Sibahe sicer pri 
svojem humanitarnem 
delu redno sodeluje z 
obema donatorjema in 
z izdelki redno razve-
seljuje otroke v različ-
nih krajih po Sloveniji 
– tokrat so bili izdelki 
namenjeni otrokom 
iz Vrtca Lipa v Štorah. 
Prostovoljci so se pri 
obdaritvi otrokom predstavili 
in jim povedali več o svojem 
humanitarnem delu, ki je na-
menjeno pomoči potrebnim, 
ter jim hkrati pojasnili, da je 
solidarnost pomembna druž-

bena vrednota. Po krajšem 
obisku in pogovoru so otroci 
prostovoljcem zapeli še nekaj 
pesmi, nato so se vrnili k svoje-
mu dnevnemu programu. Ob 
koncu smo se vsi strinjali, da 
je bil obisk za obe strani pravo 

zadovoljstvo, zato smo se do-
govorili, da se bomo še videli. 
Vsekakor še enkrat velika za-
hvala obema donatorjema in 
otrokom za prijetno druženje 
na Lipi v Štorah.
 ALEN NOVIT



39Št. 30, 28. julij 2016 BRALCI POROČEVALCI

Andraški letnik ’41 se ne da
Ko se je leta 1941 v An-

dražu nad Polzelo rodilo 
kar trideset otrok, medtem 
ko se jih je leto prej le deset, 
so domačini ta »baby boom« 
malo za šalo in malo zares 
pripisali misijonu, ki je bil 
prejšnje leto v tem kraju. 
Kakorkoli že, letnik ’41 je 
bil v Andražu zelo številen, 
da pa je tudi trdoživ, doka-
zujejo srečanja nekdanjih 
sošolk in sošolcev, rojenih 
tega leta. Prvič so se po dol-
gih letih spet zbrali pred 
petnajstimi leti in od takrat 
se dobivajo vsakih pet let.

Današnji petinsedemdese-
tletniki so se rodili v vrtincu 
druge svetovne vojne, najz-
godnejši še pred nemškim 
napadom in Hitlerjevim 
ukazom »Naredite mi to de-
želo zopet nemško«, ostali v 
prvem letu okupacije. Vojna 
je močno prizadela številne 
družine v uporniškem An-
dražu. Tudi nekaj otrok, ro-
jenih v prvem letu vojne, je 
ostalo brez enega starša ali 
celo obeh, izgubili so dom, 
nekaj jih je bilo izseljenih, 
po enega ali več sorodnikov 
je izgubilo veliko družin. 
Ljudje so se težko prebijali 
skozi življenje, ki je bilo trdo 
tudi v prvem povojnem ob-

dobju, še zlasti po letu 1948, 
ko so otroci, rojeni v prvem 
letu okupacije, začeli obi-
skovati sedemletno osnovno 
šolo v Andražu.

Šola je bila zanje najpo-
membnejši vir znanja. Teda-

nja učitelja, zakonca Pešec, 
sta poučevala po več razre-
dov hkrati. Zlasti učiteljica 
Bogomila, ki je učila v prvih 
treh razredih, je marsikomu 
ostala v lepem spominu; ob 
pomanjkanju učnih pripo-

močkov je morala biti zelo 
iznajdljiva. Ko nekdanji 
učenci danes svojim vnukom 
in pravnukom pripoveduje-
jo, v kako skromnih razme-
rah so živeli in se šolali, jim 
današnja mladež komajda 

verjame. Da na začetku šo-
lanja največkrat niso imeli 
ne svinčnikov ne zvezkov 
niti šolskih knjig? In da so v 
šolo hodili peš po več kilo-
metrov daleč, skozi gozdove 
in čez travnike, potoke brez 
brvi, jeseni in spomladi bosi, 
brez nepremočljive obleke in 
obutve? Še dobro, da so imeli 
le kakšen zvezek in morda 
še čitanko, saj drobni, kot so 
bili, in večkrat lačni kot siti 
ne bi zmogli naporne poti v 
šolo in nazaj s težkimi šol-
skimi nahrbtniki, kakršne 
poznajo današnji učenci. A 
ni bilo vse tako črno; na poti 
v šolo in še posebej iz nje so 
naši petinsedemdesetletniki 
doživljali veliko lepega. To 
so bile nepozabne ure raz-
iskovanja v naravi, iger in 
dogodivščin, za katere so 
sedanji otroci, ki jih do šole 
pripeljejo starši ali šolski av-
tobus, močno prikrajšani.

Po štirih letih šolanja se je 
generacija ’41 začela osipati. 
Najprej so neposredno po če-
trtem razredu, kar se do ta-
krat v tej šoli še ni dogodilo, 
v nižjo gimnazijo na Polzeli 
odšli prvi trije sošolci. Po 
končanem petem, šestem ali 
celo sedmem razredu je v na-
slednjih letih za njimi odšlo 
še nekaj sošolcev, ostali so 
šolsko obveznost končali v 
domači osnovni šoli. Kot se 
spominjajo, so bili prav oni 
prva generacija, ki je obi-
skovala tudi osmi razred. 

Takole se je v vrsto za fotografiranje postavil cvet deklet generacije 1941, skupno sliko s predstavniki 
močnejšega spola pa je pokvarila igra svetlobe in senc v sončnem popoldnevu na Gori Oljki.

Življenje jih je nato odpeljalo 
vsakega po svoji poti. Veči-
noma so ostali v domačem 
okolju ali v njegovi bližini, 
a tudi tisti, ki so odšli kam 
dlje, niso pozabili na skupna 
mladostna leta, ki jih kljub 
kasnejšim različnim življenj-
skim usodam in izkušnjam 
še vedno povezujejo. Težke 
razmere v otroštvu so mar-
sikomu preprečile nadaljeva-
nje šolanja, a se kljub temu 
niso predali, z delom so si 
zagotovili svoj prostor pod 
soncem in dobili priznanje 
okolice kot uspešni in pošte-
ni ljudje.

Na prvem srečanju nek-
danjih sošolcev, ob njihovi 
šestdesetletnici, jih nekaj ni 
bilo več med živimi. Vsi dru-
gi pa se v zadnjih letih zelo 
dobro držijo, čeprav je bilo 
tudi letos nekaj takšnih, ki 
bi sicer radi prišli na sreča-
nje, a jih je ustavila bolezen. 
Tisti, ki so se zadnji petek v 
letošnjem maju zbrali na 
Gori Oljki, nekateri skupaj 
z življenjskimi sopotniki, 
pa dokazujejo, da se kljub 
letom še ne dajo. Živahni in 
vedri udeleženci srečanja so 
si obljubili, da se bodo po-
novno zbrali najkasneje čez 
pet let, ob osemdesetletnici. 
Če pa bodo prizadevni or-
ganizatorji Marjana, Zofka, 
Henrik in Jože srečanje pri-
pravili tudi kakšno leto prej, 
pa toliko bolje!

PAVLA RAPOŠA TAJNŠEK
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N A G R A D N I  N AT E Č A J
Uredništvo Novega tednika izbira najlepšo 
zasaditev balkonskega cvetja. Sodelujete 
lahko vsi, ki imate takšno zasaditev na oknu, 
balkonu ali v posodi. Vsak teden bomo v ure-
dništvu izbrali »zasaditev tedna« in jo obja-
vili skupaj z vašim imenom. Fotografi je nam 
pošljite do vključno 1. oktobra na elek-
tronski naslov tednik@nt-rc.si ali po pošti 
na: Uredništvo Novega tednika, Prešernova 

19, 3000 Celje.

Najlepše balkonsko cvetje
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Najlepše balkonsko cvetjeNajlepše balkonsko cvetje

Zmagovalno zasaditev bomo razglasili 6. oktobra.
Nagrado podeljuje Vrtnarstvo Žolnir iz Celja. Vabljeni k sodelovanju!

NAGRADNI NATEČA J
Uredništvo Novega tednika izbira najlepšo zasaditev bal-
konskega cvetja. Sodelujete lahko vsi, ki imate takšno 
zasaditev na oknu, balkonu ali v posodi. Vsak teden 

bomo v uredništvu izbrali »zasaditev tedna« in jo objavili 
skupaj z vašim imenom. Fotografi je nam pošljite do 
vključno 1. oktobra na elektronski naslov tednik@
nt-rc.si ali po pošti na: Uredništvo Novega tednika, 
Prešernova 19, 3000 Celje. Zmagovalno zasaditev 

bomo razglasili 6. oktobra. Nagrado podeljuje Vrtnarstvo 
Žolnir iz Celja. VABLJENI K SODELOVANJU!

Najlepše balkonsko cvetje
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Uredništvo Novega tednika izbira najlepšo zasaditev bal-
konskega cvetja. Sodelujete lahko vsi, ki imate takšno 
zasaditev na oknu, balkonu ali v posodi. Vsak teden 

bomo v uredništvu izbrali »zasaditev tedna« in jo objavili 

bomo razglasili 6. oktobra. 
Žolnir iz Celja. 
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Letos je bilo pri Upi krožku zelo zanimivo. Delali smo vse 
mogoče. Najprej smo se spoznali s pomočjo spoznavnih igric.

Razdelili smo se v dve skupini. Vsaka je izbrala svoje ime. 
Mlajši so bili Ustvarjalne kobre, starejši smo bili Legende. Izdelali 
smo tudi znaka, ki sta predstavljala vsako skupino. Kasneje smo 
izdelali še svoj »denar«, s katerim smo se odpravili po nakupih 
v Upi trgovino. Tam smo kupili smeh, ustvarjalnost, domišljijo, 
motivacijo in mnogo drugih posebnih stvari. Čez nekaj časa nas 
je obiskal pek Dominik Ocvirk iz Pekarne Geršak. Poskusili smo 
okusne domače pečene dobrote. Bile so odlične. Nato smo uživali 
v predstavitvi in ob slaščicah. Bilo je zelo zabavno.

Pogovarjali smo se o mestu Celje. Veliko smo že vedeli, zato 
smo napisali tudi pesmi o njem. Takrat smo Celje še bolje spozna-
li. Te pesmi smo nato predstavili na končni prireditvi za starše. 
Obiskali smo tudi Grafiko Gracer. Tam smo si ogledali, kako 
natisnejo časopis. Ogledali smo si vse stroje, ki jih uporabljajo 
v tiskarni. Povedali so nam, da tiskajo tudi križanke, revije, ko-
ledarje in knjige.

Na koncu nas je obiskal še električar Krešimir Antolič in nam 
razložil zanimivosti poklica. Pokazal nam je tudi različna stika-
la, ki so se skozi čas spreminjala. Videli smo različne žarnice. 
Najbolj nam je bila všeč tista, ki predvaja glasbo. Poimenovali 
smo jo »disco žarnica«.

Bližal se je konec šolskega leta in čas je bil, da smo začeli se-
stavljati program za zaključno prireditev. S skupnimi močmi smo 
zbrali podatke, ki smo jih pridobili pri Upi krožku. Iz njih smo 
sestavili kratek programček za starše. Po predstavi smo prejeli 
tudi diplomo za sodelovanje pri Upi krožku. To je bil najboljši 
krožek in tudi najbolj zabaven, saj se je ves čas nekaj dogajalo.

Za vse to se zelo zahvaljujemo učiteljici Manji Šalamon in 
Brigiti Gaberšek ter ravnateljici Marijani Kolenko.

SARA PRAZNIK, 5.b, OŠ Lava

Ustvarjalne kobre in Legende na Lavi
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Diamantna 
poroka 
Deželakovih

Prvo junijsko soboto sta po 
šestdesetih letih potrdila za-
obljubo zvestobe in spošto-
vanja 85-letna Franc in Tere-
zija Deželak iz Zabukovice.

Oba sta se rodila v neposre-
dni bližini Laškega, Franc na 
Vrhu nad Laškim in Terezija 
v Šentrupertu. Njuni poti sta 
se srečali v Savinjski dolini, v 
Zabukovici, kjer sta si služila 
kruh.

Franc je bil rudar, Terezija 
pa je po rojstvu sina Branka 
ostala doma. Branko je poskr-
bel, da se je družina povečala 
za vnuka Gregorja in Brigito. 
Zdaj Francu in Tereziji življe-
nje bogatijo že štirje pravnuki: 
Timej, Vita, Taja in Neža.

Franc in Terezija sta bila ves 
čas aktivna člana gasilskega 
društva. V znak zahvale so 
ju gasilci počastili z gasilskim 
pozdravom, celoten sprevod 
pa se je popeljal skozi vodno 
prho. Cerkveni obred ponov-
ne poroke je v Grižah zelo 
lepo opravil domači župnik 
Jože Planinc, ki je povedal, da 

Tabor vrstniških mediatorjev 
na Gori Oljki

Vrstniški mediatorji OŠ Petrovče in OŠ Polzela smo se v začetku junija udeležili 
dvodnevnega mediacijskega tabora na Gori Oljki.

Cilji tabora so bili razvijanje komunikacijskih veščin, sodelovanje, reševanje sporov in 
pridobivanje drugih novih izkušenj na področju vrstniške mediacije. Tabor je bil delaven, 
v znamenju različnih aktivnosti. Druženje so začele socialne igre in delavnice, ki so prav 
tako razvijale in bogatile veščine dobrih vrstniških mediatorjev.

Za naše dobro počutje so poskrbeli oskrbniki doma na Gori Oljki, ki so nas razvajali z 
okusno hrano in skrbeli, da nismo omagali. Imeli smo se zelo lepo, spoznali nove prijatelje 
in v tem duhu sklenili, da se bomo drugo leto spet srečali.

SELMA BUBIĆ, OŠ Petrovče
in TAJDA PRISLAN, OŠ Polzela

Poklonili smo se partizanski četi
Ob 75. obletnici ustanovitve 1. celjske 

partizanske čete in 75. obletnici vstaje 
slovenskega naroda smo se člani častni-
ške in veteranske organizacije ter člani 
ZB za vrednote NOB občine Štore in 
člani društva Rudolfa Maistra poklonili 
njunemu spominu. 20. julija je namreč 
minilo 75 let od ustanovitve čete na Ja-
vorniku nad Štorami. Občina Štore je 
pred leti postavila novo spominsko obe-
ležje na mestu, kjer je bila ustanovljena. 

Dolžnost domoljubnih in veteranskih 
organizacij je, da ohranjamo in neguje-
mo spomin na te težke čase. Na slove-
snosti sem na kratko predstavil pomen 
in delovanje celjske čete. Veliko sporočil-
no vrednost ima datum njene ustanovi-
tve, to je dva dneva pred dnevom vstaje 
slovenskega naroda, ki smo ga nekoč 
praznovali 22. julija. Torej letos mineva 
natančno 75 let od tega pomembnega 
dogodka za slovenski narod. Mi smo ob 

tej svečani priložnosti združili in prosla-
vili oba datuma. Štejemo si tudi v čast, 
da nas je s svojo prisotnostjo počastil 
Ivan Grobelnik – Ivo. Nam vsem znan 
in drag borec ter izjemen človek, ki je 
še edini živeči iz skupine partizanov, ki 
so v noči s 14. na 15. december leta 1944 
osvobodili ujetnike iz Starega piskra.

SREČKO KRIŽANEC,
predsednik častniške in 

veteranske organizacije Štore

se le z roko v roki in z ramo 
ob rami ter z veliko mero po-
trpežljivosti in medsebojne 
ljubezni lahko dočaka takšen 
jubilej. Slavljenca pa naj bosta 
mladim za zgled.

Slavje se je nadaljevalo na 
turistični kmetiji Salobir v 
Trobnem Dolu, kjer je Tere-
zijo s poročnim šopkom, po-
dobnim tistemu, kakršnega je 
imela pred šestdesetimi leti, 
obdarila sestrična Milena.

Na poti v Trobni Dol so sla-
vljencema pravo malo slavje 
pripravili v Terezijinem roj-
stnem kraju sestra Micika in 
njeni otroci z družinami.

Presenečenj kar ni zmanj-
kalo, saj so jima na slavju 
zapeli še ljudski pevci Ofi-
rovci iz Laškega. Ves dan sta 
slavljencema in vsem svatom 
prijetno popestrila godca ljud-
skih viž. Na jesen življenja sta 
slavljenca še vedno mladostna 
in dobrega zdravja. Vsa druž-
ba jima je zaželela, da bi bilo 
tako še dolgo.

BOŽA HEREK

Likovno ustvarjanje
Člani KPD Svoboda Celje so se v za-

četku junija predstavili s slikanjem na 
Glavnem trgu v Celju. V kreativnem 
vzdušju je bilo mogoče videti slikar-
ska dela društvenikov in slikanje »v 
živo« na temo V vrtincu današnjega 
časa.

Njihov namen je pokazati delovanje 
društva izven ateljejskega prostora in 
se približati širši javnosti. Vsekakor je 
bil popestritev poleg že tradicionalnega 
sobotnega bolšjega sejma tudi slikarski 
prostor s slikarskimi stojali, platni, z 
barvami in ostalimi pripomočki. Odziv 

meščanov oziroma mimoidočih je bil 
z navdušenjem in zanimanjem sprejet. 
Seveda bodo slikarska dela na omenjeno 
temo razstavljena v Celjski kulturnici od 
4. do 28. novembra. Odprtje bo ob 18. uri.

TOMAŽ MILAČ
Foto: Matej Čepin
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Tistega lepega dne, 18. junija, smo se povabljeni svatje že v dopoldanskih urah zbrali 
pri hiši Rudija in Helene Kresnik v Kompolah nad Štorami, da bi ju pospremili k zlati 
poroki v domačo cerkvico sv. Lovrenca in prav tako tudi k civilnemu poročnemu obredu, 
ki ga je opravil naš župan Miran Jurkošek.

Zlata poroka Rudija in Helene
za trenutek zaustavila svoj po-
gled, se zazrla v preteklost – v 
petdeset let svojega srečnega 
zakona. Doživeti in preživeti 
takšen jubilej ni dano vsako-
mur. Njima je bila ta sreča na-
klonjena, zato ni čudno, da je 

tu in tam kdo potočil solzico 
sreče in trenutnega veselja. 
Vse je imelo svoj smisel.

Da je bila sreča še popolnej-
ša, sta poskrbela njuna otroka 
– hči Darja in sin Rudi. Še bolj 
so ju osrečili vnuki Dejan in 

Primož, ki sta bila njuni po-
ročni priči, in najmlajši Aleks, 
ki je »omi« Heleni izročil po-
ročni šopek.

Ko sta pred petdesetimi 
leti stopila v zakonski stan, 
sta bila še oba dokaj mlada. 
V takratnih časih je bila bolj 
trda skorjica kruha, zato sta 
morala za delom v tujino. 
Njun zakon je kaj kmalu 
osrečila hči Darja, za njo še 
sin Rudi. Čeprav je bilo mor-
da kdaj zelo hudo, sta znala 
vse tegobe in skrbi premagati 
z dobro voljo. V rodnih Kom-
polah sta si zgradila lep dom, 
v katerega sta se kasneje z 
družino vselila. Njuno ljube-
zen do otrok so še okronali 
trije vnuki, Dejan, Primož in 
Aleks, ki jima še dandanes iz-
kazujejo neizmerno ljubezen 
in spoštovanje.

Prav tako sta cenjena tudi 
med vaščani in prijatelji, kaj-
ti vsi radi zahajamo k njima 
na obisk ali na kakršnoko-
li praznovanje, saj sta tudi 
Rudi in Helena oba polna 
vedrine in življenja vedno 
pripravljena povsod sode-
lovati. Rada se udeležujeta 
veselih, predvsem pa lepih 
trenutkov med družinskimi 
člani in tudi med znanci ter 
prijatelji. Radi ju imamo pov-
sod. Poročno slavje smo na-
daljevali na turistični kmetiji 
Salobir v Trobnem Dolu, kjer 
resnično ni manjkalo veselja 
in prijetnega vzdušja še v po-
zno v noč. Da je bilo slavje 
še popolnejše, so jima s pe-
smijo na ustih večer polepšali 
Ofi rovci iz Laškega. Tako so 
njima in vsem ostalim svatom 
popestrili ta prečudovit večer 
z lepo slovensko pesmijo. Is-
krena hvala.

Zlatoporočencema Rudiji 
in Heleni želimo še veliko 
let trdnega zdravja vse do 
biserne, diamantne poroke 
ali celo še dlje. To so lepe že-
lje vseh nas – njunih svatov!

DANICA MAČEK

Presenečanja, takšna ali 
drugačna, so se vrstila tako, 
da smo vsi skupaj komaj spro-

ti sledili veselim dogodkom, 
kaj šele naša slavljenca, zlato-
poročenca Rudi in Helena, ki 

jima je bilo vse skupaj name-
njeno. Na njunih licih je bilo 
večkrat mogoče opaziti, da sta 

Ekskluzivna cena samo za 
naročnike in bralce Novega Tednika

ZAŽIVITE BOLJ

ZDRAVO

AKCIJSKA
CENA 14,90 €

VitaVera VITA VERA D.O.O., DUNAJSKA 51, LJUBLJANA

Naravne kompresijske nogavice delujejo
terapevtsko, preventivno in preprečujejo

nastanek krčnih žil.

Likovne dejavnosti za otroke
Vrtec Novo Celje je ob 

Tednu ljubiteljske kulture 
pred dvorcem pripravil li-
kovni dejavnosti za otroke, 
in sicer risanje z ogljem in 
kiparjenje.

Motiv sta bila kipa pred 
dvorcem, o katerih otroci 
veliko sprašujejo, ju dnevno 

opazujejo bodisi iz avtomo-
bila ali na sprehodu. Ob kon-
cu smo otroška likovna dela 
razstavili pred dvorcem, da 
so si jih lahko ogledali mi-
moidoči in predvsem starši. 
S Tednom ljubiteljske kultu-
re se poklonimo ljubiteljskim 
kulturnim ustvarjalcem in 

opozorimo na pomen lju-
biteljske kulture v sodobni 
družbi.

Približno dva tedna kasne-
je smo v dvorcu organizirali 
razstavo na temo Popotova-
nje po Sloveniji. Razstava je 
bila plod več kot dvomeseč-
nega intenzivnega spoznava-

nja, raziskovanja Slovenije in 
njenih značilnosti. Otroci in 
starši so pri pripravi aktivno 
sodelovali, zbirali so pred-
mete, informacije, dejstva. 
Nastala je razstava po pokra-
jinah z otroškimi likovnimi 
in drugimi deli. Razstava je 
bila za javnost odprta dva 
dni in je bila deležna števil-
nega obiska.

LIDIJA DRAŽNIK
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Slive
Moje domovanje na 

obrobju mesta prinaša s 
sabo tudi star sadovnjak 
s sadeži, katerih imena 
poznajo zgolj stari ljudje. 
Z možem sva ga podedo-
vala skupaj z drugimi deli 
kmetije in včasih ne veva 
točno, kaj bi z njim. A v 
našem starem sadovnja-
ku rastejo drevesa, ki so 
starejša, kot sva midva 
z možem, in z leti dobi-
vajo posebno vrednost. 
Zato vedno znova neča-
ka, ki se je univerzitetno 
izobraževal na področju 
agronomije, moledujem, 
da uredi drevesa. Seveda 
ta dolgoletna prošnja še 
ni bila uslišana, a pritisk 
vsako leto stopnjujem. Z 
možem pa se potrudiva, 
da vsaj kolikor toliko pobi-
rava okusne sadeže.

Ob kozarcu vina na po-
letni terasi z mojimi star-
ši je mož namignil, da v 
sadovnjaku zorijo slive 
in bi bilo pametno, da bi 
jih pobrali. »Saj veste, ti-
ste stare, za katere sploh 
ne vemo imena, mi smo 
jih rekli kar male slive,« 
je razložil mož. »A niso 
češplje?« so letela vpra-
šanja, vseh čudnih imen 
se seveda ne spomnim. 
Na koncu je padla odloči-
tev, da smo dovolj števil-
na druščina za obiranje 
sadov. Mož je vzel veliko 
lestev, jaz sem pograbila 
košaro, moja starša pa 
sta se oborožila predvsem 
z dobro voljo. In smo jo 
mahnili v sadovnjak, 
ki je na določenih delih 
tako zaraščen, da moraš 
poiskati pravo drevo. Na-
šli smo tri stare »male« 
slive. Veliko lestev je mož 
naslonil na drevo in se 
pogumno odpravil proti 
vrhu. Navajena njegovih 
poskusov osvajanja vrhov 
sem mirno stala spodaj, a 
moja mamica, njegova ta-
šča, ni bila tako prepriča-
na, da bodo veje prenesle 
njegovo težo. Zato je po-
gumno stopila pod lestev 
na drugo stran in s svojim 
življenjem varovala dobro-
bit hčerine družine.

Dokaj smešen prizor je 
prekinil možev stavek, da 
»če bo šlo po veji«, njena 
pomoč ne bo dovolj, tako 
da je na koncu držala le 
košaro za slive. Kljub sal-
vam smeha nam je uspelo 
napolniti košaro in možu 
odnesti cele kosti z dreve-
sa. A zaključila sem, da 
bom te sadne dragocenosti 
varovala in naredila vse, 
da bodo drevesa lepo obli-
kovana in bomo naslednje 
leto lažje obirali slastne 
sadove.

 28. ČE plod do 9. ure, od 10. ure korenina

 29. PE korenina

 30. SO korenina

 31. NE cvet

 1. PO cvet do 16. ure, od 17. ure list

 2. TO list, mlaj ob 23. uri

 3. SR list do 12. ure, od 13. ure plod

Podatki so vzeti z dovoljenjem avtorice iz Setvenega pri-
ročnika Marije Thun za leto 2016, ki ga v Sloveniji izdaja v 
neskrajšani obliki Založba AJDA, Vrzdenec, tel. 01/7540743.

Čas za presajanje je od 1. ves dan do 14. ob 14. uri.

Med pisanimi paradižniki, 
kumarami in bučami

V senci pod kozol-
cem smo se obisko-
valci najprej odžejali 
z odličnim domačim 
sokom, ki ga je na 
dan odprtih vrat 
prinesla Tatjana 
Štrancar Poprask 
z bližnje ekološke 
kmetije v Skornem 
v Šmartnem ob 
Paki, nato smo se 
posladkali s piškoti 

in z bučno pito, že 
zrele sorte kumaric in 

paradižnika češnjevca 
pa so pritegnile naše oči. 
Tudi te smo poskusili.

Jernej Mazej, predse-
dnik društva Učni sa-
dovnjak, nas je potem 
popeljal po svoji njivi. Ob 
posameznih izstopajočih 
sortah je potešil našo 
radovednost s številnimi 
informacijami in podatki. 
In kaj raste na hribu nad 
Mozirjem?

MRL, foto: GrupA

Kmetija 
Mazej je 
v soboto 
povabila 
na voden 

ogled zna-
nih in manj 

znanih sort, ki 
rastejo na njeni 
njivi

Jernej Mazej s svojimi dragulji

Balkonske sorte paradižnika, posa-
jene v gredo. Na sliki ena najslajših 
sort češnjevca koralik.

Kumara sikkim je bila odkrita leta 
1848 v vzhodnem delu Himalaje. V 
azijski kuhinji jo uporabljajo pred-
vsem za cvrtje.

Liči paradižnik je eden najlepših 
predstavnikov iz rodu Solanum, 
sicer bodeča rastlina z lepimi 
cvetovi in plodovi, ki so zaščiteni 
z ježico. Okus spominja na češnje.

Tzimbalo je divji prednik pepina 
in izvira iz Bolivije in Peruja.

Armenska kumara oziroma kraljica kumar, ki izvira z Bližnjega vzhoda. Go-
jijo jo že več kot 1.400 let predvsem v Armeniji, Turčiji in ob južnih obalah 
Sredozemskega morja. Zanimivo je tudi to, da ne spada med zelenjadnice, 
ampak jo uvrščamo med sadne rastline, čeprav okus spominja na kumaro.

Raznovrstne bučke, ki jih lahko pripravljamo na raz-
lične načine. Med njimi je treba omeniti zelo rodno 
sorto okroglih bučk gem 8001.

»Miks« kumaric: od leve proti de-
sni inkovska kumara ali ačoča, in-
dijska kumarica, kumara dragon 
egg (sorta izvira s Hrvaške).

Podolgovata rumena paprika 
sweet banana

Miniaturna sorta paprik mini bell 
orange

Ena novejših sort paradižnika, do-
besedno »galaktična« dark galaxy

Ena najbolj okusnih vijoličnih sort 
paprik oda

Rosella purple čaka na svojo žlahtno temno roza 
barvo. Sorta je bila razvita leta 2011 v Avstraliji.
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ZGODBE IZ DOMOZNANSKE KAMRE
Rubriko pripravlja 
Osrednja knjižnica Celje

www.kamra.si

Andrea Levy: Dolga pesem

Preden se usoda podpiše 
pod posameznikovo življe-
nje, ga sooča z najrazlič-
nejšimi preizkušnjami. Te 
se proti koncu življenjske 
črte povežejo v spomine, ki 
z domišljijo zelo radi raz-
prostrejo krila in zahtevajo 
obelodanitev.

Tako se je zgodilo tudi 
črnki July. Na stara leta je 
začutila potrebo, da bi svojo 
življenjsko zgodbo posredo-
vala naslednikom. Kar nekaj 
časa je trajalo, da je zbrala 
pogum, pri čemer jo je bodril 
sin, znan in uspešen založnik 
oziroma tiskar.

Njena zgodba se začne v 
času, ko je sužnjelastništvo 
počasi jemalo slovo in so se 
začeli svobodni časi. July se 
je rodila na plantaži sladkor-
nega trsa črnki Kitty in belo-
poltemu nadzorniku. Očeto-
vo srce se razumljivo v tistih 
časih ni ogrelo zanjo, med-
tem ko mati pri odločanju o 
blagostanju hčere ni imela 
besede. Po spletu okoliščin 
se je July znašla v gospodar-
jevi hiši, kjer je služila nepo-
sredno gospodarici. To ji je 
omogočalo, da je spoznavala 
različna človeška razmerja 
in medosebne odnose tako 
med belopoltimi kot temno-
poltimi.

Moč srca in besed
Zgodba je zanimiva, saj 

ima dva pripovedovalca – 
July in njenega sina. Slednji 
se vpleta kot dodaten komen-
tator, ki na nek način sproža 
občutek, da z materjo kot 
glavno pripovedovalko ravna 
nekoliko pokroviteljsko, ven-
dar ne v negativnem smislu. 
Ima jo namreč zelo rad.

Delo ima domiselno zasno-
vo, saj July piše v prvi osebi 
najprej kot otrok, nato kot 
odrasla, pri čemer ne gre za 
linearno pripoved, kar izje-
mno popestri pripovedni lok.

Družba ob koncu suženj-
stva ni prikazana enostran-
sko. Običajno smo vajeni 
književnih del, ki temno-

polte prikazujejo zgolj kot 
izkoriščane, trpinčene, kot 
oropane vsega dostojanstva. 
A v tej zgodbi so predvsem 
prikazani kot realna človeška 
bitja, katerih volja ne cepeta 
na mestu, kadar gre za pre-
živetje. Pripravljeni so poslu-
šati samoohranitveni nagon 
in mu slediti v boljše čase.

Tudi belci niso prikazani 
kot ljudje, ki se brez pomi-
sleka od prvega do zadnjega 
pustijo, da jih nesamospošto-
vanje pregovori, da popolno-
ma pustijo nekoga na cedilu.

Pripovedovalka obdobje 
suženjstva prikaže z različ-
nih zornih kotov. Niso samo 
belci tisti, ki si marsikaj do-
volijo, tudi temnopolti imajo 
svoje značilnosti – dolge pr-
ste, kosmato dušo … gluha 
ušesa. Marsikdaj goljufajo 
gospodarje, lažejo, se delajo 
neumne.

Do določene mere je pre-
senetljiva tudi jezikovna 
zasnova besedila, s katero 
želi avtorica opozoriti na 
razslojenost družbe. Belcem 
v usta polaga knjižno izreko, 
medtem ko za temnopolte 
prihrani pogovorno ali celo 
narečno izrazje. Nedvomno 
so prav slednji izrazi bogata 
popestritev zgodbe, zaradi 
katere se bralec odkrito na-
smeji.

Pripoved ima več pomemb-
nih sporočil. Med drugim 
izpostavlja moč pismenosti 
posameznika – July sprva 
dvomi, ali je sposobna napi-
sati delo, boji se posmeha, saj 
meni, da ne zna dobro pisati 
in brati. Ob podpori sina in 
njegove družine je vsak dan 
pogumnejša in samozave-
stnejša. Končni rezultat je 
celotna pripoved.

In da ne bo pomote – pripo-
ved ni napisana po resničnih 
dogodkih, ampak je plod pi-
sateljičine domišljije. V njej 
ne manjka ljubezni, sovra-
štva, poguma … najmočnej-
ših dobrih ali slabih človeških 
lastnosti.

TANJA DROLEC

ALBUM S CELJSKEGA

Maks Vodeb v sredini ob harmonikašu

O avtorici:
Andrea Levy se je rodila 7. 

marca 1956 v Angliji. Njena 
starša sta bila Jamajčana, 
ki sta se v Anglijo priselila 
leta 1948. Avtorica je doslej 
napisala pet pripovednih 
del. Dve sta prevedeni v 
slovenščino – Mali otok in 
Dolga pesem. Za slednjo je 
leta 2011 prejela nagrado 
Walterja Scotta. V vseh svo-
jih delih Andrea Levy piše 
o problematiki jamajških 
izseljencev.

Iz spominov:
»Pisalo se je leto 1963, ko sem kot dvaj-

setletni fantič oblekel lepo uniformo takra-
tne ›jugoslovenske ratne mornarice‹ (JRM). 
Mornariški vojni rok je trajal polni dve leti, 
za vse ostale pa le leto in pol. Na usposa-
bljanju sem bil v Lovranu pri Opatiji, nato 
še v Pulju (Puli).

Spomnim se ›štelnge‹ (nabora) v domači 
Slivnici, ko smo fantje goli stali pred voja-
ško zdravniško komisijo. Za mizo so sede-
li trije oficirji JNA in vojni referent Žogan 
s Ponikve. Ko sem prišel na vrsto, me je 
najprej sprejel vojni referent Žogan, ki je 
rekrute tudi tehtal. Moja teža je bila 59 kg. 
Nato me je vprašal, v katerem rodu bi želel 
služiti. Brez pomisleka sem mu povedal, da 
v mornarici, čeprav je služenje trajalo pol 
leta dlje. ›Hja, fantič,‹ mi je dejal, ›za mor-
narico si pa prelahek, imeti bi moral vsaj 
60 kg.‹ Ko je videl razočaranje na mojem 
obrazu, je nadaljeval: ›Čuj, skoči v gostilno 
k Brancetu, pa se najej kruha in napij čim 
več vode, da boš pridobil na teži.‹

Hitro sem si nataknil hlače in kar brez 
srajce zdirjal v bližnjo gostilno. ›Gospod 
Brance, dajte mi hitro pol štruce in liter 
vode! ‹ Gostilničar me je začudeno pogle-
dal, ker je bil prepričan, da se mi je zme-
šalo. Ko sem mu razložil, kaj je v igri, je 
zmajal z glavo in dejal: ›No, tebe je pa že 
zelo zgodaj doletela vojaška zafrkancija.‹

Ko sem se vrnil pred vojaško komisijo, je 
tehtnica pokazala 60,5 kg. Bil sem sposo-
ben za služenje v vojni mornarici.

Doma sem očetu povedal za ta dogo-
dek. Oče in Žogan sta bila prijatelja, ki ju 
je združevalo gasilstvo. Oče je dejal, da se 
mu bo posebno zahvalil, ker mu je nasitil 
sina.«

Prispeval: Maks Vodeb (Celje)
Rubriko pripravlja: Domoznanski od-

delek Osrednje knjižnice Celje,
info: 03-426-17-36 (Srečko Maček).
Medijski pokrovitelj: Novi tednik
Vir: www.kamra.si, Album Slovenije – 

osebni spomini 20. st.

Vendelin Videc
Je eden od ustanoviteljev, 

v obdobju 1946–1947 in leta 

Sedem desetletij s celjskimi Žabami … (2)
Spomini na mlada leta

1971 je bil njihov vodja, igral 
je kitaro, trobento in bas. Za 
orkester je priredil več aran-
žmajev za razne zasedbe, bil 
pobudnik igranja po notah in 
inštruktor mladih »žabarjev«.

»Zdaj vemo, kako smo na 
začetku ›fušali‹. Na nekem 
plesu smo za ›kamuflažo‹ po-
stavili predse note. A nismo 
imeli vsi istih not, nekateri 
so jih celo obrnili narobe. 
Do resnične kakovosti so 
nas pripeljali (Norbert) Dru-
govič, mlajši, (Edvard) Gor-
šič, (Franc) Kapus, (Tomaž) 
Grintal. Edini celjski plesni 
orkester, ki je ostal, so Žabe. 
Pa jih je bilo kar nekaj! To 
veliko pove.« (Vendelin Vi-
dec)

Marijan Nunčič
Eden od ustanoviteljev, pri-

jatelji mu pripisujejo največ 

zaslug za »spočetje« Žab. Bil 
je njihov predsednik, igral 
bobne, klarinet in saksofon.

»Za njim (Vendelinom 
Vidcem) je dirigentsko pali-
co prevzel leta 1948 Norbert 
Drugovič mlajši, ki je vodil 
orkester polnih deset let, do 
leta 1958. Pozneje je odšel v 
Ljubljano, kjer je bil član Slo-
venske filharmonije, a je ves 
čas ostal s svojimi Žabami. 
Za zelo kratek čas je še diri-
giral orkestru leta 1991. Ves 
čas je bil potrpežljiv mentor, 
orkestru pa je priskrbel veči-
no notnega gradiva. V letih 
1951–1953 je pisal note za vsa 
glasbila v posebne zvezke z 
zelenim črnilom. Ko je napi-
sal aranžma za kakšno sklad-

to pomeni, bi se strinjal s tr-
ditvijo, da bi se lahko mravlje 
zgledovale po Drugoviču.« 
(Marijan Nunčič)

Norbert Drugovič – 
Puba (1931–2002)
Sin Norberta Drugoviča 

starejšega je bil eden od usta-
noviteljev orkestra, dirigent 
(1948–1958 in 1971), aranžer 
in komponist. Igral je sakso-
fon in klarinet.

SREČKO MAČEK

Viri: 30 let Zabavnega or-
kestra Žabe, 1976; 50 let Celj-
skega plesnega orkestra Žabe, 
1996; 55-letnica Celjskega ple-
snega orkestra Žabe, 2001

bo, je potem notni zapis, vse 
na roko seveda, vnesel v vsak 
zvezek posebej. Kdor ve, kaj 

Celjan Maks Vodeb v 
»jugoslovenski ratni mornarici«
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Skrbi doječih mamic so včasih 
popolnoma odveč
Poletje in vročina prinašata vprašanja, med katerimi sta tudi, ali je otroku prevroče in ali pije dovolj mleka

Naslednji teden bo svetov-
ni teden dojenja. Včasih do-
jenje zaradi eksplozivnega 
marketinga mlečnih formul 
ni imelo takšnega pomena 
kot danes, ko se o tem go-
vori več in ko se poudarja, 
da je ravno dojenje tisto, ki 
omogoča materi in otroku 
še tesnejšo vez. Kljub temu 
se mlade mamice, ki dojijo, 
znajdejo v številnih težkih 
situacijah, ko jim pride 
kakršenkoli nasvet o tem 
prav. Tudi poletje je takšen 
čas, ko si marsikatera ma-
mica postavlja vprašanja 
glede dojenja, predvsem o 
številu podojev otroka, saj 
ta zaradi vročine izraža 
večkratno željo po doje-
nju. S tem namreč ni nič 
narobe.

Najpogostejše vprašanje 
doječih mamic v poletnem 
času, ko je vroče, je »ali je 
moj otrok žejen«. »Otrok, ki 
ga dojimo, prejme vse, tudi 
tekočino, s katero se odže-
ja,« miri predsednica Dru-
štva svetovalcev za laktacijo 
in dojenje Slovenije Cvetka 
Skale, diplomirana medi-
cinska sestra, ki je zaposle-
na v Odseku za neonatalno 
pediatrijo Ginekološko-po-
rodniškega oddelka Splošne 
bolnišnice Celje.

Z materinim 
mlekom se odžeja
Strah, ki se ob višjih tem-

peraturah pojavi pri mami-
cah, je tudi, da bo otrok po-
treboval še dodatno tekočino 
in da njeno mleko ni dovolj. 
»Izključno dojen otrok, star 
do šest mesecev, ki ne pre-

Pri dojenju ni odmorov, ki bi bili časovno opredeljeni. 
V povprečju je to nekje osem- do dvanajstkrat na dan 
in še to je neenakomerno. Nekatere mame dojijo otroka 
morda dve ali tri ure neprekinjeno, potem otroci zaspijo. 
Takrat jih mame lahko pustijo spati dlje. Morajo se tudi 
naučiti prepoznavati zgodnje znake otrokove lakote, kot 
so stiskanje vekic ali dajanje rokic v usta oziroma nagi-
banje k materini dojki. Kajti ko otrok že krepko joče, ga 
je k dojki težje pristaviti.

Pri večini žensk se tri do štiri dni po porodu pojavi 
tako imenovani spontani naval mleka, česar ženske ne 
pričakujejo. Imajo občutek napetih dojk. To je norma-
len pojav, kjer pomaga pred dojenjem topel obkladek 
na dojkah, po dojenju pa hladen. Občutljive bradavice 
lahko bolijo, ne sme pa ta občutek trajati predlogo. 
Lahko tudi zakrvavijo. Včasih se pojavi še zastoj mle-
ka v dojkah, kar ženska čuti kot napetost ali bolečino, 
morda se pojavi nekoliko višja telesna temperatura. 
Tudi takrat pomagajo topli obkladki pred dojenjem in 
hladni po njem.

Nič ne gre od danes 
do jutri

Zdravniki, medicinske sestre in svetovalci za laktacijo ter 
dojenje opažajo, da so mlade mamice preveč neučakane, 
kadar se pri otroku pri dojenju ali zaradi njega pojavi te-
žava. Splet ponuja sicer takojšnje iskanje rešitve teh težav 
ali nasvetov, a hiter odgovor ne pomeni tudi hitre odprave 
težav. Skaletova pojasnjuje, da mora ženska poslušati svoje 
in otrokovo telo, saj bo le tako vedela, da vsaka stvar potre-
buje svoj čas. Tudi pridobivanje teže je pri nekaterih otrocih 
daljši postopek in poteka počasneje. Ženska se mora temu 
prilagoditi in to razumeti. Kadar se zaradi dojenja pojavijo 
boleče prsne bradavice, se dlje časa celijo in se ženske zaradi 
tega ne smejo prestrašiti. »Mamice morajo poslušati svoje 
telo in se prepustiti danemu trenutku,« pomirja Skaletova.

Je moj otrok dehidriran?
Prvi znak, da je otrok dehidriran, je, da ne izloča urina.

Eden od znakov, ki kaže na to, da otroku primanjkuje 
tekočine, je vbočena fontanela na glavi. Ampak to je že 
simptom, ki kaže na skrajno dehidriranost.

Mamice hidriranost otroka najbolj uravnavajo s pogostim 
dojenjem ali hranjenjem po steklenički.

Znak, da je otrok dobro hidriran je tudi, da ima (otrok, ki 
je star več kot mesec dni) pri vsakem previjanju mokro 
in težko pleničko.

Ali mu je prevroče?
Za majhne otroke velja enako kot za odrasle. Izpostavljanje 
vročini ni priporočljivo in je lahko nevarno.

Sprehodi naj bodo predvsem pred 10. uro dopoldne in po 
18. uri zvečer.

Otrok mora imeti lahka in tanka oblačila, ki naj zaščitijo 
kožo.

Glavica mora biti pokrita s klobučkom.

Tradicionalni odgovor na vprašanje, kako preveriti, ali je 
otroku vroče, je, da mu starši položijo prst pod majčko 
na hrbet. Če je ta del vroč ali vlažen, pomeni, da je otroku 
prevroče.

Otrok se glede na izkušnje in raziskave od dojke odstavi sam nekje med 
drugim in tretjim letom. Po priporočilih naj bi dojenje trajajo trikratno 
dobo nosečnosti, torej 27 mesecev.

Predsednica Društva svetovalcev za laktacijo in dojenje Slovenije 
Cvetka Skale, diplomirana medicinska sestra, ki je zaposlena v Od-
seku za neonatalno pediatrijo Ginekološko-porodniškega oddelka 
Splošne bolnišnice Celje.

jema druge hrane, dodatne 
tekočine ne potrebuje. Res 
pa je, da si bo želel dojenja, 
ker mu bo vroče, tudi večkrat 
na dan. Otrok, ki ga je mama 
morda prej dojila šestkrat ali 
sedemkrat dnevno, bo poleti 
morda število podojev celo 

podvojila ravno iz razloga, 
ker je otrok žejen,« dodaja 
Skaletova. Značilnost teh 
podojev je, da so krajši.

»Vsak podoj je sestavljen 
tako, da je prvo mleko, ki 
steče iz dojke, redkejše, saj 
vsebuje več vode. In ravno 
to je namenjeno odžejanju in 
zaradi tega so lahko otroko-
vi podoji poleti večkratni in 
krajši,« pojasnjuje strokov-
njakinja. Glede kakovosti 
mleka ni razlike, a je v nje-
govi sestavi.

Ker mamice tako poleti do-
jijo večkrat, ne smejo misliti, 
da jim bo zmanjkalo mleka, 
ampak morajo vedeti, da 
bo ravno nasprotno. Zaradi 
večkratnega dojenja so doj-
ke polnejše in zgodi se, da 
se pravzaprav mleka pojavi 
še več. Količina materinega 
mleka je v manjšem deležu 
tudi dedno pogojena. Pred-
vsem pa s tem, kolikokrat 
ženska dojko prazni ozi-
roma kolikokrat doji. Zato 
Skaletova dodaja, da žen-
ska zaradi teh vprašanj ne 

sme biti v skrbeh, saj skrb 
prinaša stres, ki se odraža 
tudi pri nastajanju mleka. 
A tudi podporo mora imeti 
v okolici.

»Ženska, ki jo pri dojenju 
podpirajo, predvsem partner 
in njuni starši, lažje doji in 
praviloma pri tem nima te-
žav,« še dodaja medicinska 
sestra. Podpora mora biti 
večja tudi poleti, saj vroči-
na lahko na žensko deluje 
stresno.

Z otrokom na pot
Večina nas je, kadar pri-

tisne vročina, razdražljivih, 
kar posledično spet vpliva na 
nastanek stresa in na tvorbo 
mleka. Če k temu prišteje-
mo še dopuste, predvsem 
pa odhode nanje in večurna 
potovanja, potem je jasno, 
da na daljšo pot ali dopust 
starši dojenčka ne smejo iti 
brez ustreznega potovalnega 
načrta, ki mu mora biti prila-
gojena večina dopustniškega 
časa.

»Otrok na poti prav tako 
doživi stres. Takrat ga mate-
rino mleko ne samo nahrani 
in odžeja, ampak tudi poto-
laži. Veliko žensk reče, da 
gredo ›na pot s stekleničko‹, 
namesto da bi otroka na poti 
tudi dojile, a si skoraj upam 
trditi, da bodo na poti, če 
bo dojenček hranjen s ste-
kleničko, težave. Če otrok 
ni navajen na drug način 
uživati tekočine, je tudi za 
potovanje dojenje najboljša 
izbira,« dodaja Skaletova.

Počivališča ob avtocestah 
in večje bencinske črpalne 
ob regionalnih cestah so 
danes praviloma dobro ure-
jeni in imajo tudi prostore 
za previjanje otrok. Škoda je 
le, meni Skaletova, da so ti 
prostori vedno v neposredni 
bližini toaletnih prostorov, 
kar ni najbolj primerno. 
»Starši si morajo ustvariti 
potovalni načrt, ki naj vsebu-
je dovolj časa za odmore in 
ustavljanja. Otrok potrebuje 
počitek, ne sme biti ves čas v 

tako imenovani jajčki, a tudi 
predolga vožnja v klimatizi-
ranem vozilu zanj ni dobra. 
Saj temperaturna razlika 
med prostorom v vozilu in 
zunaj vpliva nanj,« še svetuje 
Skaletova.

Dodaja pa, da v zadnjem 
času opaža vedno več žen-
sk, ki dojijo na javnem kra-
ju, tudi zaradi vedno večje-
ga osveščanja o dojenju. »Še 
vedno pa se najdejo ljudje 
z različnimi opazkami, če 
opazijo doječo žensko, toda 
vedno manj je takšnih pri-
pomb. Nekaj časa bo ver-
jetno še preteklo, preden 
bodo s takšnimi pripombami 
ljudje prenehali. Za nami je 
namreč predolgo obdobje, 
ko dojenje ni bilo ustrezno 
podprto v okolju,« še pove 
svetovalka za laktacijo in 
dojenje.

SIMONA ŠOLINIČ
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Ruska kapelica 
pod Vršičem
Če ne hrepenite po političnem vrvežu, izberite drug dan za obisk

Če vas je ob vsem pompu 
ob prihodu ruskega pred-
sednika Vladimirja Putina 
v Slovenijo zamikalo, da bi 
prav to soboto obiskali Rusko 
kapelico pod Vršičem in bili 
del dogajanja na slovesnosti 
ob stoletnici njene postavi-
tve, to najbrž ne bo najbolj 
posrečena odločitev. Ob pri-
čakovano izjemno strogih 
varnostnih ukrepih, zaporah, 
gneči in zastojih na gorenj-
ski avtocesti ter cesti proti 
Kranjski Gori izlet za nava-
dne smrtnike verjetno ne bo 
prav sproščena dogodivščina.

Za dostop do prizorišča jubi-
lejne 25. slovesnosti ob Ruski 
kapelici si je treba zagotoviti 
tudi akreditacijo. Ruske in 
seveda naše varnostne službe 
ničesar ne prepuščajo naklju-
čju, sploh pa ne v teh časih, ko 
se po svetu vrstijo teroristični 
napadi.

Če želite videti 
Putina, potem 
se pripravite na 
zaplete
Kajpak je druga zgodba, če 

želite biti del tega politične-
ga spektakla in morda ujeti 
bežen pogled v živo na mo-
gočnega ruskega voditelja in 
vso varnostno-protokolarno 
»mašinerijo«, ki bo spremlja-
la obisk. Nenazadnje je tudi 
to lahko zanimivo in lahko 
pomeni enega pomembnih 
spominov v življenju v smi-
slu »bil sem zraven, del zgo-
dovinskega dogajanja«. Tako 
je zame danes iz študentskih 
časov še vedno živ spomin na 
obisk nekdanjega in zadnjega 
sovjetskega voditelja Mihaila 
Gorbačova v Ljubljani leta 
1988 in na neskončno dolgo 
avtomobilsko povorko črnih 
limuzin po Celovški cesti.

Za bolj miren in sproščen 
ogled spomenika v čast 
umrlim ruskim vojnim uje-
tnikom, ki jih je ob gradnji 
ceste čez Vršič v času prve 
svetovne vojne zasul snežni 
plaz, je torej primerno izbrati 
kakšen drug čas. Kot sem ga 
tudi sam, ko sem v začetku 
maja tja popeljal ruska prija-
telja, Ljonjo in Aleno iz Jaro-
slavlja. Na obisku v Sloveniji 
sta bila v času, ko večina Ru-
sov izkoristi državne prazni-
ke (prvi maj in dan zmage, 
letos pa se je temu pridružila 
še pravoslavna velika noč) za 
daljši dopust.

Usodni snežni plaz
Sicer pa osvetlimo ne-

kaj zgodovinskih dejstev, 
zaradi katerih je Ruska ka-
pelica pod Vršičem postala 
pomemben spomenik in 
znamenitost. V času prve 

svetovne vojne je bilo ob-
močje okrog Kranjske Gore 
pomembno križišče vojaških 
prehodov. Zaradi italijanske 
vojne napovedi Avstriji maja 
1915 je bila povezava s fron-
to ob reki Soči strateškega 
pomena. Za gradnjo ceste 
od Kranjske Gore čez gorski 
prelaz Vršič vse do Trente je 
avstrijsko vojaško poveljstvo 
angažiralo več kot deset ti-
soč ruskih vojnih ujetnikov. 
V letih 1915 in 1916 so trije 
snežni plazovi z Mojstrovke 
zasuli okrog 250 ruskih uje-
tnikov in nekaj avstrijskih 
stražarjev.

V spomin na preminule so-
borce so preživeli ruski uje-
tniki leta 1916 postavili lese-
no Rusko kapelico (Ruskaja 
časovnaja). Na tragični dogo-
dek pod Vršičem spominjata 
tudi grobnica ob kapelici in 
grobišči pod Erjavčevo kočo.

Dobro označena 
pot
Pot do Ruske kapelice je 

enostavna in dobro označe-
na. Turistične table nas na 
znamenitost opozarjajo že na 

V avgustu 
dan odprtih vrat

pri Ruski kapelici
Iz Društva Slovenija-Rusija, ki je eden 

od soorganizatorjev slovesnosti pri Ruski 
kapelici, so sporočili, da si bo v avgustu ob 

ponedeljkih od 9. do 12. ure mogoče 
ogledati tudi notranjost kapelice, prav 

tako pa bodo pripravljeni tudi 
vodeni ogledi.

Rusko kapelico pod Vršičem je vlada lani razglasila za kulturni spomenik državnega pomena.

Do kapelice skozi gozd vodi 
lepo urejena pot.

Ob kapelici je grobnica, v kateri so pokopani ruski vojaki.

cesti do Kranjske Gore, kjer v 
središču ob vidno postavlje-
nem smerokazu zavijemo 
levo, potem pa do kapelice 
vodi približno štiri kilome-
tre dolga vzpenjajoča se ce-
sta. Ob vznožju spomenika 
je manjše parkirišče, kjer 
lahko pustimo avto in se po-
tem peš po lepo urejeni poti 
skozi gozdiček povzpnemo 
približno dvesto metrov do 
kapelice.

Slovesnost ob Ruski kapeli-
ci pripravljajo Društvo Slove-
nija-Rusija, Občina Kranjska 
Gora in rusko veleposlani-
štvo v Sloveniji. Vsa minula 
leta je bila praviloma zadnjo 
julijsko nedeljo, tokrat pa 
bo zaradi obiska Vladimir-
ja Putina, ki bo ob jubilejni 
stoletnici tragičnega dogod-
ka pod Vršičem najvišji ruski 
predstavnik doslej (lani se je 
slovesnosti udeležil ruski pre-
mier Dimitrij Medvedjev), že 
v soboto.

ROBERT GORJANC
Foto: RG

Ruska prijatelja, Ljonja in Alena pred Rusko kapelico. V soboto bo pod Vr-
šičem Rusov bistveno več, vključno s prvim Rusom Vladimirjem Putinom.
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Ste slišali kako dobro 
šalo? Pošljite nam jo na 
Novi tednik, Prešernova 
19, 3000 Celje in če se bo 
tudi nam zdela smešna, 
jo bomo objavili.

REŠITEV SUDOKU 214

Udeleženec dovoli organizatorju zbiranje, obdelovanje, uporabo in hranjenje po-
sredovanih podatkov skladno z veljavnim Zakonom o varstvu osebnih podatkov.

Pekel ali nebesa
Janezek staremu očetu: »Ti si pa vesel, ker boš šel v nebesa 

in ne v pekel!«
Dedek: »Kako pa ti to veš?«
Janezek: »Ker v Svetem pismu piše, da bo v peklu jok in 

škripanje z zobmi. Ti pa zob nimaš.«

Trezen
Franc v gostilni po celodnevnem popivanju naroči nata-

karju:
»Pijan sem kot mavra. Prinesi mi kaj, da se bom streznil, 

preden grem domov.«
Natakar odvrne: »Seveda, gospod. Takoj vam prinesem 

račun.«

Ata
Janez je imel šest otrok in je bil na to tako ponosen, da 

je ženo kljub njenemu nasprotovanju začel klicati »mati 
šestih«. Ko sta se nekega večera odpravljala na zabavo, je 
zavpil proti kopalnici:

»Mati šestih, ali boš kmalu pripravljena?«
»Samo še minutko, oče štirih!«

Poškodovani
Bolniška sestra vpraša poškodovanko: »Kako to, da vas 

mož nikoli ne obišče?«
»Tudi on leži v bolnišnici.«
»Ojej. Ubožec.«
»Sam si je kriv. On je začel.«

Sodišče
Tožilec med zaključnim govorom na sojenju večkratnemu 

morilcu:
»Zločine je obtoženi storil prebrisano, natančno načrtova-

no in z veliko domišljije!«
Obtoženec vstane in reče:
»Gospod tožilec, lahko me hvalite, kolikor želite, a vseeno 

ne bom priznal!«

Nadzor
Kuhar pristopi h gostu, ki je pravkar začel jesti golaž:
»Lepo vas prosim, če lahko hitro pojeste.«
Gost začudeno vpraša: »Zakaj pa?«
»Pravkar je prišel opravljat nadzor sanitarni inšpektor.«

Naivnost
Znani slikar naivec Viktor Magyar je pravil, da ga je 

pred leti obiskal novinar in mu namignil, da bo o njem 
napisal veliko reportažo, če mu bo v zameno poklonil 
svojo sliko.

»In kaj si mu odvrnil?« so ga vprašali.
»Da sem naivec le kot slikar,« je odvrnil Magyar.

Marjetka Raušl Lesjak namestniku radijske urednice: 
»Robi, jaz imam Finance.«

Robert Gorjanc odgovori: »Jaz pa Delo!«
Zgodnje jutranje obveščanje komentira Simona Šo-

linič: »Sta si razdelila kot v družini. Ženska ima ›čez‹ 
finance, moški pa delo!«

Prilizovalci
Chrétien-Guillaume de Lamoignon de Malesherbes, 

minister kralja Ludvika XVI., je moral po tedanji navadi 
imeti vsak dan kratek nagovor za kraljeviča, četudi je bil 
ta še v zibelki. Nekoč, ko je dete med nagovorom silovito 
vpilo, je Malesherbes končal:

»Naj bo vaša kraljeva visokost na svojo in srečo Fran-
cije vedno tako gluha in nedostopna za glasove prilizo-
valcev, kot je zdaj za moj govor.«

Sod
V ameriškem senatu je imel predsednik Abraham 

Lincoln ostro razpravo s Stephenom Douglasom, svo-
jim ostrim političnim nasprotnikom. Ta je med drugim 
omenil, da ga je njegov oče, ki je bil odličen sodar, sprva 
dal učiti za mizarja. Lincoln mu je odgovoril:

»Že prej mi je bilo znano, da je bil gospod Douglas 
sprva namenjen za mizarski poklic, toda do danes nisem 
vedel, da je bil njegov oče sodar. Prepričan sem, da je bil 
odličen, ker je naredil,« se je Lincoln vljudno priklonil 
Douglasu, znanemu pivcu, »enega najboljših sodov za 
viski, kar sem jih kdaj videl.«

Spraševali smo vas, s katerim prevoznim sredstvom se 
je na enomesečno pot ob Donavi odpravil pisec potopisa.

Pravilen odgovor se glasi: s kolesom.
Med pravilnimi odgovori smo izžrebali kupon naroč-

nice Silve Šketa iz Braslovč, ki ji bomo poslali majico 
NT&RC. Čestitamo.

O uporabnosti katere rastline pišemo v tokratni 
Naši temi?

Kupone z odgovorom pošljite najkasneje do torka, 2. avgusta, 
na naslov Novi tednik, Prešernova ulica 19, 3000 Celje. Izžreba-
nemu nagrajencu bomo podarili majico NT&RC.

Saj res, prihodnje leto bi 
lahko odšel v pokoj, se spo-
mnim občasno. Za takšna 
poglobljena razmišljanja ni-
mam ravno veliko časa. De-
lavniki so v znamenju dela 
za službo in tudi marsikateri 
dan ob koncu tedna je v bi-
stvu navaden delavnik. Ta-
krat si včasih zaželim, da bi 
že končno prišel tisti dan x, 
ko bom zjutraj lahko začel po-
ležavati in odšel spat morda 
ob dveh ali treh zjutraj.

»Pa si takšno lenarjenje de-
jansko želim?« sem se spra-
ševal med polmesečnim do-
pustom, ki sem ga večinoma 
preživel doma. Postoril sem 
vsaj nekaj od najnujnejšega 
in obrusil kovinske dele do-
mače balkonske ograje ter še 
lesene deske, ki so med ko-
vinskim ogrodjem. Da bi vse 
to barvanje dokončal, mi je 
seveda zmanjkalo časa. Za 
brušenje sem dobil pomoč, 
ki sem jo seveda tudi plačal. 
Si bom to lahko še privoščil, 
ko bom v pokoju, z »mizerno« 
pokojnino? In če je to res pravi 
način življenja, da vstajaš ob 
desetih zjutraj, sem se tudi 
spraševal med pleskanjem 
balkona.

Upokojenci pravijo, da ni-
koli nimajo časa, vendar se 
bolj bojim, da ga bom nekoč 
imel še preveč. Svoj upokojen-
ski vsakdan si predstavljam 
na primer tako, da bi si olep-
šal kakšen dan, ves teden ali 
še kaj več z zanimivimi izleti 
ali večdnevnimi potovanji. 
Od spomladi mi že pripada 
popust za starostnike, ki mi 
ga nudijo Slovenske železni-
ce. V moj sedanji avto, ki 
sem ga nabavil pred nekaj 
meseci, točim razmeroma 
poceni gorivo. Toda odkar 
sem prejel od ljubega zavoda 
za pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje informativni 
izračun višine pokojnine, se 
mi je svet obrnil na glavo. 
Kar doma bom lahko in živel 
na moč skromno! Poleg tega 
se bo treba znajti pri takšni 

Muke bodočih 
upokojencev

matematiki, ki jo bom moral 
živeti kot upokojenec. Moja 
pokojnina bo znašala nič kaj 
dobrih štiristo evrov, od tega 
bo treba doplačati tristo evrov 
za mesečno oskrbnino enega 
od staršev, ki živi zadnja leta 
v domu upokojencev. Sicer 
se bo treba – v korist občine 
– posloviti od stanovanja svoj-
ca, ki ga moram preživljati. 
Stanovanja, ki ga v sedanjih 
razmerah na nepremičnin-
skem trgu ni mogoče prodati. 
Včasih je bilo mogoče prodati 
kakršnokoli stanovanje, zdaj 
moram to dotrajano nepre-
mičnino najprej obnoviti. Za 
obnovo pa je potreben denar.

Več desetletij sem razmi-
šljal, da bom lahko nekoč, 
ko bom v pokoju, brez skrbi. 
V zadnjem času ugotavljam, 
da se bodo največje skrbi šele 
začele. Da o zdravstvenih 
težavah, ki se bodo začele 
po nošenju šestih križev, ne 
govorim. Telo mi zaenkrat še 
kar dobro služi, vendar kako 
dolgo bo še tako? Vse pa je žal 
povezano z denarjem, žal tudi 
zdravje. Nad sistemom, ki je 
obveljal v naši dragi državi, 
pa nisem najbolj navdušen in 
mu ne zaupam najbolj. Tudi 
zdravstvenemu ne.

Po zadnjem dopustu ugo-
tavljam, da tisti pregovor, da 
»delo krepi človeka«, še kako 
velja. Tistega lenarjenja, po-
ležavanja in poznega vstaja-
nja sem se po nekaj dneh še 
kako naveličal in si želel na-
zaj v službo. Tudi če bi imel 
možnost, da bi lahko odšel 
na izlet prav vsak dan, bi se 
tega naveličal. In ugotavljam, 
da sem s takšnim življenjem, 
kot ga imam, pravzaprav za-
dovoljen. V službo prihajam 
celo vsak dan raje, saj najbolj 
sitnih šefov nimam več in nič 
več se mi ni treba hudo bati, 
da bi zaradi kakršnegakoli 
razloga ostal brez službe. Na 
srečo, saj bom prihodnje leto 
imel štirideset let delovne 
dobe, vendar bom za upoko-
jitev vseeno premlad. Za vsak 
manjkajoči mesec do 65. leta 
mi bo država – zaradi neizpol-
nitve starostnega pogoja – se-
veda odtegnila nekaj denarja, 
za vsa štiri manjkajoča leta 
kar 15 odstotkov od mesečne 
pokojnine. Zato vedno bolj 
razmišljam, da bi še kakšno 
leto ostal v delovnem razmer-
ju. To, da delavci tako razmi-
šljamo, je seveda tudi namen 
države, ki terja od nas, da bi 
delali čim dlje.

NEUPOKOJENI

Biti srečen v nesreči je recept za dolgo življenje.
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Ona: Dobro premislite, če 
je res vredno, da zaradi nekaj 
minut užitka zavržete vse, kar 
ste z muko gradili toliko časa. 
Je že res, da je avantura več kot 
privlačna, vendar zaradi tega 
ne smete zanemarjati trajnejših 
vrednot.

On: Malo se ozrite po družbi in 
hitro boste opazili, da ste dobili 
morebitno partnerko. Edino, kar 
vam lahko nagaja, je nevoščlji-
vost prijateljev, ki pa je nikar ne 
vzemite popolnoma resno.

Ona: Če boste preveč odkriti, 
vam grozi, da bo to nekdo izko-
ristil na precej zahrbten način. 
Pazite se direktnih vprašanj … 
Prijatelj vam bo sicer v veliko 
pomoč, vendar so tudi njegove 
sposobnosti omejene na določe-
no področje …

On: Prijatelju boste pomagali 
iz finančne zagate, saj mu boste 
omogočili sodelovanje pri nekem 
poslu, kjer imate dobre povezave. 
Vsekakor to ne bo povsem za-
man, saj se bodo hitro pokazale 
konkretne koristi tudi za vas.

Ona: Uspeli se boste dokazati 
na poslovnem področju, kar ste 
si že dolgo želeli. Zdaj so vam 
vrata odprta, zato se nikar ne 
obotavljajte, ampak izkoristite 
ugodno obdobje, ki je pred vami.

On: Veselili se boste konca 
tedna in to več kot upravičeno, 
saj je redkokateri teden tako 
naporen kot bo ta pred vami. 
Še dobro, da boste dobili nepri-
čakovano pomoč, ki pa jo boste 
morali tudi povrniti. Kako – to 
pa boste še videli …

Ona: V odnosu s partnerjem 
se vam obeta veliko lepega, saj 
bodo pretekla nesoglasja kar na-
enkrat pozabljena. Najprej boste 
sicer iskali vzrok za to spremem-
bo, nato se boste prepustili prije-
tnemu občutku, ki bo ponovno 
preveval vajino zvezo.

On: Če boste vedno gledali 
samo podatke, ki so vam všeč, 
ne pa tudi tiste druge, se vam 
lahko zgodi, da boste napačno 
ocenili situacijo. Pazite se, saj 
bo takrat veliko prepozno za 
kakršne koli popravke.

Ona: Včasih se vam zdi, da 
nosite na ramenih vsa breme-
na tega sveta, in sicer predvsem 
zato, ker je preteklo že toliko 
časa od vaše zadnje zabave. 
Odidite v družbo in se sprostite 
– kmalu boste opazili, da imate 
kar precej oboževalcev …

On: Vaše prijateljstvo s prijetno 
osebo bo začelo počasi prerašča-
ti v nekaj več, zato boste morali 
sprejeti pomembno odločitev. Ne 
omahujte, ampak naredite pote-
zo, ki bo temeljito spremenila 
vaše ljubezensko življenje.

Ona: Spoprijeli se boste z iz-
redno težko nalogo, ki vam bo 
šla prav odlično od rok. V veliki 
meri vam bo pri tem pomagal 
tudi prijatelj, s katerim ste v 
zadnjem času v izredno dobrih 
odnosih. Le tako naprej.

On: Obeta se vam prav zani-
miv teden, ko boste z lahkoto ure-
sničevali še tako neverjetne cilje. 
Izkoristite ugodno priložnost in 
ne bo vam žal. Proti koncu tedna 
se boste nepričakovano srečali z 
nekom, ki se ga že dlje časa na 
nek način izogibate.

Ona: Če se boste vsaj malo 
potrudili in začeli živeti dru-
gače kot običajno, boste hitro 
spoznali, da je lahko življenje 
tudi nadvse prijetna zadeva. 
Nekomu bo všeč predvsem 
vaša skromnost.

On: Čeprav imate občutek, 
da je bil nasmeh, ki ste ga uje-
li, samo naključje, se bo izka-
zalo, da je bilo v njem še nekaj 
več. Kdo ve, mogoče bo še kaj 
nastalo? Na vsak način se vam 
obeta doživetje, ki ga zlepa ne 
boste pozabili.

Ona: Prepričani ste, da rav-
nate prav, vendar bo čas po-
kazal prav nasprotno. Torej 
ne bodite trmoglavi, drugače 
boste zabredli v velike težave. 
Prijatelj vam bo dal dragocen 
nasvet, uporabite ga.

On: Nikar se po nepotreb-
nem ne vznemirjajte, saj 
nimate za kaj takšnega niti 
najmanjšega razloga. Raje se 
nekomu opravičite – dokler je 
še čas. Pozneje se vam lahko 
takšne napake še hudo ote-
pajo, zato ravnajte karseda 
previdno.

Ona: Dobronameren nasvet 
vam bo končno odprl oči. Vse 
predolgo ste živeli v sanjskem 
svetu, zato se morate zdaj po-
šteno potruditi, da boste nado-
knadili zamujeno. Ne zavrnite 
pomoči, ki se vam ponuja.

On: Znašli se boste pred po-
membno odločitvijo v zvezi z 
ljubezenskim življenjem, zato 
dobro premislite, kaj in kako. 
Partnerka vam bo vsekakor 
stala ob strani in vam poma-
gala tako z nasveti kot tudi 
konkretnimi dejanji.

Ona: Slišali boste nekaj, kar 
sicer ne bo namenjeno vašim 
ušesom, a si boste vseeno do-
bro zapomnili. Nekoč vam bo 
prišlo še prav. Potrudite se, da 
ne boste po neumnosti zapra-
vili spoštovanje okolice.

On: Kritično obdobje je sicer 
za vami, vendar vam nihče ne 
more zagotavljati, da se ne bo 
ponovilo. Tokrat ste jo odnesli 
poceni, toda kako bo nasle-
dnjič? Še najbolje bo, da se po-
svetite malo boljši preventivi.

Ona: Spoznali boste nekoga, 
h kateremu se boste lahko za-
tekli, ko enostavno ne boste vi-
deli izhoda iz nastale situacije. 
Poskusite se mirno pogovoriti 
o nastalih težavah in rešitve 
se bodo pokazale kar same od 
sebe.

On: Pred vami je zelo prije-
tna avantura, ki bo na žalost 
le prehodnega značaja, ven-
dar ni vzroka za obupavanje. 
Je pač tako, da življenje ubira 
svoja pota. Sprostite se, čaka 
vas prijetno presenečenje.

Ona: Če boste prijateljstva 
sklepali tako na hitro kot do 
zdaj, se vam bo to v prihodnje 
odražalo tako, da boste vedno 
bolj sami. To ne bo všeč niti 
vam niti tistim, ki računajo na 
vaše sveže ideje.

On: Še vedno lahko upate, 
da se vam bo želja izpolnila in 
da bo vaš predpostavljeni iz-
polnil dano obljubo. To bi vam 
na vsak način v veliki meri po-
pestrilo ta konec tedna In tudi 
kdaj kasneje – nikoli se ne ve!

Nagradna križanka

Udeleženec dovoli organizatorju zbiranje, obdelovanje, uporabo in hranjenje posredovanih podatkov skladno 
z veljavnim Zakonom o varstvu osebnih podatkov.

Ime in priimek:

Naslov:

Kontaktna telefonska številka:

Obkrožite: a) sem naročnik b) občasni bralec Novega tednika
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Pobarvajte 
življenje

v svoje barve 

Nagradni razpis
1. nagrada: celodnevni karti za kopanje v Aqua Romi v 

Rimskih Toplicah in majica NT&RC
2. nagrada: celodnevna karta za kopanje in bon za pico v 

Aqua Romi v Rimskih Toplicah
3. nagrada: majica NT&RC

Pri žrebanju bomo upoštevali kupone s pravilnim geslom, 
ki ga dobite iz oštevilčenih polj. Rešitve nam pošljite na na-
slov: NT&RC, Prešernova 19, 3000 Celje, do torka, 2. avgusta.

Geslo iz številke 29: Obletnica sprehoda po Luni

Izid žrebanja
1. nagrado, celodnevni karti za kopanje v Aqua Romi v 

Rimskih Toplicah in majico NT&RC, prejme: Zinka Volav-
šek, Cesta v Lahovno 1, Celje.

2. nagrado, celodnevno karto za kopanje in bon za pico 
v Aqua Romi v Rimskih Toplicah, prejme: Majda Bevc, Za-
gorje 31, Lesično.

3. nagrado, majico NT&RC, prejme: Drago Senčič, Cesta 
v Tomaž 6, Vojnik.

Nagrajencem čestitamo. Nagrade jim bomo poslali po 
pošti.
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Zaradi starodobnikov domov
Na jubilejnem, desetem mednarodnem srečanju ljubiteljev starodobnih vozil na Ljubnem 

ob Savinji je v soboto za dobro voljo najbolj skrbel zgornjesavinjski Ansambel Golte. Vodi 
ga Andrej Rak, ki se je z družino prejšnji dan predčasno vrnil z dopusta v Pulju prav zaradi 
omenjenega nastopa. Med odmorom se je seveda vrnil k mizi. kjer je bil s soprogo Nežo, 
hčerko Nežo, sinom Tjažem in svakinjo Saro.

BJ, foto: GrupA

Rada imata tako Savinjo kot morje
Na mednarodnem srečanju ljubiteljev starodobnih vozil na Ljubnem ob Savinji sta pokle-

petala tudi znanca Martin Juvan Čuks in Jože Miklavc (na fotografiji sta od leve proti desni).
Čuks, ki je legenda ljubenske »flosarije«, ima v teh dneh veliko dela zaradi priprav na 

veliki Flosarski bal. Bal je na vrhuncu poletja, vse leto pa v splavarskem muzeju predstavlja 
bogato »flosarsko« zgodovino. Prav tako redno prepeva v mešanem pevskem zboru Kultur-
nega društva Ljubno. Miklavcu je povedal, da bo odšel na dopust šele v začetku septembra, 
in sicer na slovensko obalo.

Zgornjesavinjske korenine ima tudi omenjeni Jože Miklavc iz Velenja, ki se ukvarja z 
novinarstvom in s snemanjem. Tako je v soboto na Ljubnem že sedmo leto snemal doku-
mentarni film o mednarodnem srečanju starodobnikov. In dopust? Miklavc je že dopustoval 
v Poreču, odpravlja pa se tudi v Dalmacijo.

BJ, foto: GrupA

Ustvarjalni Lojze Gluk
Lojze Gluk, občan Ljubnega, je med člani 

društva Zgornjesavinjski starodobniki med 
mlajšimi. Sam starodobnega avtomobila nima, 
vendar ima starodobni »bicikl« Miele, ki je ne-
koč prevažal njegovega starega očeta.

Po dveh desetletjih, kolikor je bil miele v lasti 
drugega lastnika, je spomin na starega očeta v 
Glukovi lasti. Nov lastnik ga je začel restavrirati, 
vendar delo še ni povsem dokončano. Morda je 
Lojze na srečanju ljubiteljev starodobnikov na 
Ljubnem ob Savinji tako globoko razmišljal ravno 
o tem, kaj vse ga še čaka, da bo stari dobri miele 
spet v polnem sijaju. Lojze Gluk seveda nima veli-
ko časa, saj ima številne obveznosti. Med drugim 
je pevec in predsednik ljubenskega mešanega 
pevskega zbora. Poleg tega je bil pred kratkim 
vodja velike prireditve Dan Menine, ki je nastala 
na njegovo pobudo. Sicer ga Zgornjesavinjčani 
najbolj poznajo kot gozdarja zavoda za gozdove, 
predsednika Savinjskega gozdarskega društva 
in koordinatorja civilne iniciative za izboljšanje 
poplavne varnosti Zgornje Savinjske doline.

BJ, foto: GrupA

»Življenje je lepo,« si je mislil upokojeni direktor laške pivovarne Tone Turnšek (levo), ki si je v družbi 
prijateljev ogledal razstavo na prostem. Za popolno kulturniško sprostitev v senci bi potrebovali samo 
še kakšen vrček hladnega piva. V njegovih časih se je sicer prisegalo samo na laško, danes pa tudi 
union čisto dobro dene.

Tomaž Majcen (levo) iz laškega Stika in Tonček Kregar iz rokerske skupine Mi2 sta imela priložnost 
deliti svoje izkušnje s takih in drugačnih poletnih turnej. Majcen je pred časom med drugim kolesaril 
ob Donavi, Kregar pa s fanti krmari od odra do odra po vsej Sloveniji. Ne glede nato, od kod sta prišla, 
očitno zreta v isto smer. Samo ugibamo lahko, kakšna osvežitev je ujela njuno pozornost.

S Pelikanom v poletni senci
Laščani si v teh dneh v hladu vrta ob Savinji lahko ogledajo podobe svojega mesta iz 

preteklosti, tako kot ga je videl znameniti celjski fotograf Josip Pelikan.
Foto: GrupA

Vsaka 
pomoč prav 
pride

Predsednik AD Kladivar 
Stane Rozman (desno) 
se je pred dnevi s skupino 
mladih športnikov znašel v 
Istanbulu ravno v času vo-
jaškega udara. Turška špor-
tna epizoda se je na srečo 
končala brez težav. Glede 
na pogled patra dr. Meto-
da Benedika je bil Rozman 
bolj kot pri zahvali očitno 
že pri prošnji za naprej. 
Kako le drugače, ko pa je z 
mislimi že v Riu de Janeiru. 
V igri za olimpijske meda-
lje bodo kar štirje njegovi 
športni asi.

Foto: GrupA
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